
خ بیکاری ایران در جدیدترین رده بندی  بهبود شاخص نر
صندوق بین المللی پول

خریدار  نرخ بیکاری در حالی طی ســه ســال 
گذشته روند نزولی داشته اســت که صندوق بین 
المللی پول در جدیدترین گزارش خود اعلام کرد: 
ایران از نظــر نرخ بیکاری در رتبــه ۱۷ جهان قرار 
گرفته و این شــاخص کمتر از ۶ کشــور اروپایی و 

ترکیه است.
 نرخ بیکاری در ســه سال گذشــته روند کاهشی 
داشته و از ۹.۲ درصد در سال ۱۴۰۰ به ۸.۱ درصد 
در ســال ۱۴۰۲ رســید. این روند کاهشی در بهار 
امســال نیز تداوم داشــت به طوری که بر اساس 
اعلام مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری افراد ۱۵ ساله و 
بیشتر در نخستین فصل سال ۱۴۰۳ به ۷.۷ درصد 
رسیده که نســبت به فصل بهار ســال گذشته به 

میزان ۰.۵ درصد کاهش را نشان می دهد.
کاهش نرخ بیکاری طی سه سال اخیر در شرایطی 
محقق شــده که در این مدت شــاهد افزایش نرخ 
مشــارکت بودیم و نرخ مشــارکت از ۴۰.۹ درصد 
در ســال ۱۴۰۰ به ۴۱.۳ درصد در ســال ۱۴۰۲ 

رسیده است.جمعیت شــاغلان ۱۵ ساله و بیشتر 
در بهار امســال ۲۴ میلیون و ۷۴۶ هــزار نفر بوده 
که نسبت به فصل مشابه ســال قبل ۴۴۰ هزار نفر 
افزایش داشته است. در بهار ۱۴۰۳، به میزان ۴۱.۲ 
درصد جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر از نظر اقتصادی 
فعال بوده انــد، یعنی در گروه شــاغلان یا بیکاران 
قرار گرفته اند. بررســی تغییرات نرخ مشــارکت 
اقتصادی حاکی از آن اســت که این نرخ نســبت 
به فصل مشابه در ســال قبل )بهار ۱۴۰۲( تغییر 

نیافته است.
بررســی تغییرات فصلــی نرخ بیــکاری بیکاری 
جوانان ۱۵ تا ۲۴ ساله نشــان می دهد، این نرخ در 
فصل بهار سال جاری نســبت به فصل مشابه سال 

قبل )بهار ۱۴۰۲( ۱.۶ درصد کاهش یافته است.
گزارش جدید صندوق بین المللــی پول در مورد 
وضعیت بیکاری در ۹۹ کشور جهان نشان می دهد 
۱۱ کشور در ســال ۲۰۲۴، نرخ بیکاری دو رقمی 
دارند، بالاترین نرخ بیکاری با ۴۹.۵ درصد مربوط 

به سودان است. ســودان جنوبی )۳۳.۵ درصد( و 
گرجســتان )۱۵.۷( در رتبه های دوم و سوم قرار 
دارند. رتبه چهارم متعلق به اکراین با نرخ بیکاری 

۱۴.۱ است.
یکی از شاخص ترین کشورهای اروپایی از میان ۱۰ 
کشور نخســت جهان از نظر نرخ بیکاری متعلق به 
اسپانیا با ۱۱.۶ درصد است که این کشور را در رتبه 

نهم قرار داده است.
مقدونیه شــمالی با نرخ بیــکاری ۱۴.۱ درصدی، 
بوسنی و هرزگوین با نرخ بیکاری ۱۳.۳ درصدی، 
و آلبانی با نرخ بیکاری ۱۱ درصدی ســه کشــور 
اروپایی دیگر هســتند که به ترتیــب در رتبه های 
۵، ۶ و ۱۰ جهــان از نظر بیکاری قــرار گرفته اند. 
ارمنســتان با نرخ بیکاری ۱۳ درصــدی رتبه ۷ و 
مراکش با بیکاری ۱۲ درصــدی رتبه ۸ را تصاحب 
کرده اند.آمــار صنــدوق بین المللی پول نشــان 
می دهــد ایران با نــرخ بیــکاری ۸.۹ درصدی در 
جایگاه ۱۷ جهان قرار گرفته و از ۶ کشــور اروپایی 
نیز پایین تر است.بر این اســاس، بیکاری ایران در 
ســال ۲۰۱۴ از ۱۶ کشــور جهان کمتر بوده که ۶ 
کشــور، اروپایی بوده اند. مقدونیه شمالی، بوسنی 
و هرزگوین، اســپانیا، آلبانی، صربستان و یونان ۶ 
کشور اروپایی هســتند که نرخ بیکاری بیشتری 
از ایران دارند. صربســتان و یونان نرخ بیکاری ۹.۴ 

درصدی در این سال داشته اند.
ترکیه نیز با نرخ بیکاری ۹.۶ درصدی بالاتر از ایران 
و در رتبه ۱۳ رده بندی جهانی از نظر نرخ بیکاری 
قرار گرفته است. سوئد، ایتالیا، فرانسه و فنلاند نیز 
برخلاف تصوری که از وضعیــت اقتصادی اروپای 
غربی وجود دارد نرخ بیــکاری نزدیک به ایران در 
ســال ۲۰۲۴ داشــته اند. صندوق بین المللی پول 
نرخ بیکاری سوئد در این سال را ۸.۴ درصد، ایتالیا 
۷.۸ درصد، فنلاند ۷.۶ درصد و فرانسه ۷.۴ درصد 
اعلام کرده اســت. نرخ بیــکاری در آمریکا نیز ۴ 

درصد و انگلیس ۴.۲ درصد بوده است.

رئیس انجمن خرما با بیان اینکه پتانسیل ارزآوری 
یک میلیارد دلار از صادرات خرما به بازارهای هدف 
وجود دارد، نســبت به عدم تخصیص اعتبار آفت 

سوسک سرخرطومی انتقاد کرد.
محسن رشــید فرخی با اشاره به اســتمرار روند 
برداشــت خرمــا، اظهار داشــت:بنابر شــرایط 
جعرافیایی هر اســتان، برداشــت خرما تا اواسط 
و اواخر مهــر ادامه دارد و اکنون در شــرایط پیک 

برداشت خرما هستیم.
برآوردهــا حاکی از آن اســت که متوســط تولید 
خرما به یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن برسد و همواره 

امیدواریم خشــکیدگی خوشــه خرما، ریزش و 
صدماتی که از این حیث وارد شــده تاثیرچندانی 

بر تولید نداشته باشد.
 وی با بیان اینکه خرما کمــاکان قیمت های قدیم 
در بازار عرضه می شــود، بیان داشت:اکنون خرید 
و فروش عمده ای نداشــتیم چراکــه خرما بعد از 
برداشت ۲ تا ۳ هفته در ســردخانه می ماند و بعد 
از آن قابل فروش اســت، در نتیجه به نظر می رسد 
پیک عرضه خرما بعد از فصل برداشت و سرد شدن 
هوا شروع می شود. براین اســاس قیمت هر کیلو 

خرما از ۴۰ تا ۲۰۰ هزار تومان است.

هیچ خرمایی برتری نســبت به نــوع دیگر ندارد و 
تنها بــه ذائقه افــراد بســتگی دارد چراکه بدلیل 

شرایط مساعد اقلیمی تنوع واریته ها را داریم.
 رشید فرخی با بیان اینکه آینده صادرات خرما تابع 
سیاست های دولت اســت، افزود:آینده صادرات 
بسته به سیاســت های دولت دارد چراکه با اتخاذ 
تصمیمات خلق الســاعه برنامه هــای صادراتی 
مختل می شــود، حال انتظــار می رود امســال 
پیرامون مذاکرات صورت گرفته دخالتی در بحث 
قیمت گذاری دســتوری و ممنوعیت ها از سوی 

دولت اعمال نشود.

 آقابزرگی: حداقل ۶ ماه طول می کشد تا بورس به روزهای اوج برگردد

شـوک عشقـی به بازار سهام
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رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس عنوان کرد

ور خط قرمز ایـران کریدور زنگز

 رئیس جمهور پس از بازدید از نمایشگاه فعالیت های زیربنایی
 قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص(:

وم را با کمک   کمبود مدرسه در مناطق محر
بسیج مرتفع می کنیم

 تسعیر منابع صندوق توسعه ملی
 با دلار ۴۵هزارتومانی

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران: 
آمار سرمایه گذاری کشور نگران کننده است

دولت ها حتی در آمریکا هم برای حل بحران 
مسکن خانه می سازند

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 3
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صفحه 4

 مرگ آرام تخت جمشید زیر سلطه
وشیمی  آلاینده های پتر

فرزانه دزفولی  این روزها خبرهایی مبنی بر تخریب تدریجی میراث جهانی 
تخت جمشــید به گوش می رســد و طبق آنچه باستان شناسان و متخصصان 
می گویند این اثر تاریخی ارزشــمند در شــرایط کنونی بــا عوامل تخریبی 

متعددی از جمله گل سنگ و فرونشست مواجه شده است.
با انتشــار گســترده این اخبار و نگرانی از مرگ آرام تخت جمشــید بر اثر این 
عوامل تخریب گر، متولیان و مدیران در عرصه میراث فرهنگی به تکاپو افتادند 
تا تدابیر اساسی برای حل این مشــکلات را اتخاذ کنند اما گویا این دغدغه ها 

پایانی ندارد.

یادداشت

خط ریلی شلمچه - بصره با سرعت در حال اجرا است

صفحه 3

مسکن

 نماینده مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه 
مقابله با ســوداگری در حوزه مسکن از اهمیت 
بالایــی برخــوردار اســت، گفت: شناســایی 
خانه های خالی و اعمال سیاســت های صحیح 
در این حوزه می تواند به کاهش قیمت مســکن 

کمک کند.
 ســامانه ها در دنیای معاصر بــه کمک دولت ها 
می آیند تا زمینــه برای سیاســت گذاری های 
صحیــح در حوزه هــای مختلف فراهم شــود. 
کشــورهای پیشــرفته بــه درســتی اهمیت 
سامانه ها را درک کرده اند و به اســتفاده از آنها 

می پردازند.
سامانه املاک و اسکان نیز به عنوان یک سامانه 
جامع در کشــورمان به منظور مقابله با احتکار 
مســکن و ســوداگری در این حوزه پیش بینی 
شده است. بر اساس قانون، افراد مکلف هستند 
اطلاعاتشــان را به لحاظ مالکیت و سکونت در 

این سامانه ثبت کنند.
به زعم کارشناســان، تا زمانی که از یک سامانه 
جامع در حوزه املاک و اســکان بهــره نبریم، 
نمی توانیم به سیاســت گذاری های صحیح در 

این حوزه مبادرت کنیم. راه اندازی این ســامانه 
نیازمند عزم حاکمیتی است. از سوی دیگر، این 
اقدام همکاری سازمان ها و نهادهای مختلف را 

می طلبد.
به طور مثال، وزارت آمــوزش و پرورش هنگام 
ثبت نــام دانش آمــوزان در مدارس اقــدام به 
دریافت کپســتی آنها کــه از ســامانه دریافت 
کرده بودند، کرد. به این ترتیــب، تا حد زیادی 
اطلاعات خانوارها در سامانه به ثبت رسید. این 
نــوع هماهنگی ها میــان وزارتخانه ها می تواند 
در راســتای تکمیل اطلاعات ســامانه املاک و 

اسکان مفید باشد.
اعمال سیاســت های حمایتی در حوزه مسکن 
نیز نیازمند در اختیار داشــتن اطلاعات است؛ 
به طور مثال، بر اســاس قانــون، فرزندان بالای 
۱۸ ســال می توانند یک واحــد آپارتمان به نام 
خودشان داشته باشــند. همچنین خانوارهایی 
که یک یا دو آپارتمان دارند، از پرداخت مالیات 
معاف هستند. اعمال این سیاســت ها نیازمند 
در اختیار داشــتن اطلاعات مالکیت و سکونت 
افراد اســت.ابراهیم نجفی اســپیلی، نماینده 

آستانه اشرفیه در مجلس در گفت وگو با ایرنا، در 
خصوص لزوم چاره اندیشی برای حوزه مسکن، 
خاطرنشان کرد: واقعیت این است که در شرایط 
فعلی با مشــکلات عدیده ای در حوزه مســکن 
مواجه هســتیم که باید برای آن چاره اندیشی 
کنیــم. ســامان دادن به ایــن حــوزه نیازمند 

سیاست گذاری های دقیق است.
وی ادامه داد: ســامانه املاک و اسکان می تواند 
در حل و فصل مشــکلات حوزه مســکن موثر 
باشــد. اگر همان طور که در قانــون پیش بینی 
شــده اســت، مردم اطلاعات خــود را به لحاظ 
ســکونت و مالکیت در یک ســامانه جامع ثبت 
کنند، سیاست گذاری در حوزه مسکن به خوبی 

انجام خواهد شد.
این نماینــده مجلس در خصــوص تجربه های 
موفق کشورهایی مانند کانادا، فرانسه و استرالیا 
در زمینه شناسایی خانه های خالی و اثرگذاری 
این امر بر ساماندهی قیمت ها در حوزه مسکن، 
خاطرنشــان کرد: شناســایی خانه های خالی 
می تواند از طریق اطلاعاتی که در سامانه املاک 

و اسکان جمع آوری می شود، صورت بگیرد. 

شناسایی خانه های خالی می تواند سبب کاهش قیمت مسکن شود

روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهان

    آگهی فراخوان  شرکت فولاد مبارکه اصفهان  آگهی فراخوان  شرکت فولاد مبارکه اصفهان
مهلت ارسال مدارکموضوعشمارهردیف

11403400131

فروش کندوهای زنبورعسل از طریق مزایده عمومی، پیشنهاددهندگان می بایست پیشنهادات خود را حداکثر از ساعت 10 
لغایت 12 روز دوشنبه مورخ 1403/0۷/02 به آدرس اصفهان - کیلومتر ۷۵ جنوب غربی - شرکت فولاد مبارکه )ورود از 

درب زرین شهر(- ساختمان مرکزی - واحد اقلام مازاد، به نماینده واحد اقلام مازاد تحویل نمایند. 
پیشنهادات واصله در روز سه شنبه مورخ 1403/0۷/03 در محل شرکت فولاد مبارکه گشایش و صورتجلسه خواهد شد. 
بازدید از اقلام مزایده روز دوشنبه مورخ 1403/0۶/2۶ در یک نوبت، رأس ساعت ۹ صبح در محل فولاد مبارکه )حرکت از 
درب زرین شهر( با مکانیزم داخلی انجام می گیرد. در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر با تلفن 031۵2۷3۵241 یا تلفن همراه 

0۹01003۹40۶ تماس حاصل فرمایید. اقلام مورد مزایده: کندوهای زنبورعسل )دارای زنبور( - کندوهای زنبورعسل 
خالی )بدون زنبور(

1403/0۷/02

21403400132

فروش اقلام مستعمل و مازاد از طریق مزایده عمومی، پیشنهاددهندگان می بایست پیشنهادات خود را حداکثر از ساعت 
10 لغایت 12 روز دوشنبه مورخ 1403/0۷/0۹ به آدرس اصفهان - کیلومتر ۷۵ جنوب غربی - شرکت فولاد مبارکه )ورود 
از درب زرین شهر(- ساختمان مرکزی - واحد اقلام مازاد، به نماینده واحد اقلام مازاد تحویل نمایند. پیشنهادات واصله در 
روز سه شنبه مورخ 1403/0۷/10 در محل شرکت فولاد مبارکه گشایش و صورتجلسه خواهد شد. بازدید از اقلام مزایده 
روز چهارشنبه مورخ 1403/0۷/04 در یک نوبت، راس ساعت ۹ صبح در محل فولادمبارکه )حرکت از درب زرین شهر( 
با مکانیزم داخلی انجام می گیرد. در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر با تلفن 031۵2۷3342۸ )آقای غلامی( تماس حاصل 

فرمایید.
اقلام مورد مزایده: تیغه های آلیاژی فولادی- تیغه های آلیاژی فولادی مستعمل با متوسط % 12 کروم- چوب ضایعاتی 
)انواع چهار تراش و ...(- نبشی فولادی غیرمتساوی الساقین سایز 4*20*40 میلیمتر با طول تجارتی - ناودانی فولادی 

سایز ۵/۵*۶۵/42 میلیمتر با طول تجارتی

1403/0۷/0۹

جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وبسایت شرکت به نشانی www.msc.ir، منوی 
خرید و تامین کنندگان، مناقصات مراجعه و طبق راهنمای موجود، نسبت به انتخاب مناقصه مورد نظر از طریق سیستم ارتباط با تأمین کنندگان )SRM( اقدام نمائید. 
اطلاعات سایر فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها و کانال فراخوان های شرکت در شبکه های اجتماعی به نشانی Ads_msc@ قابل دسترس می باشد.

روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهان: ۰۳۱۵۲۷۳۱۸۹۶ - ۰۹۰۱۰۰۴۲۶۲۷
۱۴۰۳-۲۷

پتانسیل ارزآوری یک میلیارد دلار از صادرات خرما به بازارهای هدف وجود دارد

صفحه 3

مدیرعامل توانیـر عنوان کرد

 ناترازی بـرق شهریورماه ناترازی بـرق شهریورماه
 معادل مصرف  معادل مصرف ۳۳ کشور همسایه شمالی کشور همسایه شمالی



رئیس کمیسیون شوراهای مجلس:

وج به موقع از ایران وثیقه پرداخت می کنند اتباع برای تضمین خر

رئیس جمهور پس از بازدید از نمایشگاه فعالیت های زیربنایی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص(:

وم را با کمک بسیج مرتفع می کنیم  کمبود مدرسه در مناطق محر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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سرلشکر سلامی:
 ۱۲ کشتی اسرائیلی را مورد اصابت قرار دادیم

 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اســلامی گفت: رژیم صهیونیستی 
در دریاهای ســرخ و مدیترانه ۱۴ کشــتی ما را مورد اصابت قرار داد تا 
نتوانیم نفت صادر کنیم، ما هم ۱۲ کشتی آنان را زدیم، کشتی پنجم را 

که زدیم دستشان بالا رفت که نبرد کشتی ها را متوقف کنید.
سردار سرلشکر حســین ســلامی در بازدید رئیس جمهور از قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء)ص( گفت: در دریاهای ســرخ و مدیترانه ۱۴ 
کشــتی ما را زدند تا نتوانیم نفت مان را صادر کنیم، رژیم صهیونیستی 
این اقدام را خیلی مرموزانه و مبهم انجام داد و ما هم ۱۲ کشتی از آن ها 
را مورد اصابت قرار دادیم. کشتی پنجم را که زدیم دستشان بالا رفت و 

گفتند نبرد کشتی ها را متوقف می کنیم.
وی افزود: در بحران شدیدی بودیم، سردار سلیمانی را ترور کرده بودند، 
هواپیمای اوکراینی ســقوط کرده بود، کرونا قالب شــده بود، تحریم 
اقتصادی را در حداکثر درجه ممکن اعمال می کردند و تلاش می کردند 
ما را در انــزوای کامل قرار دهند، ما بعنوان ســپاه پاســداران باید یک 
عملیات بازدارنده و سد ممانعت ایجاد می کردیم؛ در نبردهای دریایی 
خطوط کشــتیرانی را امن کردیم، تحریم به لحاظ اجرا شکســته شد، 
مردم را در کرونا مدیریت کردیم و واکسن ساختیم و تمام ظرفیت ها را 

در اختیار قرار درمان دادیم.
وی تصریح کرد: هیچ یک از ۳۸۰ طرح عظیم ملی که امروز در دســت 
اجرا است، حتی چرخ هایش کُند نشده است، از بیرون هم پدیده تکفیر 
را مهار می کردیم؛ اگر تروریســم امتداد پیدا می کرد، نقطه مرکزی آن 
ایران بود. موفق شدیم تمام مسیرهایی که دشمن باز کرده بود، ببندیم. 
امروز امن ترین خطوط کشــتیرانی متعلق به کشــتی هایی اســت که 

پرچم ایران روی آن نصب شده باشد.

تخریب ساختمان های مسکونی و بمباران 
پناهگاه های آوارگان در غزه

حملات هوایی و زمینی رژیم صهیونیســتی علیه مناطق مختلف نوار 
غزه ادامه داشته و چندین شهید و زخمی برجای گذاشت.

خبرنگار شــبکه المیادین گزارش داد که بمباران مناطق مسکونی در 
قاع القرین واقع در جنوب شــهر خان یونس چندین شــهید و زخمی 

برجای گذاشت.
بمباران یک ســاختمان مســکونی در منطقه النصر واقع در غرب شهر 

غزه چندین شهید از جمله تعدادی کودک برجای گذاشت.
همچنین حملات توپخانه ای رژیم صهیونیستی علیه مناطق مختلف 
نوار غزه به ویژه خیابان الدعوه واقــع در اردوگاه النصیرات در مرکز این 

باریکه چندین شهید و زخمی برجای گذاشت.

حملات توپخانه ای رژیم صهیونیســتی علیه محله الزیتون در جنوب 
شرق شهر غزه نیز از سر گرفته شــده است. نظامیان رژیم صهیونیستی 
ساختمان های مســکونی در جنوب محله الصبره واقع در جنوب شهر 

غزه را نیز با خاک یکسان کردند.
طی ساعات گذشــته نیز ارتش رژیم صهیونیستی در ادامه نسل کشی 
فلسطینی ها با تسلیحات سنگین اهدایی از سوی آمریکا اقدام به هدف 
قرار دادن یک مدرسه در جبالیا در شــمال غزه کرد. این مدرسه که از 
ســوی غیرنظامیان به عنوان پناهگاه مورد استفاده قرار می گرفت طی 

این حمله ویران شد.
خبرگزاری فلســطینی وفــا اعلام کرد: شــمار شــهدای حمله رژیم 
صهیونیســتی به این مدرســه اکنون به ۸ تن افزایش یافت. همچنین 
طی این حمله ۱۵ غیرنظامی شــامل زنان و کودکان نیز مجروح شدند. 
منابع محلی از سوختن چادرهای آوارگان فلسطینی که در حیاط این 

مدرسه مستقر شده بودند خبر دادند.

کنعانی:
نهادهای بین المللی موظف به جلوگیری از 

جنایت صهیونیست ها در کرانه باختری هستند
ســخنگوی وزارت امورخارجه گفت: کشــورها و نهادهای بین المللی 
از نظر اخلاقی، انســانی و قانونی موظف به جلوگیری از تکرار جنایات 

جنگی در کرانه باختری توسط رژیم اسرائیل هستند.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امورخارجه جمهوری اســلامی ایران 
در پیامی که در حســاب شــخصی خود در فضای مجازی به اشتراک 
گذاشــت، عنوان داشت: بر اســاس اخبار، نیروهای رژیم صهیونیستی 
پس از ۱۰ روز تجاوز به اردوگاه جنین و چهار روز پس از حمله به شــهر 
طولکــرم در کرانه باختــری از مناطق جنین و طولکرم عقب نشــینی 

کرده اند.
وی افزود: تصاویر تخریب جنون آمیز تمامی زیرســاخت های شهری و 
خدماتی نوار غزه و اکنون برخی از مناطق شمالی کرانه باختری به ویژه 
در جنین و طولکرم نشــان می دهد که رژیم صهیونیستی از پیروزی بر 
مقاومت و ملت فلسطین ناامید شده و اســتراتژی »زمین سوخته« را 

دنبال می کند.
کنعانی خاطرنشان کرد: کشورها و نهادهای بین المللی از نظر اخلاقی، 
انســانی و قانونی موظف به جلوگیری از تکرار جنایات جنگی در کرانه 

باختری توسط رژیم اسرائیل هستند.

بیاتی در تشریح نشست کمیسیون شوراها مطرح کرد
ح تشکیل سازمان ملی اقامت بررسی طر

سخنگوی کمیســیون امور داخلی و شوراها در مجلس شورای اسلامی 
از بررسی طرح تشکیل ســازمان ملی اقامت در کمیسیون متبوع خود 

خبر داد.
ولی الله بیاتی، در تشــریح نشست فوق العاده کمیســیون امور داخلی 
کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی، گفت: در این نشست »طرح 

تشکیل سازمان ملی مهاجرت« بررسی شد.
سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و شــوراها در مجلس توضیح 
داد: مطابق با این طرح، برنامه هایی برای شناسایی، ورود و خروج اتباع 
بیگانه پیش بینی شــده است. همچنین برای ســازمان ملی مهاجرت، 

ساختار کشوری و استانی در نظر گرفته شده است.
وی بیان کرد: باید تمام اتباع خارجی در کشــور شناســایی شده و به 
منظور ساماندهی برای آن ها کارت صادر شــود. افرادی هم که اقامت 
موقت دارند و خواهان کار در کشور هستند، باید از طریق کارفرما ضمن 

ارائه وثیقه، ضمانت شوند.
بیاتی تاکید کرد: با تأســیس این ســازمان، دغدغه مردم درباره اتباع 
کشورهای خارجی برطرف و مســائل مربوط به اتباع خارجی قانونمند 

می شود.

تریبون

 رئیس کمیســیون امنیــت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شــورای اســلامی به مواضع اخیــر روس ها 
در دیدار پوتیــن و الهام علــی اف در خصوص کریدور 

زنگزور واکنش نشان داد.
 ابراهیم عزیــزی در رابطه با مواضــع اخیر روس ها در 
دیدار پوتیــن و الهام علــی اف در خصــوص کریدور 
زنگزور گفــت: آنچه واضح و مبرهن اســت موضوعات 
مرتبط با تحولات ژئوپلیتیک در کریدور زنگزور به نفع 
کشــورهای منطقه نیســت و ایران نیز به شدت با این 

موضوع مخالف است.
وی با اشــاره به افکار متوهمانه و ذهنیات مبتنی بر 
تشکیل توران بزرگ از ســوی برخی کشورها افزود: 
اساســاً کریدور زنگزور یک کریدور جعلی اســت و 

ظاهراً دست هایی در کار اســت تا به بهانه 
این کریــدور، از قدرت نظامی و سیاســی 
ایران در منطقه کاســته شــود و همین جا 
به کســانی که چنین توهماتــی را دنبال 
می کننــد هشــدار می دهیم کــه عواقب 
چنیــن تصمیماتــی برای آنها ســنگین و 

پرهزینه خواهد بود.
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه وزارت امور 
خارجه باید این موضوع را از طریق دیپلماســی فعال 
دنبال نماید، افزود: جمهوری اسلامی ایران به صورت 
منطقی و هوشــمندانه، هیچ گاه به دنبال ایجاد تنش 
در منطقه نیســت اما اگر کلیت ارضی و سرزمینی ما 

مــورد طمع قرار گیــرد، با قــدرت خواهد 
ایســتاد و اجازه تعرض به هیچ کشــوری 

نخواهد داد.
عزیزی گفت: منطقه قفقــاز جنوبی نقش 
برجسته ای در محور اوراسیا دارد، از دیرباز 
حوزه تمدنی ایران بوده و تحولات مختلفی 
را در مقاطع مختلــف تاریخی تجربه کرده 
و نقــش بســیار مهمی در انتقــال انــرژی و صلح و 
ثبات و تــوازن منطقه ای دارد که ما بــه این موضوع 
کاملًا واقف هســتیم و تمام تحولات را به دقت رصد 

می کنیم.
وی با اشــاره به تاکید مقام معظم رهبری در دیدار با 
پوتین و اردوغان مبنی بر مخالفــت ایران با تغییرات 

ژئوپلیتیکی در قفقاز، افــزود: ما بارها از طرق مختلف 
به کشــورهای منطقه اعلام کرده ایم که این کریدور 
خط قرمز ایران محسوب می شــود و هر گونه تغییر و 
اقدامی در آن با واکنش جــدی و محکم ایران مواجه 

خواهد شد.
عزیزی در پایان با بیان اینکه کمیســیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شــورای اسلامی با جدیت 
موضوعات مرتبط بــا تحــولات ژئوپولیتیک کریدور 
زنگزور را دنبال می کند، گفت: از رئیس جمهور و وزیر 
امور خارجه نیز انتظار می رود با حساسیت و فوریت به 
این نوع موضوعات که از مسائل مهم کشور است، ورود 
کرده و فعالانه از مســیر دیپلماســی به حل و فصل آن 

بپردازند.

 معاون شــورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: روز 
۱۳ آبان امسال با شرایط خاص مردم مقاوم فلسطین و 
غزه گره خورده و باید موضوع استکبار ستیزی و مقابله 
با رژیم کودک کش صهیونیستی علنی تر و گسترده تر 

در میان حضور دانش آموزان و مردم تجلی پیدا کند.
جلسه ســتاد مرکزی بزرگداشــت »یوم الله ۱۳ آبان« 
صبــح روز )شــنبه( بــا حضــور ســردار محمدرضا 

نقدی رئیس ســتاد مرکزی گرامیداشــت ۱۳ آبان و 
حجت الاســلام محمدمهدی عرب انصــاری، معاون 

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی برگزار شد.
حجت الاســلام محمد مهدی عرب انصــاری در این 
جلســه با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب اســلامی روز 
۱۳ آبان را روز تجلی دوباره آزادگی، شــجاعت و غیرت 
انقلابی مســلمانان نامیدند، گفت: این روز تاریخ ساز و 

سرنوشت ساز با ۳ حادثه بســیار مهم گره خورده است 
و یک روز مهم و ماندگار در تاریخ انقلاب اسلامی ثبت، 
درج و نقش آفرینی می کند.معاون شورای هماهنگی 
تبلیغات اسلامی اظهار کرد: روز ۱۳ آبان که در مجلس 
شورای ملی روز »مبارزه با اســتکبار جهانی و استکبار 
ستیزی« نامیده شده، روزی اســت که ملت انقلابی و 
دانش آموزان عزیز و مسئولیت شناس این روز را به یک 

حماسه ماندگار و خلق یک حماســه تبدیل کردند، به 
گونه ای که ابعاد و شــعاع جهانی پیــدا می کند.عرب 
انصاری یادآور شــد: روز ۱۳ آبان امســال با شــرایط 
خاص مردم مقاوم فلســطین و غزه گره خورده و باید 
موضوع استکبار ســتیزی و مقابله با رژیم کودک کش 
صهیونیســتی علنی تر و گســترده تر در میان حضور 

دانش آموزان و مردم تجلی پیدا کند.

مجلس

تبلیغات

خریدار  رئیس کمیســیون شــوراهای 
مجلس از مصوبه این کمیســیون برای اخذ 
وثیقه از اتباع خارجی پــس از ورود به ایران 

خبر داد.
محمد صالح جوکار  با اشــاره به نشســت 
کمیسیون شوراهای مجلس که روز)شنبه( 
برگزار شد، گفت: در این جلسه که با حضور 
نمایندگان دستگاه های مرتبط برگزار شد 
موضوع ســاماندهی اتبــاع خارجی مورد 

بررسی قرار گرفت.
وی اظهار کرد: در مجلس لایحه ســازمان 
ملــی مهاجرت و طــرح ســاماندهی اتباع 
خارجی تلفیق و گزارش کمیسیون در این 
باره برای تصویب در صحن مجلس به هیأت 
رئیسه ارسال شد، اما به دلیل اتمام کار دوره 
یازدهم مجلس این گزارش در صحن مورد 

بررسی قرار نگرفت.
رئیس کمیســیون امــور داخلی کشــور و 
شــوراها افزود: این گزارش در دوره جدید 
مجلس در کمیسیون شوراها مورد بررسی 
و تصویب قرار گرفت تا گزارش آن در ابتدای 

دوره دوازدهــم مجلــس برای بررســی و 
تصویب در دســتور کار صحن مجلس قرار 

گیرد.
جوکار خاطرنشــان کرد: بیشــتر مواد این 
طرح در کمیسیون تصویب و برخی مواد آن 
نیز برای بررسی بیشــتر به کارگروه ارجاع 

شد.
وی گفــت: طبــق مصوبه کمیســیون 
در ایــن باره بنا شــد تا اطلاعــات اتباع 
خارجــی در ســامانه ای ثبت شــود و 
شــورایی تحت عنوان شــورای راهبری 
کــه نمایندگانی از ۲۱ دســتگاه مرتبط 
با حــوزه اتباع خارجــی در آن عضویت 
کشــور  وزارت  در  داشــت  خواهنــد 
تشکیل شــود و کار سیاســتگذاری در 
امور مربــوط به اتباع بیگانــه را بر عهده 

داشته باشد.
رئیس کمیســیون امــور داخلی کشــور و 
شــوراها افزود: طبق مصوبه کمیســیون، 
اجاره اتاق توســط هتل ها و مسافرخانه ها و 
اجاره واحد مســکونی به اتباع خارجی باید 

با هماهنگی دستگاه های انتظامی و امنیتی 
باشــد و در صورتــی که بــدون هماهنگی 
دســتگاه هــای مربوطه به اتبــاع خارجی 
واحد مسکونی اجاره داده شــود با کسانی 
که مرتکب این اقدام شــوند برخورد قانونی 

صورت خواهد گرفت.
جوکار خاطرنشان کرد: اطلاعات محل کار 
و محل زندگی و اقامت اتبــاع خارجی باید 
در سامانه بانک اطلاعاتی که راه اندازی می 

شود به ثبت برسد.
وی با بیــان اینکه پیش از ایــن طبق قانون 
اتباع خارجی تنها در ۳۷ شغل تعیین شده 
می توانستند مشغول به کار باشند اما طبق 
مصوبه کمیســیون بنا شــد تا این بخش از 
قانون توســط وزارت کار بروزرسانی شود و 
نیازهای واحدهای تولیــدی و خدماتی در 
این زمینه مشــخص و مصادیق آن تعیین 
شــود، افزود: پس از بروزرســانی در بحث 
تعیین مشــاغل اتباع خارجی آن دســته 
از اتباع خارجی که به حضــور و کار آنها در 
واحدهای تولیدی و خدماتی نیاز داشــته 

باشــیم ســاماندهی و مابقی از کشور ترد 
خواهند شد.

رئیس کمیســیون امــور داخلی کشــور و 
شــوراها خاطرنشــان کرد: طبــق مصوبه 
کمیســیون بنا شــد تا از اتباع خارجی که 
قصد اقامــت در کشــورمان را دارند مبلغی 
تحت عنــوان وثیقه یا کفالــت از آنها اخذ و 

به هنگام خروج از ایران بــه آنها بازگردانده 
شود.

جوکار گفت: این وثیقه یــا کفالت در واقع 
تضمینی برای خروج به موقع اتباع خارجی 
پس از اتمام دوران اقامتشــان از ایران است 
که میزان آن توســط وزارت کشور تعیین 

خواهد شد.
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خریدار  رئیــس جمهور گفت: مشــکل 
کمبود مدرسه در مناطق محروم را با کمک 

بسیج طی یک سال مرتفع می کنیم.
مسعود پزشکیان پس از بازدید از نمایشگاه 
فعالیت هــای زیربنایی قرارگاه ســازندگی 
خاتم الانبیــا )ص( و نیــز حضــور در اتاق 
فرماندهی و پایش پروژه های این مجموعه، 
در نشســتی با فرماندهان و مســئولان این 
قرارگاه که فرمانده کل ســپاه پاســداران 
انقلاب اســلامی نیز در آن حضور داشــت، 
محور فعالیت دولت چهاردهم را هم افزایی 
همــه ظرفیت های کشــور بــرای اجرای 
حداکثری سند چشــم انداز، سیاست های 

کلی و قانون برنامه عنوان کرد.
وی افــزود: اگــر قرار اســت بر اســاس 
هدف اصلی سند چشــم انداز در منطقه 
به جایگاه اول برســیم، باید متناســب با 
همین هــدف، پروژه ها را بــا بهره گیری 
از به روزترین فناوری ها، ابــزار و مصالح 
اجرا کنیم تا پاســخگوی نیازهای سال ها 
و دهه های آینده کشــور باشد و تا زمانی 
که بازدهــی دارد، بــه روز و کارآمد باقی 

بماند.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه پروژه ها را در 
کشور باید به شــکلی اجرا کنیم که تا چند 
دهه آینــده کارآمد و به روز باشــند، اظهار 
داشــت: اگر پروژه ای را با فنــاوری، ابزار و 
مصالح قدیمی اجرا کنیم، وقتی بعد از چند 
ســال صرف زمان و منابع بــه بهره برداری 
رسید، همان زمان نیز از رده خارج محسوب 
می شــود و نمی تواند با رقبای منطقه ای و 

جهانی به رقابت بپردازد.
پزشــکیان با تاکید بر اهمیــت بهره گیری 
از همه تــوان کارشناســی و ظرفیت های 
داخلــی، بهره گیــری از توانمندی هــا و 
تجارب برتــر بین المللی را نیــز ضروری 
توصیف و تصریح کرد: امــروز رقبا با بهره 
گرفتــن از جدیدتریــن توانمندی هــا و 
کمک گرفتن از موفق ترین شــرکت ها به 
سرعت در حال پیشرفت هســتند و ما نیز 
باید به شــکل مقتضی با اعزام متخصصان 
و کارشناســان به خــارج از کشــور برای 

فراگرفتن آخرین دســتاوردهای فناورانه 
یا بــه خدمــت گرفتــن متخصصــان و 
مجموعه های مســلط به ایــن فناوری ها و 
توانمندی ها، با سرعت و قوت مسیر تحقق 

اهداف سند چشم انداز را طی کنیم.
وی با بیان اینکه اگر می خواهیم در منطقه 
اول باشــیم، نمی توانیم از رقبای خود عقب 
بمانیم، اظهار داشــت: توســعه کشــور با 
ادامه روند فعلی امکان پذیر نیســت، اینکه 
بخواهیم همچنان منابــع اولیه را از جنوب 
کشــور و دریا به مرکز بیاوریــم و تبدیل به 
محصول کنیــم و دوباره بــرای صادرات به 
جنوب بفرستیم، به شدت توان رقابت ما را 
مستهلک کرده و کاهش می دهد؛ چاره ای 
نداریــم جز اینکــه مرکزیــت اقتصادی و 
سیاســی کشــور را به جنوب و نزدیک دریا 

منتقل کنیم.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: تهران به 
عنوان پایتخت کشــور با مشکلاتی دست 
به گریبان است که هیچ راه حلی جز انتقال 
مرکزیت نداریم؛ کمبود آب، نشست زمین، 
آلودگی هوا و امثال آن با تداوم سیاست ها و 

اقداماتی که تا به حال اتخاذ و اجرا شده اند، 
فقط تشدید شده و راه حل اساسی جابجایی 
مرکزیت سیاســی و اقتصادی کشور است. 
انتقال مرکزیت سیاســی و اقتصادی هم به 
این شکل که ما خودمان در تهران بنشینیم 
و به مــردم بگوییم جابجا شــوند، مقدور و 
ممکن نیســت، باید ابتدا خودمان برویم تا 

مردم هم دنبال ما بیایند.
پزشــکیان با بیان اینکه دولت چهاردهم از 
همه ظرفیت ها و توان کارشناســی کشور 
از جمله توان فنی و مهندســی ارزشــمند 
قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء )ص( برای 
حل مشــکلات بهره خواهد گرفت، گفت: 
باید با کمــک مجموعه های کارشناســی 
و عملیاتــی راهکارهای رفع مشــکلات را 

طراحی و اجرای آنها را آغاز کنیم.
وی در بخش دیگــری از ســخنان خود با 
اشــاره به وضع تحریم های گســترده علیه 
کشور و تلاش دشمنان برای محدود کردن 
تعامــلات بین المللــی کشــورمان، افزود: 
ما ۱۵ همســایه داریم که مشــتاق توسعه 
همکاری با ما هســتند، دولــت چهاردهم 

نیز برای توســعه همکاری هــا و تعاملات 
بین المللی کشــور به خصوص با کشورهای 
همسایه برنامه دارد و با بهره گیری از کمک و 
توانمندی های مجموعه هایی نظیر قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیاء )ص( که ظرفیت 
خوبی نیز بــرای صادرات خدمــات فنی و 
مهندســی دارند، این روابــط را تحکیم و 

تقویت خواهیم کرد.
رئیس جمهور با قدردانی از همه تلاش هایی 
کــه در مجموعــه قــرارگاه ســازندگی 
خاتم الانبیــاء )ص( برای رفع مشــکلات و 
پیشــبرد اهداف کشــور انجام شده است، 
اظهار داشــت: دشــمن به امید زمین گیر 
کردن کشــور نظام تحریم ها را علیه ایران 
طراحــی و اجرا کــرد، اما ایــن تلاش های 
مجموعه هایی مثل شــما است که کشور را 

سرپا نگه داشته است.
پزشــکیان تاکیــد کــرد کــه راه نجات 
کشــور احیا و تکیــه به روحیــه جهادی و 
بسیجی واقعی همچون ســال های ابتدای 
پیروزی انقلاب اســلامی و همــان روحیه 
و مجاهدتی اســت که جنگ را اداره کرد و 

ادامه داد: اگر از آبادانی و ســاختن کشــور 
غفلت کنیم یا از روش هــای ناکارآمد برای 
این منظور اســتفاده کنیــم، بیش از پیش 
از رونــد پیشــرفت عقب می مانیــم و این 
عقب ماندگی باعث می شود که فرصت ها و 
ظرفیت ها و منابع مــا در منطقه و جهان از 
دست برود. ادامه مسیر با همین روند فعلی 
نتیجه بخــش نخواهد بود و بایــد نگاه ها و 

روندها را اصلاح کنیم.
وی با بیان اینکــه باید از همــه توانمندها 
و ظرفیت های کشــور و نیز افــراد توانمند 
متعهد به اجرای اســناد بالادســتی فارغ 
از انتســاب آنها به گروه هــا و جناح ها بهره 
بگیریم، تصریح کرد: اگر بین ما و کشورهای 
منطقــه فاصله زیادی ایجاد شــود، جبران 
این فاصله کار ســختی خواهد بود. نباید به 
بهانه های واهی خودمان را از توان و ظرفیت 

افراد توانمند محروم کنیم.
رئیس جمهــور همچنیــن بــر ضــرورت 
برگزاری جلســات مشــترک میان نیروی 
مقاومت بســیج و ســازمان برنامه و بودجه 
برای برنامه ریزی جهــت اتخاذ راهکارهای 
جهادی برای حل هر چه ســریع تر مشکل 
مــدارس در مناطــق محــروم تاکید کرد 
و افــزود: با کمــک مــردم و حاکمیت نگاه 
بســیجی می توانیم ظرف مدت یکسال کل 
مــدارس لازم در مناطق محروم کشــور را 

ساخته و مهیا کنیم.
سردار حسین ســلامی، فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی نیز در این جلسه 
با تشــکر از دکتر پزشــکیان که در فاصله 
کوتاهــی از آغاز رســمی فعالیــت دولت 
چهاردهم بــرای بازدیــد از توانمندی های 
قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیــاء )ص( در 
این مجموعه حضور یافته است، گزارشی از 
توانمندی ها و اقدامات این نهاد در راستای 
کمک به دولت ها برای پیشــبرد طرح های 
عمرانی و زیربنایی ارائه کــرد و گفت: ما به 
هیچ چیزی جز موفقیت شــما و دولت شما 
فکر نمی کنیــم؛ هر دولتی با هر گرایشــی 
در راس کار بوده بنای مــا صداقت، خوش 

عهدی و همکاری با او بوده است.



 آقابزرگی: حداقل ۶ ماه طول می کشد تا بورس به روزهای اوج برگردد

شوک عشقی به بازار سهام

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      18 شهریور 1403    شماره 1۶75

تسعیر منابع صندوق توسعه ملی با دلار 
۴۵هزارتومانی

براساس اعلام صندوق توسعه ملی، تســعیر منابع ارزی این صندوق با 
نرخی حدود ۴۵هزار تومان انجام می شود.

 برخی شــنیده ها حاکی از آن بود کــه اخیراً نرخ تســعیر منابع ارزی 
صندوق توســعه ملی از نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان بــه حدود ۴۵ هزار 
تومان افزایش پیــدا کرده اســت، همچنین در روزهای اخیر شــاهد 
کاهش ســهم حدود ۸میلیارددلاری صندوق توســعه ملــی بودیم، 
براین اساس سهم صندوق توسعه ملی از درآمدهای نفتی از ۴۰ درصد 

به ۲۰ درصد کاهش یافته است.
لازم به ذکر اســت؛ با توجه به این کاهش ســهم، منابعــی بین ۳۵۰ تا 
۴۰۰ همت )هزارمیلیارد تومان( برای بودجه عمرانی دولت تأمین شود. 
اهمیت این مصوبه آن اســت که با تخصیص اعتبارات در نیمه نخست 
امسال، امکان استفاده بهینه و افزایش اثربخشی در طرح های عمرانی 

مقدور شده است.
با توجه به این اعداد و ارقام اعلام شــده به نظر می رسید که نرخ تسعیر 
صندوق توســعه ملی نیز با نرخی نزدیک به نرخ ســامانه نیما محاسبه 

شده است.

در این خصــوص علیرضا کنگرلو مدیر روابط عمومی صندوق توســعه 
ملی در گفتگو با تسنیم در پاسخ به نرخ تســعیر منابع صندوق توسعه 
ملی گفت: صندوق توســعه ملی یک صندوق ارزی اســت و به همین 
دلیل به روی نرخ تسعیر تأکید ندارد، با این حال نرخ تسعیر منابع ارزی 

صندوق به ریال، در زمان حاضر حدود ۴۵ هزار تومان است.

رئیس سازمان بورس رسما استعفا داد
 رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اســتعفای کتبی خود را به رئیس 

شورای عالی بورس ارائه کرد.
به گزارش ســازمان بورس، مجید عشــقی رئیس ســازمان بورس و 
اوراق بهادار که پیش تر پس از رای اعتماد مجلس شــورای اســلامی 
به عبدالناصر همتی، به صورت شفاهی اســتعفای خود را به وزیر امور 
اقتصادی و دارایی، اعلام کرده بود، امروز با ارسال نامه ای به طور رسمی 

از سمت خود استعفا داد.
مجید عشــقی در تاریخ ۲۱ مهــر ۱۴۰۰ با رای اعضای شــورای عالی 
بورس به عنوان رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار انتخاب شده بود. 
وی ۳۰ ماه بعد یعنی در ۲۰ فروردین ۱۴۰۳ یک بار دیگر با کســب رای 
اعتماد و حمایت مجدد اعضای شــورای عالی بورس برای ۳۰ ماه دیگر 

در سمت خود ابقا شده بود.
حال با وجود گذشــت حدود ۵ ماه از این دوره، با توجه به تغییر دولت و 
انتخاب وزیر جدید اقتصاد، رئیس سازمان بورس از سمت خود استعفا 

داد.

معاون وزیر صمت:
و تکذیب شد تعلیق ثبت سفارش واردات خودر

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران ضمن تکذیب تعلیق ثبت سفارش 
واردات خودرو گفت: برای ثبت سفارش و واردات خودرو همکاری های 
خوبی با بانک مرکزی داشــته ایم و هیچ مشکلی در این خصوص وجود 

ندارد.
مهدی ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت ایران در مورد اینکه گفته 
می شود از ابتدای سال هیچ گونه ثبت سفارشــی برای واردات خودرو 
نداشــته ایم، اظهار کرد: به هیچ عنوان این مسئله صحت ندارد و کذب 

است.
وی در پاسخ به این سوال که در خبرها آمده که خودروهایی که امسال 
وارد کشور شــدند مربوط به ثبت ســفارش های پارسال است، تصریح 

کرد: خیر؛ لزوماً این موارد به یکدیگر ارتباطی ندارند.
معاون وزیر صمت افزود: نکته اول که باید به آن توجه کرد اینکه حجم 
ثبت ســفارش های ســال قبل خوب بوده و بر همین اساس نیز حجم 
قابل توجهی از خودروهای وارداتی ناشی از ثبت سفارش های پارسال 

است.
همچنین امسال نیز ثبت ســفارش واردات خودرو ادامه دارد و عدد 

خوبی هم فقط در ۶ ماهه اول سال ثبت شده است.
ضیغمی ادامــه داد: در مــورد نکته دوم هــم که مربــوط به بحث 
تخصیص و تأمین ارز می شــود باید بگویم که رونــد مثبت بوده و با 
همکاری بســیار خوب بانک مرکزی فرایند تخصیص و تأمین ارز در 
حال انجام اســت و بانک مرکزی برای کمک به تسهیل واردات تمام 
روش های ممکن برای تخصیص ارز را برای این بخش باز گذاشــته 

است.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران درباره اینکه استفاده از سپرده های 
شخصی برای واردات همه خودروها مجاز اســت، گفت: بله؛ استفاده از 
این روش برای همه خودروها آزاد اســت منتهی اولویت با خودروهای 

برقی و هیبریدی است.
گفتنی است، طبق آمار گمرک ایران علاوه بر بیش از ۱۵ هزار دستگاه 
خودرویی که طی ۵ ماهه امســال ترخیص شــده، نزدیک به ۲۰ هزار 

دستگاه خودرو هم در گمرکات موجود است.
همچنین از ابتدای امســال تاکنون بالغ بر ۸۰۰ میلیون دلار تخصیص 

ارز توسط بانک مرکزی برای واردات خودرو انجام شده است.

 افزایش ۲۱ درصدی صادرات به عراق؛ صادرات 
به ۴.۵ میلیارد دلار رسید

مدیرکل غرب آسیا سازمان توســعه تجارت گفت: طی ۵ ماهه امسال 
بیش از ۴.۵ میلیارد دلار صادرات به عراق داشته ایم که نسبت به مدت 

مشابه پارسال بیانگر رشد ۲۱ درصدی است.
عبدالامیر ربیهاوی مدیرکل غرب آسیا ســازمان توسعه تجارت ایران 
اظهار کرد: عراق همسایه راهبردی و استراتژیک برای کشورمان است. 
تجارت ایران و عراق ســالانه حدود ۱۰ میلیارد دلار اســت. در ۵ ماهه 
امســال نیز تجارت کشور به حدود ۴.۸ رســیده که از این میزان، سهم 

صادرات بیش از ۴.۵ میلیارد دلار بوده است.
وی در مصاحبه با صدا و ســیما افزود: میزان صادرات به عراق نســبت 
به مدت مشابه سال گذشــته که ۳ میلیارد و ۵۰۸ میلیون دلار بود، ۲۱ 
درصد افزایش یافته اســت. امیدواریم در ۶ ماهه دوم بتوانیم رکورد ۱۰ 

میلیارد دلار را بزنیم.
ربیهاوی درباره کالاهای صادراتی ایران به عــراق بیان کرد: مهمترین 
اقلام صادراتــی شــامل گاز مایع، مقاطع فــولادی، انــواع کالاهای 
پتروشــیمی، مصالح ســاختمانی و مواد غذایی می شــود. بیشترین 
کالاهای وارداتی از عراق نیز ضایعات آهــن آلات و آلومینیوم و بعضی 

از فرآورده های نفتی است.

بازار

مریم فکری  آقابزرگی بــا تاکید بر این که 
دغدغــه حال حاضــر ســهامداران، ایجاد 
اعتماد و راهکارهایی بــرای جلب اطمینان 
سهامداران اســت، گفت: در شرایط کنونی 
پتانســیل رشــد را در بورس می بینم، اما 
حداقل ۶ ماه طــول خواهد کشــید تا بازار 

سرمایه به روزهای اوج برگردد.
در حالی یک هفته گذشــته تقریبا بازارها 
در تعطیلی به ســر بردند، اما بازار ســرمایه 
حاشــیه ای داغ را گذراند و بــه این ترتیب، 
بورس به سر تیتر خبرهای اقتصادی تبدیل 
شــد. خبر اخذ وام قرض الحســنه رییس 
ســازمان بورس و معاونان وی از منابع این 
سازمان در فضای رســانه ای تا آن جایی بالا 
گرفت که واکنــش وزیر اقتصــاد را در پی 
داشــت. وزیر اقتصاد در واکنشی توییتری 
به خبر اعطای تسهیلات به رییس سازمان 
بورس و معاونان وی، ایــن موضوع را جهت 
بررسی ســریع کارشناســی و اعلام نظر به 
بازرســی وزارتخانه ارجاع داد و اشاره کرد 
که در دولت چهاردهــم برای حذف رانت ها 
آمده ایم و اجازه ویژه خــواری به هیچ کس 

نخواهیم داد.
این در حالی است که مجید عشقی، رییس 
ســازمان بــورس در واکنش به حواشــی 
وام های میلیاردی عنــوان کرد که پرداخت 
تسهیلات در سازمان بورس براساس مصوبه 
شــورای عالی بورس و براســاس قوانین و 

مقررات بوده است.
وی متذکــر شــد: این که گفته می شــود 
هیــات مدیره بــرای خــودش وام گرفته، 
قطعا یک دروغ بزرگ اســت و شورای عالی 
بورس براســاس ماده ۴ قانون بــازار اوراق 
بهادار مســئولیت تعیین حقوق و دستمزد 
و مزایای اعضــای هیات مدیــره بورس را 
برعهده دارد، بنابراین این مبالغ براســاس 
مجوز شورا پرداخت شده است. این مصوبه 
صرفا نه برای اعضای هیات مدیره بلکه برای 

کلیه کارکنان سازمان بورس است.
اما در مقابل، هــادی محمدپور، عضو جدید 
شورای عالی بورس و نماینده مجلس گفت: 
اگر رییس ســازمان بورس و اعضای هیات 
مدیره ســابقه بیمه داشــتند و حقوق بگیر 
دولــت بوده اند، ایــن وام با ســود ۴ درصد 
دیگر شامل وام اشــتغالزایی نیست و قطعا 
تخلف است؛ مگر اینکه این وام را برای مورد 

اشتغالزایی دریافت کرده  باشند.
به گفتــه او، اخــذ این وام از ســوی رییس 
سازمان بورس دولت سیزدهم در شرایطی 
که دولــت بــه پایــان رســیده و در دوره 
جابه جایی دولت هــا قرار دارنــد و ناظران 
جدید بورس در شــورای عالی حضور پیدا 
نکرده اند، بدســلیقگی اســت. از این خلا 
و فاصله دو دولت استفاده شــده است و در 
این شرایط رییس سازمان بورس و اعضای 

هیات مدیره حتی اگر ایــن وام قانونی بوده 
نباید از آن استفاده می کردند.

جلسه فوری شورای عالی بورس
در میان این حواشــی، در نهایت امروز خبر 
استعفای رییس سازمان بورس منتشر شد 
و شنیده ها حاکی از آن اســت که به دنبال 
استعفای مجید عشقی، قرار است امروز در 
ساعت ۱۸ جهت رســیدگی به این موضوع، 
جلســه فوق العاده شــورای عالی بورس با 
حضور اعضای ایــن شــورا در وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و به ریاست وزیر اقتصاد 

برگزار شود.
در این شــرایط، تحلیلگــران اعتقاد دارند 
یکــی از نکاتی که بــه نظر می رســد وزیر 
اقتصاد می توانــد آن را در اولویت قرار دهد، 
شفاف ســازی در خصوص جلسات شورای 
عالی بورس اســت. این در حالی است که تا 
امروز برگزاری این جلســات معمولا پشت 
درهای بســته صورت می گرفتــه و اخبار و 
مصوبات جلسه کم و بیش به بیرون درز پیدا 

می کرد.

ویژگی های رییس سازمان بورس
در همیــن خصــوص فردیــن آقابزرگی، 
کارشــناس بــازار ســرمایه در گفت وگو با 
خبرگــزاری خبرآنلایــن در واکنــش به 
حواشی ســازمان بورس و استعفای مجید 
عشقی، رییس این سازمان گفت: بنا بر گفته 
ایشان و یا روایت هایی، قبلا هم بنا به دلایلی 
ایشان اســتعفا داده بود، اما علنی نشده بود. 
اتفاق دریافــت وام های نجومی با شــرایط 
ویژه تا حد زیادی این مســاله را پررنگ کرد 
که شخص یا اشــخاصی به عنوان متولی و 
ریاســت، هیات مدیره و یا سازمان بورس و 

یا حتی افرادی که در شــورای عالی بورس 
انتخاب می شوند، باید دارای حسن شهرت، 
تخصــص لازم و ویژگی های متناســب با 
برآورده کردن خواســته های ذینفعان بازار 

را داشته باشند.
وی افزود: ماده ۷ قانون بازار اوراق بهادار، در 
بند ۸، ۹ و ۱۱ به صراحت این موضوع را قید 
می کند که وظیفه سازمان بورس این است 
که از وقوع تخلفــات و تصمیماتی که منجر 
به خدشــه وارد کردن به منافع سهامداران 
می شود، پیشگیری کند؛ مثل نرخ خوراک 
پالایشــگاه ها، پتروشــیمی ها و ... حتی در 
رابطه با قیمت گذاری دســتوری که دست 
دولت است و سازمان بورس کاری نمی تواند 
انجام دهــد، حداقل باید به طور شــفاف و 
علنی برخورد کند؛ نه این که صرفا فقط یک 
نامه تنظیم شــود و در اتاق در بسته بروند و 
دفاع کنند که ما تلاش کردیم، ولی به نتیجه 
نرسیدیم.این کارشناس بازار سرمایه عنوان 
کــرد: در دوران تصــدی ایشــان می توانم 
بگویم بیشترین بلایا و تصمیمات ذینفعانه 
از سوی دولت علیه منافع سهامداران خرد 
اتخاذ شــد و هیچ گونه ترتیب اثری هم داده 
نشد. علاوه بر این، ممانعت هایی در ارتباط 
با توســعه بازار در زمان تصدی ایشان انجام 
شد. تشــکل های خودانتظام که بلندگوها 
و تریبون هــای قانونــی برای اســتیفای 
حقوق می توانند باشــند، با مخالفت شدید 
و سرســختانه در ســازمان بــورس مواجه 
می شــد. اعتقاد داشــتند که ما به تنهایی 
از عهــده مســایل بــر می آییــم، بنابراین 

تشکیلاتی لازم نیست ایجاد کنیم.
آقابزرگی متذکر شد: شــما به کلیه مشاغل 
و صنوف نه تنها در یک شــهر، بلکه در اقصا 
نقاط ایــران نگاه کنیــد، یــک اتحادیه یا 

انجمن دارند، اما در این خصوص به شــدت 
در ســازمان بورس مخالفت می شد. در کل 
کارنامه ایشــان را بســیار ضعیف می بینم 
و نکته منفی، احاطه و تســلط یافتن دولت 
در زمان تصدی ایشان در بازار سرمایه بود؛ 
به طوری که حتی ایشــان بــه عنوان یک 
بخش داخلی از وزارت اقتصاد از بدنه دولت 

محسوب می شد.
وی بــا اشــاره بــه ماجــرای خــوراک 
پتروشــیمی ها گفــت: بــه خاطــر دارید 
موضوع نــرخ خــوراک پتروشــیمی ها را 
که وقتــی صحبت شــد حداقل اســامی 
اســتفاده کنندگان از اطلاعــات را بدهید، 
به شدت ایشــان اعتقاد داشــت که افشای 
این اطلاعات مشــکلی را حل نمی کند. در 
صورتی کــه ذینفعان بازار، بــه حق انتظار 
داشــتند که حداقــل این موضــوع مورد 

پیگیری قرار گیرد.

مطالبات سهامداران
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه در گفت 
وگو با خبرگزاری خبرآنلاین گفت: من فکر 
می کنم در حال حاضر حاضر درســت است 
موضوع وام های نجومی بهانه ای شد، اما جا 
دارد به طور جدی مطالبــات ذینفعان بازار 
سرمایه و سهامداران پیگیری شود و احیانا 
قصوری که ایجاد شــده، باید مورد پیگیری 
قرار گیــرد. امیدوارم انتخاب مناســب تر، 

اصلح تر و مبتنی بر رعایت قانون انجام شود.
آقابزرگی افــزود: برخلاف نص صریح قانون 
اوراق بهــادار کــه ابتدا باید هیــات مدیره 
ســازمان بورس تعیین می شود و بعد از بین 
خودشــان، یک رییس انتخــاب می کنند، 
فکر می کنم حداقل در دو سه دوره گذشته 
این شــکلی بوده که اول رییس ســازمان 

انتخاب می شــده و بعد رییس ســازمان، 
هیات مدیره ای متناســب با سبک و سیاق 

کاری شان معرفی کرده است.
وی تصریح کرد: بعد از علنی شــدن موضوع 
اســتعفای آقای عشــقی، من فکر می کنم 
مســلما شــرایط خوبی رقم خواهد خورد؛ 
هم از لحــاظ تکنیکال کــه افت های پیاپی 
در بورس داشتیم و هم این که وکیل مدافع 
دولت در سازمان بورس به نوعی از سازمان 
خارج شــد. این به نظرم طلیعه خوبی است 
که بتوانیم براســاس خواسته های ذینفعان 

بازار، حقوق را مطالبه کنیم.
این کارشناس بازار ســرمایه عنوان کرد: در 
مقایسه با ســایر بازارها هم از حیث بازدهی 
و هم از نظر کاهش ارزش دلاری بازار بورس 
و همچنین پتانســیل تطبیق نرخ ارز نیما 
بــا ارز آزاد که به هر صورت یکی از دســتور 
کارهای جراحــی اقتصــادی دولت فعلی 
است، این پتانســیل وجود دارد که به نوعی 
آثار تورم را در افزایش نرخ فروش شرکت ها 
مشاهده کنیم. چیزی که در دوره مدیریت 
قبل سازمان بورس تا حد زیادی این مسایل 
را کنترل می کردنــد. در واقع به جهت ارائه 
کارنامــه اقتصادی دولت، یــک هماهنگی 
بین بورس و دولــت در ایــن زمینه وجود 
داشــت. اما من فکر می کنم این شرایط هم 
به صورت تکنیــکال و هم به صورت بنیادی 

قابل پیش بینی است.
آقابزرگــی ادامه داد: از ســال ۱۳۹۶ تا این 
لحظه که صحبت می کنیم، شــاخص کل 
بورس بیش از ۲۹ برابر رشد داشته؛ با وجود 
این که ســال ۱۳۹۹ به بعد سال بسیار بدی 

برای اغلب سرمایه گذاران بوده است.
وی متذکر شــد: بــر این اســاس، من فکر 
می کنم شــرایط، شرایطی اســت که لزوما 
بــه افزایش میزان ســودآوری شــرکت ها 
برنمی گردد. در ســال ۱۴۰۲ اتفاقی که در 
رابطه با نرخ خوراک پتروشیمی ها افتاد، ۸۵ 
همت تاثیر کاهش سود و زیان شرکت های 
پتروشــیمی با محوریت متانول سازان بود، 
اما ارزش بازار ما ۱۵۰۰ همت افت کرد. این 
جو روانی و این بی اعتمادی باعث شــد که 

شاخص بیش از اندازه کاهش پیدا کند.
این کارشناس بازار ســرمایه گفت: در واقع 
می خواهم بگویم تناسب خاصی لزوما بین 
افزایش یا کاهش ســودآوری یا افزایش یا 
کاهش شــاخص بورس وجود نــدارد. هر 
چند یک همبســتگی در بلندمــدت باید 
وجود داشــته باشــد.آقابزرگی تاکید کرد: 
دغدغــه حال حاضــر ســهامداران، ایجاد 
اعتماد و راهکارهایی بــرای جلب اطمینان 
سهامداران اســت. در حال حاضر پتانسیل 
رشــد را در بورس می بینم، امــا حداقل ۶ 
ماه طول خواهد کشــید تا بازار ســرمایه به 

روزهای اوج برگردد.

مدیرعامل شــرکت راه آهن گفت: احــداث خط ریلی 
شــلمچه - بصره یکی از طرح های مهم برون مرزی راه 
آهن جمهوری اســلامی ایران اســت که به سرعت در 
حال اجراست. سید میعاد صالحی مدیر عامل شرکت 
راه آهن با اشــاره به اینکه احداث خط ریلی شــلمچه 
- بصره یکی از طرح هــای مهم برون مــرزی راه آهن 
جمهوری اســلامی ایران اســت که به سرعت در حال 

اجرا اســت، اظهار کرد: بیش از ۵۰ ســال است که دو 
کشــور ایران و عراق منتظر احداث این خط هستند تا 

شاهد برقراری پیوند ریلی باشیم.
وی مین روبی را از جمله موانع ســر راه این طرح عنوان 
کرد و افزود: از ســال گذشــته با توجه بــه تلاش های 
صورت گرفته توانســتیم تاکنون حدود ۴ کیلومتر در 

عمق خاک عراق مین روبی کنیم.

صالحــی همچنین به کشــف بیــش از ۶ هــزار انواع 
مین های جنگی و خمپاره اشــاره کرد و گفت: تاکنون 
در سه مرحله دپوهای کشف شده را منهدم کردیم و به 
تدریج بقیه هم کشــف و منهدم می شوند و بیشتر این 
مین ها در منطقه شلمچه و مربوط به عملیات کربلای 
۵ اســت بطوری که ۵ لایه مین روبی تــا عمق ۶ متر به 

عرض ۵۰ متر و به طول حدود ۴ کیلومتر داشتیم.

مدیرعامــل شــرکت راه آهــن همچنیــن دربــاره 
ویژگی های پل احداثی برای این خط گفت: احداث پل 
بر روی اروند رود در شمال بصره در حال انجام است که 
۱۷ پایه در خشکی و آب دارد و این طرح به لحاظ فنی 
بسیار پیچیده اســت و هم اکنون در حال شمع کوبی 
هستیم که این شمع ها هر کدام با یک و نیم متر قطر و 

۴۵ متر عمق در حال احداث هستند.

ریل

صالحی: خط ریلی شلمچه - بصره با سرعت در حال اجرا است

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران: 

آمار سرمایه گذاری کشور نگران کننده است
خریدار   رییس اتــاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران با اشــاره به رقم 
نزولی تشکیل ســرمایه در کشور گفت: در 
این زمینه ما از رقم ۱۷۰ همت در ســال ۹۰ 
به ۹۳ همت در سال ۱۴۰۱ رسیده ایم و این 
آمار در سال گذشــته به ۷۲ همت کاهش 

یافت که نگران کننده است.
 صمد حســن زاده در آیین افتتاحیه رویداد 
ســرمایه گذاری خارجی در کرمان با اشاره 
به ضرورت توسعه ســرمایه گذاری کشور 
با توجــه به محدودیت هــای تحریم افزود: 
ایران تجربه رشد منفی اقتصادی به ویژه در 
حوزه صادرات را دارد و براســاس آمارهای 
مرکز آمار ایران تشکیل ســرمایه در کشور 

طی دهه اخیر نزولی بوده است.
وی اظهار داشــت: چندین ســال اســت 
مشکلاتی در روند توســعه سرمایه گذاری 
و برای اقتصاد کشــور ایجاد شــده و تعالیم 
اقتصــادی مــا برای حــل ابتدایــی ترین 
مشــکلات و انجام رســالت هــای تولید، 
اشــتغال، خلق ثروت و صادرات با مشکلات 

بسیار بزرگی روبه رو شده است.
رییس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی ایران گفــت: امــکان و انگیزه 
سرمایه گذاری داخل کشور، جذب سرمایه 
کشــورهای خارجی و همچنین ســرمایه 

گذاری مشــترک در داخل را از کشور سلب 
کردیم.وی ادامه داد: اعتقــاد دارم باوجود 
ظرفیت های خوب در تمامــی زمینه ها از 
جمله زیرســاخت معدن و نیروی انسانی با 
ظریب هوشــی بالا، وضعیت فعلی کشور و 
رقم های نزولی در اقتصاد کشــور در شأن 

نظام جمهوری اسلامی و ملت ایران نیست.

ضرورت عارضه یابی کاهش 
سرمایه گذاری خارجی

حســن زاده عنوان کرد: باوجود بسترهای 
خوب کشــور برای جذب ســرمایه گذاری 
خارجی متاســفانه شرایط کشــور فضایی 
را ایجاد کرده که امکان حضور کشــورهای 

خارجی تا به امروز کمرنگ بوده است.
وی یادآور شــد: عنصر اولیه برای توســعه 
جذب سرمایه گذاری در ابتدا تامین امنیت، 
ثبات اقتصــادی و ارتباطات بیــن المللی 
کشــور با تمامی دنیا اســت و انتظار داریم 
دولت چهاردهم این موضوع را با یک برنامه 
و با حفــظ اقتدار نظام جمهوری اســلامی 

برای کشور حل و فصل کند.
رییس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی ایران تاکید کرد: تامین امنیت 
ســرمایه گــذار مهمترین عامل شــاخص 
های پایش سرمایه گذاری است و براساس 

گــزارش مرکز پژوهــش هــای مجلس، 
شــاخص امنیت در پاییز ۱۴۰۲ نمره ۵.۷ 
از ۱۰ را نشــان می دهد که این نمره نشان 
دهنده بدتریــن ارزیابی اقتصادی کشــور 
است و این شرایط برای ســرمایه گذاری و 
توســعه مشــارکت ها به هیچ وجه مطلوب 
نیســت.وی با اشــاره به شــاخص حقوق 
مالکیت جهانی گفت: در ســال ۲۰۲۳ رتبه 
ایــران ۱۱۳ از مجموع ۱۲۵ کشــور جهان 
بوده که رتبه بســیار پایین و باعث تأســف 
است لذا بایســتی اقدامات اساسی با کمک 

مسولان برای حل آن صورت گیرد.
حســن زاده تاکید کــرد: میزان ســرمایه 
گذاری در تولید بی اعتبار شــده و به سمت 
دلالی و اقدامــات زود بازده ســوق یافته و 
اکنون کســی در کشــور رغبت به سرمایه 
گذاری دراز مدت برای توســعه اقتصادی 

نشان نمی دهد.
وی افزود: یکی از نیازهای اصلی ســرمایه 
گذاری، مشــارکت خارجی اســت، ضمن 
اینکه ما نیاز به استراتژی صنعتی در کشور 
داریم و باید بدانیم در چه رشته های سرمایه 

گذاری و در چه مسیری حرکت کنیم.
رییس اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معادن 
و کشــاورزی ایــران ابراز داشــت: فعالان 
اقتصــادی از دولت انتظــار دارند که ضمن 

فراهم کــردن فضای مناســب اقتصادی با 
شــاخص های بهبود فضای کســب و کار، 
اصلاح فضای اقتصادی، کاهش تنش های 
بین المللی برای بهبود روابط سیاســی در 
راستای بهره مندی از ســرمایه ها، دانش و 

فناوری روز دنیا را در دستور کار قرار دهند.
وی با اشــاره به اهمیــت رویــداد کرمان 
آیدکس و اینکه این رویداد برای آشــنایی 
با ظرفیت های کرمــان و توانمندی فعالان 
اقتصادی این اســتان با حضور نمایندگان 
کشــورهای خارجــی برگزار شــد گفت: 

برگزاری این رویداد بسیار بزرگ را به ملت 
کرمان و اتاق بازرگانــی تبریک می گویم و 
امیــدوارم نتیجه آن در توســعه اقتصادی 
اســتان کرمــان اثرگذار باشــد.همچنین 
در این آییــن از پوســتر رویداد ســرمایه 
گــذاری خارجی و رویداد آیتــک رونمایی 
شد.همایش بین المللی معرفی فرصت های 
ســرمایه گذاری کرمان موســوم به کرمان 
آیدکس از ۲۴ تا اردیبهشــت ماه امسال در 
دانشــگاه تحصیلات تکمیلی)هایتک( در 

شهر ماهان برگزار شد.



معاون حج و عمره سازمان حج و زیارت خبر داد

ثبت نام متقاضیان عمره آغاز شد

در آستانه بازگشایی دانشگاه ها

چرا دانشگاه ها باید بسترهای آموزش مجازی را تقویت کنند؟
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مرگ آرام تخت جمشید زیر سلطه آلاینده های 
وشیمی پتر

فرزانه دزفولی  این روزها خبرهایی مبنی بر تخریب تدریجی میراث 
جهانی تخت جمشید به گوش می رســد و طبق آنچه باستان شناسان 
و متخصصان می گویند این اثر تاریخی ارزشــمند در شرایط کنونی با 
عوامل تخریبی متعددی از جمله گل ســنگ و فرونشست مواجه شده 

است.
با انتشار گســترده این اخبار و نگرانی از مرگ آرام تخت جمشید بر اثر 
این عوامل تخریب گر، متولیان و مدیــران در عرصه میراث فرهنگی به 
تکاپو افتادند تا تدابیر اساســی برای حل این مشکلات را اتخاذ کنند اما 

گویا این دغدغه ها پایانی ندارد.
شامگاه پنجشنبه ۱۵ شهریورماه سال ۱۴۰۳ همایشی تحت عنوان 
»نقش جامعــه محلی در توســعه پایدار میراث تخت جمشــید« با 
حضور گروه های مردمی و شماری از مسئولان شهرستان مرودشت 
برگزار شد؛ همایشی که در آن مســائل مهمی در خصوص تأثیرات 
مخرب فعالیت های پتروشــیمی بر این اثر تاریخــی باارزش مطرح 

شد.
در این همایش که مدیرکل میراث فرهنگی فارس ایجاد پدیده گلسنگ 
در تخت جمشــید را به فعالیت های پتروشــیمی در نزدیکی این بنای 
باشکوه تاریخی نسبت داد اعلام شد که توقف فعالیت های پتروشیمی 

باید به عنوان یک مطالبه مردمی دنبال شود.
باستان شناسان و مســئولان شهرستان مرودشــت در این همایش بر 
این باور بودند که آلاینده های شــیمیایی و تصاعــد گازهای آمونیاکی 
و ترکیبات نیتروژنی حاصل از مجتمع پتروشیمی واقع شده در منطقه 
تأثیرات مســتقیمی بر ســنگ نگاره های مجموعه ارزشمند و جهانی 
پارسه گذاشــته و این آلاینده ها رشد گل ســنگ ها را شتاب بیشتری 

بخشیده که اگر ادامه یابد آسیب های برگشت ناپذیری را به دنبال دارد.
اما دغدغه تخریب تخت جمشــید بر اثر فعالیت پتروشــیمی  دغدغه 
تازه ای نیســت که تنها در این همایش مطرح شــده باشد؛ سال هاست 
که کنشــگران میراث فرهنگــی، آلاینده های حاصل از یک شــرکت 
پتروشــیمی در پیرامون مجموعه تاریخی و جهانی پارسه را تهدیدی 
جدی برای میراث هخامنشیان می دانند و هشدارهای بسیاری در این 

زمینه داده اند.
در حقیقت در ســال های گذشــته نیز کارشناســان یکی از مهم ترین 
انگیزه های رخنه گل سنگ ها بر سنگ نگاره های ۲۵۰۰ ساله مجموعه 
جهانی پارسه را آلاینده های شیمیایی وابســته به شرکت پتروشیمی 
همجوار این اثر تاریخی قلمداد کرده اند؛ آلاینده هایی که به آرامی روی 

پوسته سنگ ها نشسته و با گذشت زمان، موجب نابودی آن ها می شود.
پژوهشــگران از رخنه این عوامل بیولوژیکی )گل ســنگ ها( به عنوان 
مرگ خامــوش یگانه ترین و بی همتاترین یادمان ملــی و جهانی ایران 

نام می برند.
با این حال این پتروشیمی که در دامنه کوهی در مسیر این کلانشهر به 
سمت مرودشت قرار دارد و وجود ارتفاعات در یک سمت آن باعث شده 
آلایندگی های ناشی از این مجموعه به ســمت مجموعه جهانی تخت 
جمشید روانه شود همچنان در جای خود ایســتاده و زیر بار طرح های 

مطالعاتی و آسیب شناسی پایگاه  میراث فرهنگی نمی رود.
البته شرکت پتروشیمی یاد شــده نه قصد جابه جایی دارد و نه با وجود 
هشدارهای بســیار در خصوص اثرات نامطلوب فعالیت هایش بر تخت 

جمشید تلاشی برای حل این دغدغه می کند.
فعالیت های پتروشــیمی با توجه به نقش مخرب آن بر میراث جهانی 
تخت جمشــید در حالی ادامه دارد که تیرماه ســال جــاری برپایی 
کنســرت چند روزه علیرضا قربانی در این میراث کهن بســیار سرو 
صدا کرد و حاشیه ســاز شــد به گونه ای که برخی کاربران شبکه های 
اجتماعی و دوســتداران میراث فرهنگی نگرانــی  و دغدغه خود را در 
خصوص احتمال وارد شــدن آســیب به این بنا مطرح کردند و حتی 
کارزاری در فضای مجازی با هدف درخواســت لغو کنســرت تخت 
جمشــید علیرضا قربانی برای جلوگیری از تخریب این بنای تاریخی 

شکل دادند.
حالا این پرســش مطرح اســت که اگر کنســرتی چند روزه می تواند 
موجبات آسیب به این مکان تاریخی ارزشــمند را فراهم کند، سال ها 
فعالیت مســتمر و بدون توقف یک مجتمع پتروشــیمی چه تأثیرات 
جبران ناپذیری برای تخت جمشــید به همراه خواهد داشــت؟ وقتی 
برگزاری چند روزه یک کنســرت به دغدغه بزرگ دوستداران میراث 
فرهنگی تبدیل می شود چرا آلایندگی های بی پایان پتروشیمی مورد 

بحث و بررسی جدی و نتیجه بخش قرار نمی گیرد؟
اگر چه صنعتی شــدن استان فارس در ســال های اخیر به عنوان یکی 
از مهمترین رویکردهای مســئولان اســتان فارس دنبال می شــود و 
ادامه یافتن فعالیت های شــرکتی مانند پتروشــیمی هم از نظر برخی 
متولیــان اقتصادی ضــرورت دارد اما اهمیت فعالیت هــای این واحد 
صنعتی و تکاپوی مســئولان برای صنعتی شدن اســتان فارس نباید 
موجب فراموشی این دغدغه مهم شــود که آلاینده های شیمیایی رها 
شــده در هوا از سوی این شرکت پتروشــیمی و رطوبت حاصل از باران 
های اسیدی، بدترین و زیان آورترین آسیب به سنگ نگاره های پارسه 
اســت و این تأثیرات مخرب میراث تاریخی تخت جمشید که نه تنها در 
ایران بلکه در جهان دوستداران بسیاری دارد را تهدید می کند؛ لذا باید 
تمهیدات لازم هر چه سریعتر اتخاذ و بر اســاس مطالعات علمی برای 

حل این دغدغه چاره اندیشی شود.

 موفقیت دانش آموزان ایرانی در المپیاد 
جهانی کامپیوتر

تیم دانش آمــوزی ایران در ســی و ششــمین دوره المپیــاد جهانی 
کامپیوتر با کسب یک نشان طلا، ۲ نشان نقره و یک نشان برنز موفق به 

کسب رتبه نهم تیمی شد.
تیم دانش آمــوزی ایران در ســی و ششــمین دوره المپیــاد جهانی 
کامپیوتر با کسب یک نشان طلا، ۲ نشان نقره و یک نشان برنز موفق به 

کسب رتبه نهم تیمی شد.
در این رقابت ها که در شــهر اســکندریه مصر برگزار شــد، امیرعلی 
عسگری موفق به کسب نشان طلا، امیرحســین فرخنده فر و امیررضا 
درستی موفق به کسب نشان نقره، و پارسا فرج پور موفق به کسب نشان 

برنز شدند.
در این رقابت ها تیم های چین، آمریکا و لهستان در رتبه های اول تا سوم 
ایستادند؛ با توجه به تأخیر در صدور روادید، تیم ایران در این مسابقات 

به صورت برخط شرکت کرده بود.
ســی و ششــمین دوره المپیاد بین المللی کامپیوتر از یکم ســپتامبر 
)۱۱ شهریور( با شــرکت صدها دانش آموز از ۹۶ کشور جهان در شهر 
اســکندریه مصر برگزار آغاز شــده است و فردا - ۱۸ شــهریور - پایان 

می یابد.
این رویداد علمی توسط آکادمی عرب برای علم، فناوری و حمل و نقل 
دریایی در اســکندریه و با حمایت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 

وزارت ورزش و جوانان و کتابخانه اسکندریه برگزار شده است.
المپیاد کامپیوتــر یکی از مفهومی ترین المپیادها اســت و بیشــتر از 
هرچیــزی روی تقویت مهارت حل مســئله در دانش آمــوزان تاکید 
دارد. المپیاد کامپیوتــر بعد از ریاضی، پرطرفدارتریــن المپیاد دانش 
آموزی به شــمار می رود و هدفش گســترش علوم کامپیوتر در سطح 

دانش آموزان دبیرستانی است.

یادداشت

دیوار

خریدار  در آستانه بازگشایی دانشگاه ها، 
نتایــج برخــی از مطالعات حاکــی از این 
اســت که می توان با اقداماتی مانند کاهش 
قیمت  بسته های اینترنتی یا رایگان کردن 
اینترنت نــرم افــزار مخصــوص آموزش 
مجازی، ارزشــیابی دانشــجویان براساس 
ترکیبی از پروسه های عملی و فعالیت های 
کلاسی، حضوری شــدن درس های مهمتر 
و مجازی شــدن درس های کم اهمیت تر، 

آموزش مجازی را اثربخش تر ساخت.
اگر چه بسیاری از کشــورهای پیشرفته در 
بهره گیری از آموزش مجازی همواره پیشرو 
هستند و زیرساخت های لازم در این زمینه 
را تعبیه کرده اند، اما در بسیاری از کشورها 
مانند ایــران، آموزش مجــازی همزمان با 
وقوع کرونا جولان پیدا کرد و توانســت در 
کنار آموزش حضوری جا پیدا کند. تعطیلی 
مدارس به دلیل شیوع بیماری کرونا سبب 
شــد، نرم افزارهایی برای آمــوزش مجازی 
تهیه و در اختیار دانش آموزان و دانشجویان 
قرار بگیرد تا از طریــق آن از فرایند آموزش 
دور نماننــد. نرم افزارهایــی ماننــد ادوبی 

کانکت و شاد از این دست بودند.
امروزه با ریشه کن شــدن کرونا و برگشت 
شــرایط عادی، فضــای آمــوزش مجازی 
بسته نشــده و بســیاری از دانشــجویان و 
دانــش آمــوزان، کلاس های درســی و یا 
کمک درســی خود را از ایــن طریق دنبال 
می کنند. زیرا هم در هزینــه و هم در زمان 
بســیار می توانند صرفه جویی کنند. با این 
حال گفتنی است این شــیوه آموزش هنوز 
در کشورهای در حال توســعه مانند ایران 
به دلیل مشکلات زیرســاختی و نرم افزاری 
با چالش هایی رو به رو اســت که لازم است 
برای اثربخش تر ساختن این شیوه آموزش و 
عقب نماندن از کشورهای پیشرو اقدامات و 

برنامه هایی مناسب اندیشیده شود.
مرضیه ابراهیمی و همکارانش در پژوهشی 
تحت عنوان »شناسایی و تحلیل فرصت ها 
و چالش هــای آمــوزش مجــازی از منظر 
دانشــجویان« به این مســاله توجه کرده و 
فرصت هــا و چالش های آمــوزش مجازی 
را مورد واکاوی قــرار داده اند کــه در ذیل 

مختصری از آن را می خوانید:

مشکلات فنی
قطعی و ســرعت پایین اینترنــت: برخی از 
دانشــجویان معتقدند که قطعی اینترنت، 
روند آموزش را مختل می کنــد و فرد بطور 

کامل در کلاس مجــازی خود حضور ندارد. 
علاوه بر این، قطع و وصل متعدد به احساس 
خســتگی و بی حوصلگی در دانشــجویان 

منجر می شود.
بالابودن هزینه و حجــم اینترنت مصرفی 
آموزش مجازی: دانشجویان برای کارهای 
دانشگاه، دسترسی به منابع و... نیاز به حجم 
اینترنتی زیادی دارند. در حالی که وضعیت 
اقتصادی خود و خانواده هایشان پاسخگوی 
خرید اینترنت نیســت. بنابراین بالا بودن 
هزینــه اینترنت مصرفی هم یکــی دیگر از 
چالش ها به شمار می رود.دسترسی محدود 
به اینترنــت در برخی از مناطــق: برخی از 
دانشجویان دانشــگاه ها از شهر و روستای 
کوچک به تهران می آیند و گاهی دسترسی 
آنها بــه امکاناتی مانند اینترنت یا وســایل 

هوشمند با سختی هایی همراه است.

مشکلات آموزشی
اختــلال در یادگیــری و انتقــال مفاهیم: 
با توجه به حــذف ارتباط مســتقیم برای 
اساتید و دانشــجویان در آموزش مجازی، 
امکان رصد کردن دانشــجو و مشکلات وی 
هنگام تدریس به حداقل رســیده اســت و 
دانشــجویان نیز با توجه به مشکلات فنی یا 
نگرانی از بروز مسایل این چنینی، یادگیری 

خود را کمتر اظهار می کنند.
کاهش کیفیت دروس تخصصی و عملی: با 
توجه به اینکه برخی از دروس رشــته های 

دانشــگاه، نیازمند کارهای عملی اســت، 
در سیســتم آموزش مجازی این امکان به 
حداقل می رســد و افراد پروژه ها و کارهای 
عملی خــود را به خوبی انجــام نمی دهند. 
بنابرایــن این مســاله بر کیفیــت دروس 

تخصصی تاثیر می گذارد.
ارزشیابی نادرست آموزشی از دانشجویان: 
اساتید در سیستم آموزشی مجازی، ارزیابی 
صحیحی از دانشــجویان ندارند. این امر به 
دلیل درهم آمیختگی مشــکلات و مسایل 
دانشجویان اعم از مشکلات فنی و آموزشی 
اســت. به عبارت دیگر، اگر دانشجو به دلیل 
مشکلات فنی امکان مشــارکت، حضور یا 
ارائه مطالب درسی را نداشــته باشد، برای 

استاد امکان ارزیابی دقیق وجود ندارد.
نبــود بازدهی مناســب دانشــجویان در 
امتحان: یکی دیگر از مشــکلات مربوط به 
آموزش مجازی، ارزشیابی نهایی و مشکلات 
امتحان اســت. با توجه به فرایند آموزشی، 
دانشجویان با چند مشکل مواجه هستند از 
جمله نبود یادگیری مناسب و درک مطلب، 
اعلام نکردن مشــکلات خــود در آموزش 
مجازی و ارزیابی ناقص یا نادرست از سوی 
استاد درس. مجموع این شرایط، مشکلاتی 

را برای امتحان پیش روی آنها قرار می دهد.
استادان در سیســتم آموزشــی مجازی، 

ارزیابی صحیحی از دانشجویان ندارند. 
اختلال و نقــص در تعامل و درک اســاتید 
نسبت به شــرایط دانشــجویان: با توجه به 

اینکه در آموزش مجازی، ارتباط مســتقیم 
و حضوری بیــن اســاتید و دانشــجویان 
وجود ندارد، بنابراین اســاتید از بســیاری 
از مشکلات دانشــجویان غافل هستند و از 
این رو دانشــجویان با مشکلاتی از قبیل کم 
توجهی و عدم درک از جانب استادشــان رو 

به رو هستند.
اختصــاص دادن وقت کم بــرای امتحان: 
یکی دیگر از مشــکلات مربوط به آموزش 
حضوری اختصــاص دادن وقــت کم برای 
امتحان از جانب اســتاد اســت. بــه دلیل 
مشــکلات فنی نرم افزاری، قطع و وصلی و 
پایین بودن سرعت اینترنت بخشی از زمان 
امتحان برای اتصال مجدد ســپری می شود 
و همین سبب می شود دانشــجویان وقت 
کمی برای امتحان داشــته باشند و همین 
امر روی رغبت آنها به آموزش مجازی تاثیر 

می گذارد.
ضعف در تســلط برخــی از اســاتید به نرم 
افزار: برخی از اساتید شیوه کار با برخی نرم 
افزارها را نمی دانند و بهمین امر در ســرعت 
وصل شــدن آنها به اینترنت و ارائه درس و 

ارتباط با دانشجویان تاثیر می گذارد.

مشکلات مربوط به عملکرد 
دانشجویان

تقلب کردن: یکی از مســایلی که برخی از 
دانشــجویان نســبت به آن ابراز نارضایتی 
می کننــد، تقلب محــور بــودن امتحانات 

است. از مشــکلات جدی آموزش مجازی، 
فراهم بودن زمینه تقلب نســبت به آموزش 
حضوری است. زیرا با توجه به نرم افزارهای 
گوناگونی که امــروزه وجود دارد، امکان هم 
فکری دانشــجویان و مشخص کردن پاسخ 

صحیح در گروه های مجازی فراهم است.
فــرار از مشــارکت: از دیگر مســایل آموزش 
مجازی، نبود ارتباط مســتقیم و چشــمی در 
روش تدریس مجازی است که موجب می شود 
دانشــجویان به دلایل مختلف و با توســل به 
مشکلات فنی که در نرم افزارها وجود دارد، به 

دروغ از مشارکت در کلاس امتناع کند.
انجــام کارهــای متفرقه هنــگام آموزش 
مجازی: از دیگر مشکلات آموزش مجازی، 
نبود الــزام بــه حضــور در کلاس مجازی 
اســت. به بیان دیگر چون نظارتی بر حضور 
دانشجویان در کلاس وجود ندارد و آنلاین 
بودن فرد، حضور در کلاس تلقی می شــود، 
دانشــجویان از حضور تمام وقت در کلاس 
سر باز می زنند و فعالیت های دیگری حین 

تدریس انجام می دهند.

فرصت های آموزش مجازی
کم شــدن امکان بحث های غیــر مرتبط 
با مجتوای آموزشــی، از بیــن رفتن هزینه 
رفت و آمد، کم شــدن استرس ارائه درسی، 
صرفه جویی در زمان، آزادی و خارج بودن از 
چارچوب ها، امکان ضبط کلاس و استفاده 
از آن در زمان دیگر، از بین رفتن مشــکلات 
خوابگاه بــرای خوابگاهیان و بهینه شــدن 
فراغت را می تــوان از جملــه فرصت های 

آموزش مجازی دانست.
با توجه به اینکه آمــوزش مجازی هم دارای 
نقاط ضعــف و هم دارای نقاط قوت اســت، 
بنابراین می توان بــا اقداماتی از نقاظ صعف 
آن کاســت و بر تقاط قــوت آن افزود. برای 
مثال کاهش قیمت  بســته های اینترنتی یا 
رایگان کردن اینترنــت نرم افزار مخصوص 
آموزش مجازی، ارزشــیابی دانشــجویان 
بر اســاس ترکیبــی از پروســه های عملی 
و فعالیت های کلاســی در کنــار امتحان، 
حضوری شدن درس های مهمتر و مجازی 
شدن درس های کم اهمیت تر، تغییر روش 
تدریس اســاتید متناسب با شرایط آموزش 
مجازی، الزام به روشــن کــردن وبکم ها در 
زمــان امتحان بــرای جلوگیــری از تقلب 
و فراهم کردن شــرایط تعامل دانشــجویا 
با اساتید و دانشــجویان دیگر از جمله این 

راهکارها هستند.

خریدار   معاون حــج و عمره ســازمان 
حــج و زیارت از آغــاز ثبت نــام متقاضیان 
عمــره مفرده خبــر داد و گفت: براســاس 
برنامه ریــزی، ثبت نام در چهــار مرحله به 
تفکیک و ترتیب استانی اســت و اعزام ها از 

۲۸ شهریور آغاز و تا ۳۰ آذر ادامه دارد.
غلامرضا رضایــی اظهار داشــت: عملیات 
اعزام متقاضیان واجد شرایط تشرف به سفر 
زیارتی عمره مفرده طی دو مرحله به شــرح 

ذیل اجرا خواهد شد.
نوبت اول: اعزام زائرین از ۲۸ شهریور تا ۳۰ 

آذر ۱۴۰۳
نوبت دوم: اعزام زائرین از تاریخ اول دی ماه 
تا پایان موســم عمره )تاریخ و نحوه ثبت نام 
این مرحلــه متعاقبا اطلاع رســانی خواهد 

شد(.
الف( تاریخ و مراحل ثبت نام نوبت اول:

مرحلــه اول( شــنبه ۱۷ شــهریور ۱۴۰۳ 
شامل استان های: کرستان و کرمانشاه.

مرحله دوم( یکشــنبه۱۸ شــهریور شامل 
اســتان های: اصفهــان، تهران، خراســان 
رضــوی، فــارس، قم، البــرز، مازنــدران، 

خراسان شمالی و خراسان جنوبی.
مرحله سوم( سه شــنبه ۲۰ شهریور ۱۴۰۳ 

شامل اســتان های: گلســتان، آذربایجان 
شــرقی، چهارمحال و بختیــاری، گیلان، 
همدان، ســمنان، لرســتان، ایلام، زنجان، 
کهگیلویــه و بویراحمد، مرکــزی، قزوین، 

اردبیل و آذربایجان غربی
مرحله چهــارم( یکشــنبه اول مهر ۱۴۰۳ 
شامل اســتان های: یزد، کرمان، سیستان و 

بلوچستان، بوشهر، هرمزگان و خوزستان.
ب( مشمولین ثبت نام:

- متقاضیان تشــرف در عمره سال گذشته 
که پس از ثبت نــام در کاروان، وجوه خود را 
پرداخت کرده، اما به دلیل محدودیت اعزام، 
به سفر عمره مشرف نشده اند و وجوه ایشان 
به صورت فرآیندی عودت و اولویت ایشــان 

پایدار شده است.
- دارندگان کارت هــای ودیعه گذاری عمره 

دارای اولویت تشرف ۱ تا ۱۸۰.
ج( نحوه ثبت نام و مدارک لازم:

- مراجعه به ســامانه پنجره واحد سازمان 
حــج و زیــارت و تکمیــل و بروزرســانی 

اطلاعات
- تشکیل گروه  در صورت همراهی خانواده 

و بستگان
- انتخاب کاروان مورد نظــر و واریز وجه به 

صورت برخط
- مراجعه به کارگزار )دفتر خدمات زیارتی( 

و تحویل مدارک و قطعی کردن سفر.
ثبت نام متقاضیان عمره آغاز شد/ اعزام ها از 

۱۲ روز دیگر

نکات قابل توجه متقاضیان عمره
فرصــت انتخــاب کاروان و پرداخت وجه 
و تحویــل مــدارک )قیــد شــده در برگه 
رزرواســیون( به دفتر زیارتی منتخب ۴۸ 

ساعت است. 
در صورت عدم مراجعه در مدت زمان مقرر، 
ثبت نام بــه عمل آمده بطــور فرآیندی لغو 

خواهد شد.
هزینه های سفر زیارتی عمره مفرده شامل: 
بلیط هواپیما، اجاره هتل های محل اقامت، 
پذیرایی و تــدارکات، حمــل و نقل، صدور 
روادید، بیمه، هزینه دفتر زیارتی، برگزاری 
جلسات آموزشی و سایر هزینه های اجرای 

عملیات است.
بنابــر هماهنگــی به عمل آمــده، تمامی 
دفاتر و کارگزاران زیارتی سراســر کشور 
آمادگــی دارند تــا در صــورت تمایل و 
مراجعه متقاضیان، با دریافت حق الزحمه 

تعیین شده، نســبت به تکمیل اطلاعات 
متقاضی، تشــکیل گروه و ثبت نام )رزرو 
اولیــه( برای افــراد واجد شــرایط اقدام 

نمایند.
کارت هــای  دارنــدگان  تمامــی 
ودیعه گذاری عمره؛ درصورت فراموشی 
اولویت تشــرف، می توانند بــا مراجعه به 
ســامانه پنجره واحد حج و زیــارت و یا از 
طریق کــد دســتوری ۶۴۵۱۱#*۴* 
با اســتقاده از تلفــن همــراه از اولویت 
کارت هــای ودیعه گــذاری عمــره خود 

)اولویت های ۶۰۰ گانه( مطلع شوند.
برای ســهولت در ثبت نام افراد در کاروان، 

این امکان در ســامانه عمره وجود دارد که 
دارندگان کارت هــای ودیعه گذاری عمره 
با تشــکیل گروه، نسبت به جســت و جو و 
انتخاب کاروان و ثبت نــام چندین نفر بطور 

همزمان اقدام نمایند.
در صورتی کــه متقاضیان فراخوان شــده 
دارای اولویت، ظرف ۳ روز از تاریخ شــروع 
ثبت نام نسبت به ثبت نام و انتخاب کاروان 
اقدام ننماینــد، از ســایر اولویت ها، جهت 

تشرف دعوت به عمل خواهد آمد.
اخذ روادید برای افراد ثبت نام شده، منوط 
به داشــتن گذرنامه با اعتبار حداقل ۷ ماه از 

تاریخ پرواز خواهد بود.

مدیر کل امــور دانــش آموختــگان ســازمان امور 
دانشــجویان با بیان اینکه بیش از صد نفر از متقاضیان 
اخیــر نمایندگی مجلس شــورای اســلامی مدرک 
تحصیلی جعلی داشــتند، گفــت: در یک مــورد نیز 
مشخص شد مدرک تحصیلی یک استاد دانشگاه پس 
از بازنشستگی جعلی اســت که تمامی این افراد مورد 

تعقیب قضایی قرار می گیرند.
حامد ثقفــی  ضمن بیــان این مطلــب در خصوص 
آخریــن وضعیت از مــدارک جعلی دانشــگاهی در 
کشــور تاکید کرد: به طور کلی ما سال های گذشته 
مدارک جعلی و تقلبی دانشــگاهی در کشور داشتیم 
و بســیاری از این موارد هم اطلاع رسانی شده است. 
اما آنچه که به صورت کلی در تمامی مراجع آموزشی 
کشور می توان گفت این اســت که به نوعی مدارک 

تقلبی وجود دارد.

وی در ادامــه به میــزان مــدارک تقلبی در 
بین متقاضیــان اخیــر نمایندگی مجلس 
شورای اســلامی اشــاره کرد و افزود: بیش 
از صد و خورده ای این افــراد مدارک تقلبی 
دانشــگاهی داشــتند و از طریــق پایــگاه 
الکترونیکــی اطلاعات و مــدارک تحصیلی 
کشور »پام تک« ســازمان امور دانشجویان 

کشف شدند.
مدیر کل امــور دانــش آموختــگان ســازمان امور 
دانشــجویان خاطرنشــان کرد: وقتی مــا کد صحت 
یا شناســه ۲۰ رقمی را روی مدارک ثبت می کنیم به 
راحتی مــی توان جعلی بــودن مــدارک تحصیلی را 
شناسایی کرد. در واقع همانطور که هر فرد ایرانی یک 
کد ملی دارند هر دانش نامه و مدرک موقت هم باید کد 

شناسه داشته باشد.

ثقفــی اظهــار کرد؛ کــد شناســه مدارک 
تحصیلی طی یک فرآینــد پیچیده یعنی از 
ورود فرد از سازمان ملی سنجش و ارزشیابی 
نظام اموزش کشور آغاز می شود و طی دوره 
تحصیلی بررســی و در نهایت کد صادر می 

شود.
وی تاکید کــرد: در حــال حاضــر تمامی 
دانشــگاه های زیر مجموعه وزارت علوم کد شناســه 
تحصیلی دارند؛ اما فارغ التحصیلان دانشــگاه آزاد کد 
شناسه ۲۴ رقمی برای خود دارند که در نهایت تمامی 
این کدها تجمیع می شود و یک کد واحد صادر خواهد 

شد.
مدیر کل امــور دانــش آموختــگان ســازمان امور 
دانشــجویان افزود: مدارک تحصیلــی جعلی از همه 
دانشــگاه ها وجود دارد؛ اما اغلب این مدارک به اســم 

دانشــگاه های پیام نور، غیر انتفاعی و علمی کاربردی 
است.

وی در پایان اظهــار کرد: به طور کلــی مدارک جعلی 
که سالیانه به سازمان امور دانشجویان می رسد حدود 
۲۰ تا ۵۰ مدرک اســت؛ اگر چه بسیاری از این مدارک 
جعلی توســط ســازمان های اداری از همان دانشگاه 
مخصوص اســتعلام گرفته  می شــود و نمی شود آمار 

دقیق در این زمینه ارائه داد.
ثقفی با بیان اینکه افرادی که مدارک جعلی داشــته 
باشند و به دســت سازمان امور دانشــجویان برسد 
مورد پیگیری قضایی قــرار می گیرند، گفت: در یک 
مورد اخیــراً هم عضو هیات علمی یکی از دانشــگاه 
ها که زیــر مجموعــه وزارت علوم نیز نبــود پس از  
بازنشستگی مشخص شد مدرک تحصیلیش جعلی 

است.

آموزش

جعلی بودن مدارک بیش از صد متقاضی نمایندگی اخیر مجلس
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سازها برای کنسرت ها »کوک« می شوند
فصل جدید برگزاری کنســرت ها در حالی آغاز می شــود که تنور داغ 
کنســرت های پاپ نســبت به دوره های پیشــین داغ تر ولی فرآیند 
برگزاری کنسرت های غیرسرگرم کننده در مسیر نزولی تری به لحاظ 

کمیت قرار دارند.
هم زمان با پایان گرفتن ایام گرامی ســوگواری مــاه های محرم و صفر، 
همانند ســال های گذشــته خوانندگان و گروه های مختلف موسیقی 
خود را پس از یک استراحت ۲ ماهه برای برگزاری کنسرت در شهرهای 
مختلف کشــور آماده می کنند، فرآیندی که یکــی از مولفه های اصلی 
درآمدزایی خوانندگان و تهیه کنندگان از پس اجراهای مختلفی است 
که با بلیت های گران قیمت پیش روی مخاطبان قرار می دهند. مسیری 
که همواره دربرگیرنده چالش های بســیار فراوانی بــه لحاظ کیفیت 
مطلوب اجرای آثار موســیقایی اســت که اغلب در مقایســه با آنچه در 
اســتودیو تولید و ضبط می شــود، مغایرت فراوانی دارد و موجب پدید 
آمدن گلایه هایی شده که گویا هیچ مرجعی حاضر به ارتقای آن نیست.
البته بماند که در این فرصت ۲ ماهه بودند خوانندگان و گروه هایی که با 
حضور در کشــورهای اروپایی و آمریکایی از فرصت تعطیلی کنسرت ها 
نیز استفاده خوبی کردند و برای مخاطبان ایرانی خارج از ایران کنسرت 
هایی را به صحنه بردند. اجراهایی که برای برخی بســیار سودمند و پراز 
تجربه و برای برخی سراسر حاشیه بود. حواشی که چندان هم بد نبود و 
موجب جهت گیری های رسانه ای در فضای مجازی شد؛ واکنش هایی 
که نهایتا منجر به جلب توجه بیشــتر حتی در وجوه منفی اســت و می 

تواند در برخی نکات مولفه ای برای درآمدزایی باشد.
در آن سوی فرآیند تولید و ارائه محصولات موسیقایی به ویژه در زمینه 
کنســرت ها، موضوع پرچالش برگزاری اجراهای زنده موســیقایی در 
حوزه های جدی تر موســیقی نیز تبدیل به یکی از معضلات مهم گروه 
های فعال این عرصه شده است. فرآیندی که به دلایل مختلف در توازن 
مناسبی بین عرضه و تقاضا قرار ندارد و بسیاری از هنرمندان و مجموعه 
های فعال ایــن عرصه دیگر قادر به برگزاری کنســرت مگر در مواردی 
استثنائی نیستند. مسیری که گویا فقط در شرایطی می تواند در جذب 
مخاطب موفق باشد که ســلبریتی ها و ستاره های ســینما و تئاتر و یا 

اندک خوانندگان مطرح این عرصه در آن حضور داشته باشند.
به هرترتیب فصل جدید کنســرت های موســیقی در ایــران پس از 
۲ ماه توقف، درحالی آغاز می شــود که مخاطبان جلوه های گوناگون 
موسیقی در انتظار برگزاری کنسرت هایی با کیفیت مطلوب تر هستند. 
فرآیندی که هنوز نهاد ناظری روی خوب یا بی کیفیت بودن آنها قدرت 
اجرایی لازم را ندارد ولی این امید می رود که در آینده ای نزدیک بتوان 
شاهد ارتقای ســطح کیفی کنســرت هایی بود که با بلیت های گران 
قیمت پیش روی طرفداران خواننده ها قرار می گیرد اما آنچنان که باید 

از استانداردهای لازم در اغلب اوقات برخوردار نیستند.
آنچه می خوانید مروری کوتاه بر برنامه کنســرت های پیش رو تا پایان 
شهریور سال جاری است که اسامی و تاریخ آنها در سامانه های رسمی 

فروش بلیت کنسرت منتشر شده اند.

* یکشنبه 18 شهریور
- کنسرت ارکستر »میترا«، تالار وحدت تهران

- پروژه اپرای شیدا به خوانندگی پرواز همای، فضای باز کاخ نیاوران
- کنسرت آرمان گرشاسبی، فضای باز کاخ نیاوران

- کنسرت ارکستر »پاییزه«، سالن شهید سلیمانی بوکان
- کنسرت علیرضا طلیسچی، سالن سیتی سنتر اصفهان

- کنسرت مجید رضوی، سینما قدس سیرجان
- کنسرت ناصر زینلی، سالن هال مریم جزیره کیش

- کنسرت افشین آذری، سالن خواجه نصیر مراغه

* دوشنبه 1۹ شهریور
- کنسرت دف نوازان هور به سرپرستی خجندی - تالار وحدت

کنسرت محسن یگانه، تالار اسپیناس تهران
- کنسرت مجید رضوی، تالار مرکزی فرهنگ و هنر کرمان

- کنسرت اشوان، سالن اکومال کرج
- کنسرت آرمان گرشاسبی، فضای باز کاخ نیاوران

- کنسرت نمایش »سیصد« برادران پورناظری - کاخ سعد آباد
- کنسرت ارکستر »پاییزه« - سالن شهید سلیمانی بوکان

* سه شنبه ۲0 شهریور
- کنسرت گروه »آوای مهرگیلان«، تالار مرکزی رشت

- پروژه موسیقایی »پیروز و پریزاد« علی قمصری، تالار وحدت
- کنسرت افشین آذری، سینما فرهنگ میانه

- کنسرت علیرضا طلیسچی، سالن هال مریم جزیره کیش
- کنسرت آرمان گرشاسبی، فضای باز کاخ نیاوران

- کنسرت محسن یگانه، تالار اسپیناس تهران

* پنجشنبه ۲۲ شهریور
- کنسرت مجید رضوی، سالن هال مریم جزیره کیش

*جمعه ۲3 شهریور
- کنسرت بابک جهانبخش، مرکز همایش های بین المللی تبریز

- کنسرت بهنام بانی، سالن هال مریم کیش
- کنسرت ناصر زینلی، تالار اسپیناس تهران

- کنسرت روزبه بمانی، سالن میلاد نمایشگاه بین المللی تهران
- کنسرت آرمان گرشاسبی، فضای باز کاخ نیاوران

* شنبه ۲4 شهریور
- کنسرت آرون افشار، سالن هلال احمر ساری

- کنسرت مجید رضوی، سالن اکومال کرج
- کنسرت علیرضا طلیسچی، سینما فلسطین بروجرد

* یکشنبه ۲5 شهریور
- کنسرت افشین آذری، برج میلاد تهران

- کنسرت آرمان گرشاسبی، فضای باز کاخ نیاوران
- کنسرت مجید رضوی، سالن میلاد نمایشگاه بین المللی تهران

- کنسرت محسن ابراهیم زاده، سالن اکومال کرج

* دوشنبه ۲6 شهریور
- کنسرت گرشا رضایی، سالن اکومال کرج

- کنسرت ناصر زینلی، سالن هال مریم کیش
- کنسرت محسن ابراهیم زاده، سالن میلاد نمایشگاه بین المللی

- کنسرت مجید رضوی، تالار اسپیناس تهران
- کنسرت گروه ماکان، مرکز همایش های برج میلاد تهران

- کنسرت آرمان گرشاسبی، فضای باز کاخ نیاوران

قاب

خریــدار   تهمینــه میلانی در مراســم 
بزرگداشــت فرامرز قربییان گفــت: من با 
آقای قریبیان کار نکرده ام اما افتخار داشتم 
که در ۱۶ سالگی، هزار بار فیلم »گوزن ها« 
را با همکلاســی هایم ببینم، در ۱۹ سالگی 
وقتی با آقای کیمیایــی کار می کردم، او را 
از نزدیک دیدم و فکر می کردم پاســخ تمام 
ســوال هایم دربــاره چریک هــای ایران را 

می توانم از او بپرسم.
بیست و هشتمین ماه نشست در آستانه، به 
بزرگداشت فرامرز قریبیان به پاس یک عمر 
فعالیت مستمر و اثر بخش در حوزه بازیگری 
و کارگردانی ســینما و آثــار ادبیات محور 

اختصاص داشت.
ســجاد عزیــزی آرام در ابتدای بیســت و 
هشتمین ماه نشست از محمدعلی بهمنی، 
شــاعر تازه درگذشــته یاد کرد که پیش از 
این در برخی نشســت های کانون زمستان 
حضور داشــت و به نقد آثار می پرداخت. او 
از حاضران خواســت تا یک دقیقه به احترام 

این هنرمند سکوت کنند.
سپس از کتاب های »شــب رویایی« و »من 
ناصرالدین شاهم« آثار علیرضا مرتضی قلی 

رونمایی شد.
در ادامه ویدیویــی از صحبت های علیرضا 
مرتضی قلی پخش شــد، او روی صحنه آمد 

و یکی از غزل هایش را برای حاضران خواند.
ســپس با پخش ویدیویی دربــاره فرامرز 
قریبیــان، آیین تجلیــل از ایــن هنرمند 

پیشکسوت آغاز شد.
داریوش فرهنگ در این آیین درباره فرامرز 
قریبیان گفــت: بازیگری توانــا که در همه 
کارهــا روش و منش دارد؛ بدون حاشــیه. 
او به هــر قیمتی حاضر نشــده در هر کاری 
حاضر شــود؛ با اخلاق اســت و دیسیپلین 
خاص خودش را دارد. مهم ترین ویژگی اش 
این اســت که اســتایل دارد؛ در راه رفتن، 
نشستن، برخاستن، اعتراض، عکس العمل 
و مهم ترین نکته  او، چشــم هایش است که 

هنوز هم در خود او می درخشد.
وی ادامــه داد: توجه به هنرمندان بســیار 
کار پیچیده ای اســت. هنرمندان کارشان 
پرسیدن است، مســئولین کارشان پاسخ 
ندادن اســت. آیا هنرمندی می شناسید که 
کشور و مردمش را دوســت نداشته باشد، 
یا نخواهــد کار کند؟ آقــای قریبیان گفته 
بودند خداحافظ، اما آقای قریبیان! حرفه ما 
بازنشستگی و سن و سال ندارد. حرفه ما به 

تو، بازی تو و چشمان پر فروغ تو نیاز دارد.
در بخش دیگری از مراسم گوهر خیراندیش 
نیز عنوان کرد: پس از اینکــه آقای داودی 
فیلمنامه »مرد بارانی« را نوشت، من گفتم 
چرا بایــد در فیلم ها هر بار یــک آقایی یک 
عشقی داشته باشــد و وقتی همسری دارد 
او را ببیند؟ گفتم من دوســت نــدارم این 
طور باشــد و فیلم را قبول نکردم؛ آن زمان 
من اجرای نمایش »عروســی خــون« را به 
کارگردانی استاد علی رفیعی داشتم، دعوت 
کردم کــه خانم رویا تیموریــان را ببینند و 
این طور شــد که من نقش را از دست دادم. 
وقتی همسرم هم بازی ایشــان شد، هر روز 
از اخلاق، ادب، اســتایل و چشم هایشــان 
می گفــت. آقــای قریبیــان گوهــری در 
نگاهشــان دارند و این نگاه یک داســتان 
کامل را نشــان می دهد. هر وقــت زنده یاد 
اســماعیل خانی از نظــم، ادب، احتــرام و 
صبوری آقای قریبیان می گفت، من به خود 
می گفتم که چه نقشــی را از دســت دادی! 

هنوز امیدوارم ایشان برگردند و در کنار هم 
بتوانیم بازی کنم.

ســپس ایرج راد بیــان کرد: هیــچ کس را 
برای حضور در این مراســم مجبور نکردند، 
همه با عشــقِ دیدن آقای قریبیان آمدند؛ 
سپاس گزاری مردی که ســال ها در سینما 
درخشید، زحمت کشید و افتخار آفرید؛ نه 
تنها در زمینه بازیگــری و کار خودش بلکه 
توانست به ســینمای ایران شخصیت دهد. 
جایگاه ویژه ای از نظر منش و شــخصیت و 
اعتبار دارد. هنرمندی که شــاخص باشد، 
فقط به شکل یک چهره خودش را در سینما 
نشــان نمی دهد، بلکه خودش یک فرهنگ 
و جایگاهی ویژه از انسانیت، منش، اخلاق، 
رفتار و تاثیر عمیقی کــه روی جامعه دارد، 
باشــد. آقای قریبیان! شــما افتخارآفرین 
بودید و مــا افتخار می کنیم که توانســتیم 
در کنار شما کار کنیم. به وجود شما افتخار 
می کنیم. نام شــما در تاریخ ســینمای این 

مملکت همواره جاودان خواهد ماند.
در بخش دیگری از مراســم بزرگداشــت 
فرامرز قریبیان، ابوالحســن داودی با بیان 
خاطراتی، اظهار کرد: در سیزده فیلمی که 
کار کردم، شــانس این را داشتم که با خیلی 
از بازیگران بزرگ و چهره های سینمایی کار 
کنم اما چند نفر بودند که به عنوان اسطوره، 
همیشــه از آرزوهایم بود کــه بتوانم زمانی 
با آنها همکاری داشته باشــم. یکی از آن ها 
فرامرز قریبیان بود. خوشــبختانه در فیلم 
»مردبارانی«، شرایط فراهم شد، البته ابتدا 
قرار بود با زنده یاد شــکیبایی کار کنیم که 
به دلیل همزمانی با فیلــم آقای مهرجویی، 
این همکاری فراهم نشد. با ناامیدی به سراغ 
آقای قریبیان رفتم و ایشــان پذیرفتند. این 
فیلم یکی از تاثیربخش ترین کارهایم با یک 
بازیگر بود. از او خیلی چیزها یاد گرفتم، آن 

هم زمانی که فکر می کردم حرفه ای شده ام.
در ادامــه تهمینه میلانی نیــز گفت: من با 
آقای قریبیان کار نکرده ام اما افتخار داشتم 
که در ۱۶ سالگی، هزار بار فیلم »گوزن ها« 
را با همکلاســی هایم ببینم، در ۱۹ سالگی 
وقتی با آقای کیمیایــی کار می کردم، او را 
از نزدیک دیدم و فکر می کردم پاســخ تمام 
ســوال هایم دربــاره چریک هــای ایران را 
می توانم از او بپرســم. حضور آقای قریبیان 
برای من معجزه بود. می دانیــد این نتیجه 
چیست؟ این جادوی نقش است. نقش های 
باورپذیری که ملکه ذهن ما می شود و قبول 

می کنیم او همان آدم است.
آقای قریبیان فقط یک چهره نیســت، یک 
ستاره و سوپر استار نیســت، او یک بازیگر 
اســت که در عمق نگاه، ایســت و حرکت 
خود آن تصویر را می سازدســپس مسعود 
جعفــری جوزانــی بیان کرد: حــرف زدن 
درباره آقای قریبیان برای من کار مشــکلی 
است، زیرا ما از یک نسلی می آییم که سینما 
برایمــان خیلی جــدی بود. وقتــی رفتیم 
ســینما بخوانیم بــه نظر دیگــران عجیب 
و قریب بود که مگر ســینما خواندن دارد؟ 
آقــای قریبیان، یک تصویری اســت که در 
ذهن نســلی مانده و حرکات و منش شان را 
تغییر داده اســت. در عصر جدید، بازی های 
جمعــی، ورزش و کارهــای جنبی هنری، 
شــاخصِ هنری و فرهنگی یک ملت و یک 
کشور محســوب می شــوند. چکیده تولید 
جمعی ســینما در چهــره بازیگر ســینما 
نمایان می شــود و او را تبدیل به یک تصویر 
ماندگار در اذهــان می کند کــه از ظاهر تا 

ذهنیت مخاطب را می تواند تغییر دهد.
وی ادامه داد: آقای قریبیان فقط یک چهره 
نیست، یک ستاره و ســوپر استار نیست، او 
یک بازیگر اســت که در عمق نگاه، ایست و 
حرکت خود آن تصویر را می سازد. بازیگری 
که فقط در یــک چیز خلاصه نمی شــود؛ 
گفتار، لحن و حرکتش در یک توازن است. 
یک هنرمند مثل آقــای قریبیان، حتی اگر 
سناریو ضعیف باشــد، کار می کند و چنان 
باورپذیــری ایجاد می کند کــه ضعف فیلم 
را می بخشــید.جعفری جوزانــی در بخش 
دیگــری از صحبت هایش گفــت: قریبیان 
یک چهره ماندگار فرهنگی اســت. نگاهی 
که آقای قریبیان برای فرهنــگ ایرانی در 
ســینمای ایران به جا گذاشت، جوانمردی 
و از خود گذشــتن برای دیگران بود. او یک 

رفیق است.
همچنین ســعید مطلبی نیز عنوان کرد: در 
این سال ها چیزی را به دست آوردم که هیج 
وقت با هیچ کاری نمی توانســتم به دســت 
بیاورم. با آدم هایی آشــنا شــدم و زندگی 
کردم که زندگی کردن بــا آنان، لذت بردن 
از معاشــرت با آن ها و آموختن از ایشــان 
یک دنیا می ارزید. یک خوشــحالی دارم که 
فرامرز قریبیان هســت که امیدوارم سال ها 
باشد و من از روی چنین صحنه ای می توانم 
به او بگویم دوســتت دارم. ۵۰ سال است او 
را می شناســم و یک بار ندیدم از کســی بد 

بگوید. دل شکســته و آزرده بود و نارفیقی 
دیده بود، درباره آن آدم حــرف می زدند و 
او کلامی نگفت. از او یک حســادت و حرف 
تحقیرآمیز نشنیده ام. امروز که من دوستانم 
را ندارم و دلم برایشــان تنگ اســت، وقتی 
فرامز قریبیان را می بینم، دلم باز می شــود 
و دوباره می توانم به او بگویم دوســتت دارم 

رفیق.

تمام صفات خوب بشری در قریبیان 
جمع است

در ادامه نیز محمد متوســلانی در سخنانی 
کوتاه اظهار کرد: تمام صفات خوب بشــری 
در او جمع اســت. من یکی-دو بار در طول 
کارم سعی کردم با او همکاری داشته باشم 
اما اتفاق نیفتاد و حســرتش برای من ماند. 
این شانس را داشــتم در »گناهکاران« در 
خدمتشان باشــم و برعکس شــد؛ ایشان 
من را دعوت کردنــد. امیدوارم که همچنان 
بدرخشد و در تصمیمش تجدید نظر کند تا 
ما او را دوباره روی پرده سینما ببینیم، لذت 

ببریم و سرمشقی برای همه باشد.
ســام قریبیان نیــز در ادامه این مراســم 
گفت: اقتباس در ســینمای ایران به دلیل 
مســائلی که معمولا بین ســازندگان فیلم 
و نویسندگان هســت موفق نبوده است. اما 
آقای قریبیان از بازیگرانی بودند که چندین 
اثر موفق داشتند که بر اســاس کتاب بوده 
اســت از جمله فیلم های »ســایه های بلند 
باد«، »خــاک«، »چشــم هایش«، »مرگ 

پلنگ«، »غزل« و  ... .
در ادامه فرامرز قریبیان با تشویق حاضران 
به روی صحنه آمد. وی در ســخنانی کوتاه 
با تشــکر از حاضــران عنوان کــرد: آقای 
فرهنگ خودشان از اسطوره های سینمای 
ایران هســتند، به عنوان بازیگر و کارگردان 
کارهای درخشانی داشــتند. سریال زیبای 
»سلطان و شــبان« که یکی از بهترین ها در 
سریال سازی ایران اســت و فیلم سینمایی 
»طلسم« نیز یکی از بهترین فیلم های تاریخ 
ســینمای ایران بوده است. آقای متوسلانی 
نیز ســال ها قبل از من در سینما بودند. من 
قرار بود در فیلم زیبای »جستجوگر« بازی 
داشــته باشــم اما بنا به دلایلی متاســفانه 
نتوانســتم و پــس از ســال ها او در فیلــم 

»گناهکاران« بازیگر بود.
وی ادامه داد: من شــانس زیادی نداشــتم 
که با خانم های کارگــردان کار کنم، به غیر 

از خانم درخشــنده که پیغام محبت آمیزی 
فرســتادند و شــرمنده شــدم. بــه غیر از 
ایشان، شانسی نداشــتم که با خانم تهمینه 
میلانــی کار کنم، ولی دوســت خوب من و 
از پول ســازترین کارگردان های سینمای 
ایران هســتند. ایرج راد، خودش از اساتید 
اســت و افتخار داشــتم در یکــی از اولین 
فیلم هایشان به نام »گردباد«، من هم حضور 
داشته باشم البته سام پسر من، در این فیلم، 

فرزند آقای راد بودند.
وی افــزود: باید از زنده یــاد نعمت حقیقی 
یاد کنم، او در کتاب فروشــی سخن، اولین 
کتاب را به من داد و من کتابخوان شــدم که 
برای حرفه ای که می خواســتم شروع کنم 
مهم بــود. فیلم »مرد بارانــی«، کار موفقی 
شــد و زمانی که به خاطر آن برنده سیمرغ 
جشنواره فجر شدم، جایزه را نعمت حقیقی 
به مــن داد. از آقای داوودی ســپاس گزارم 
که این فیلم را ســاخت. با آقای جوزانی به 
عنوان کارگردان کار نکردم، اما در »آژانس 
دوســتی« همکاری داشــتیم و باعث شد 
فیلمنامــه »چشــم هایش« را بــرای من 
بنویســند تا کارگردانی اش کنم. رفاقت ما 
همچنان ادامه دارد و خواهد داشــت. آقای 
مطلبی عزیز، من را به ســال هایی که وارد 
ســینما شــدم بردند. آقای مطلبی سال ها 
با نام مســتعار فیلم نامه می نوشــتند. فیلم 
»صلات ظهــر« را خیلی ها هنوز دوســت 

دارند.
قریبیان گفــت: درود می فرســتم به همه 
هموطنــان عزیزم که تمام طــول ۵۸-۵۷ 
ســال و به قول پســرم شاید ۶۰ ســال )از 
زمانی که نوجوان بودیم و به دفتر ســاموئل 
خاچیکیــان می رفتیــم و در زیرزمین به 
صداگذاری فیلم ها کمــک کردیم( به من 
لطف داشتند و من را حمایت کردند، از همه 

سپاس گزارم.
سپس با اهدای نشان ســال استاد از سوی 
کانون ادبی زمســتان، تندیس، لوح تقدیر 
و هدایا از فرامرز قریبیان به مناســبت یک 
عمر فعالیت مســتمر و اثر بخــش در حوزه 
بازیگری و کارگردانی ســینما و آثار ادبیات 

محور تجلیل شد.
در ادامــه آیدیــن نظمــی قطعــه ای را با 

خوانندگی و نواختن پیانو اجرا کرد.
در بخــش دیگــری از ایــن مراســم نیز 
شرکت کنندگان در بخش مسابقه به اجرای 
آثــار راه یافتــه پرداختند و بــا رای داوران 
جایزه ترانه ماه به سوســن صدیقی و جایزه 
خوانندگی پــاپ به رامین جوکار توســط 

فرامرز قریبیان اهدا شد.
اجرای قطعه ای با شــعر محمدعلی بهمنی 
و صــدای مهــدی یغمایــی و پیانونوازی 
محمدرضا چراغعلی از دیگر بخش های این 

مراسم بود.
پژمان بازغی، بهمن فرمان آرا، ابوالحســن 
داوودی، نصرالله مدقالچــی، فرزاد موتمن، 
اصغر همــت، شــهره ســلطانی، کوروش 
تهامی، مجید قنــاد، اســماعیل محرابی، 
بهــرام دهقانــی، فرزاد حســنی، شــاهد 
احمدلــو، مهــدی یغمایــی، محمدرضا 
چراغعلی، حمیــد غلامعلی، مازیار عصری، 
علیرضا عیوضی، چنگیــز حبیبیان، محمد 
متوســلانی، فرخ نعمتی، ســهیلا رضوی، 
علی قائم مقامی، حسین سلیمانی، جمشید 
جهان زاده، فرزانه نشاط خواه، مهدی میامی 
و... از جملــه مهمانانــی بودند کــه در این 

مراسم حضور داشتند.

چالش های جذاب اجرای اثری از دیوید ممت

 تئاتر باید زنده باشد
خریدار  کارگردان نمایش »گلــن گری گلن راس« از 
چالش های اجرای نمایشنامه ای از دیوید ممت در ایران 

گفت.
فرید رحمتــی کارگــردان نمایش »گلن گــری گلن 
راس« که این روزها در ســالن انتظامی خانه هنرمندان 
روی صحنه است درباره پروسه شــکل گیری و انتخاب 
متن این اثر نمایشــی گفت: برای انتخاب متن و شــروع 
هر کاری، در درجــه اول به کارکرد متــن و قصه ای که 
بتواند مخاطب را درگیر کند، توجه می کنم. البته در این 
نمایش، علاوه بر اینکه قصه جالبی را شاهد هستیم، متن 
مولفه های عمیق تری دارد. بنابراین حرف نمایش فراتر 
از جغرافیای خود عمل می کند. در نهایت باید بگویم که 
مجموع این مولفه ها، نمایشنامه »گلن گری گلن راس« 
را برایم ویژه کــرد. ضمن اینکه، این متــن در تمام دنیا، 
جزء نمایشنامه های شاخصی بوده که بارها روی صحنه 

رفته و جوایز متعددی را به خود اختصاص داده است.
وی همچنیــن دربــاره مخاطبان هدف ایــن نمایش و 
بازخوردهایی که تاکنون از آنها گرفته اســت، بیان کرد: 
با توجه به اینکه نمایش در فرم محکمی قصه خود را پیش 
می برد، هر طیف از مخاطبان می تواند با آن ارتباط برقرار 
کنند. البته در میان مخاطبان تئاتری و همکارانمان نیز، 
نگاه ویژه ای به ایــن متن وجود دارد. در واقــع این اثر از 
نمایشنامه های محبوب دیوید ممت بوده که طرفداران 
خودش را دارد. در نتیجه ما با طیفی از مخاطبان تئاتری 
مواجهیم که دیوید ممت را دنبــال می کنند و نوع نگاه، 

مواجهه و کارگردانی این متن برای آنها علامت ســوال 
است.این کارگردان تئاتر ادامه داد: خوشبختانه تاکنون 
مخاطبان درگیر متن و اجرا شــده اند بنابراین شــخصا 
از بازخوردها بســیار رضایــت دارم. در واقــع باتوجه به 
استقبالی که از کار صورت گرفته است، بهترین رسانه ما 
مخاطبانی هســتند که نمایش را تماشا و برای آن تبلیغ 

کرده و می کنند.
رحمتی همچنین دربــاره چالش هــای اجرایی کردن 
نمایشــنامه ای آمریکایی در ایران گفت: تمام پروسه ای 
که برای تولید این نمایش داشــتیم، چالشی جذاب بود. 
در واقع متن مانند یک نقشه راه، شما را هدایت می کند. 
زبان دیالوگ نویســی ممت، مدل خاص خودش را دارد 
و برای رســیدن به جهان اثر او نیازمنــد ریتمی خاص 
هســتیم. این ویژگی ها، من را به عنوان کارگردان غرق 
خودش می کرد زیرا کمتر جایی می توان این فضا را لمس 
کرد.وی افزود: تمام تلاشــم این بود که به متن و سبک 
دیوید ممت وفادار باشم و در تمرینات بازیگران را هدایت 
کنم. نمایشــنامه »گلن گری گلن راس« بســیار بازیگر 
محور اســت و ما نیز به بازیگرانی توانمند نیاز داشــتیم. 
در نتیجه خوشــحالم از این که برای کشــف، شــهود و 
شــخصیت پردازی کاراکترها، بازیگران توانمندی کنار 

من بوده و هستند.
کارگردان نمایش »گلــن گری گلــن راس« در بخش 
دیگری از صحبت هایش درباره تعامل با طراحان این اثر 
و رســیدن به نتیجه نهایی توضیح داد: تیمی بی نظیر از 

طراحان را کنار خودم دارم که سال هاست در پروژه های 
مختلف با یکدیگر کار کردیم. ایــن تیم در اینجا برادرانه 
کنار من ایســتادند تا در تعامل کامل بــا آنها به خروجی 
برســیم که هر شــب روی صحنه می رود. به هر ترتیب 
وقتی آدم های متخصص ســر جای خود قــرار گیرند، 
کمک بزرگی به خروجی و کیفیت کار می شــود. در این 
کار نیز شــخصا در روند تمرین ها با طراحان گپ و گفت 
بسیاری داشتیم. در واقع تلاشــمان این بود که تمیز و با 
جزئیات پیش برویم. در بخش طراحی صحنه باتوجه به 
پتانسیل ســالن عمل کردیم و در بخش طراحی لباس و 
گریم، تلاش کردیم تا وفادار به دهه ۸۰ آمریکا باشــیم 
و رئالیســتی پیش برویم. طراحی نور نیز به فضاســازی 
ما کمک ویژه ای کرد.رحمتــی در پایان صحبت هایش 
گفت: تئاتر باید زنده باشد تا رسالت خود را که سرگرمی 

و تولید اندیشه است برای مخاطبانش حفظ کند.
نمایش »گلــن گری گلــن راس« بــه کارگردانی فرید 
رحمتی و تهیه کنندگی سجاد افشاریان هر شب )به غیر 
از شنبه ها( ساعت ۱۹ برای مخاطبان در سالن انتظامی 

خانه هنرمندان ایران به صحنه می رود.
مهیار  اســلامی، کامران  اقتداری، مجید  آهنگران، فرید 
 رحمتی، امین  رقیب  دوست، بهنام  مومنی، علی هاشمی 

پور بازیگران این اثر نمایشی هستند.
در خلاصه داســتان این نمایش آمده است: میچ و موری 
روسای دفتر مشــاور املاکی در شــیکاگو برای کسب 
درآمد بیشتر دســت به ترفند زیرکانه ای می زنند، یک 
رقابت بین فروشــندگان طراحی می کننــد که نفر اول 
کادیلاک برنده می شــود و ۲ نفر شکست خورده اخراج 

خواهند شد.
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میدان

خریدار  بــا این که مســئولان باشــگاه 
استقلال هنوز شــهامت اظهار نظر رسمی 
درمورد تعیین تکلیف ســرمربی این تیم را 
نداشته اند، اما اخبار غیررســمی از قطعی 
شــدن پایان همکاری با نکونام و مذاکره با 

سرمربی جدید دارد.
باخت اســتقلال تهــران مقابل اســتقلال 
خوزستان در هفته ســوم رقابت های لیگ 
برتر فصــل جاری کافــی بود تا بــی میلی 
هیأت مدیره باشــگاه به ادامــه همکاری با 
جواد نکونام ســرمربی آبی پوشان پایتخت 
با وجود ادعای او بــرای قهرمانی تیمش در 

لیگ بیست و چهارم آشکار شود.

گزینه تحمیلی پس از خصوص سازی
نکونام پــس از کســب نایــب قهرمانی با 
اســتقلال تهــران در فصل گذشــته کار 
خیلی ســختی برای مانــدن روی نیمکت 
آبی ها با وجــود ماندن یک فصــل دیگر از 
قراردادش داشت.سرمربی استقلال به دلیل 
حاشــیه های عجیب و غریبی که فصل قبل 
با حضور برخی مشــاوران خود رقم زد بارها 
جو ســکوهای طرفداری این تیم را متشنج 
کرد تا کار به قهر و درگیــری با علی خطیر 
مدیرعامل وقت نیز کشــیده شود اما وقتی 
هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس بلوک 
سهام استقلال را خرید ورق برگشت تا آنها 
در دوراهی خطیر و نکونام قید مدیرعامل را 

بزنند و تا پایان فصل صبر کنند.
سرمربی اســتقلال پس از اتمام لیگ برتر 
فصل گذشته کمترین اقبال را برای ماندن 
روی نیمکت اســتقلال داشــت اما داشتن 

قرارداد باعث شــد تا او یک فصل دیگر هم 
ماندنی شــود اما از آنجایی که حامی جدی 
در هیات مدیره و هلدینگ نداشــت خیلی 

زود زمزمه های برکناری او مطرح شد.

بی تاب همچون مدیران 
تصمیم گیر استقلال!

وقتی شــهریاری به عنــوان رئیس هیأت 
مدیره باشگاه اســتقلال و فرد مورد اعتماد 
هلدینگ پتروشیمی انتخاب شد، بازگشتی 
دوباره به دوران مدیریتــش در تیم منحل 
شــده صباباتری و تغییرات پرتعداد در این 

تیم داشــت تا این بار جواد نکونــام لبه تیغ 
تغییرات قرار بگیرد. با این وجود شهریاری 
برای ایجاد این تغییر یک مانع بزرگ به نام 
باقی ماندن یک سال دیگر از قرارداد نکونام 
پیش رو داشــت که برای برداشتن این مانع 

شکست برابر استقلال خوزستان کافی بود.

زیلیکیچ و معمای پیچیده
نکونام جزو آن دســته از مربیانی است که 
نقش مســتقیم در نقل و انتقالات بازیکنان 
تیمش دارد. با این حال باشــگاه اســتقلال 
در تابســتان گذشــته بــدون توجــه به 

درخواست های او ســراغ بازیکنان خارجی 
همچون ایوان زیلیکیچ رفت.

هر چند قرارداد ارزی این بازیکن با استقلال 
تاکنون رونمایی نشــده امــا اینطور عنوان 
شــده که نکونام حاضر نیست با این بازیکن 
ادامه دهد. سرمربی اســتقلال تهران که به 
دلیل قانون ســقف بودجه ناچــار به کنار 
گذاشتن بلانکو در دو هفته ابتدایی و خروج 
مهــرداد محمــدی و آرمین ســهرابیان از 
لیست تیم شد بارها عنوان کرد زیلیکیچ را 
نمی خواهد اما اصرار عجیب مدیران باشگاه 
این بازیکن را در فهرست آبی پوشان حفظ 

کرد.نکونام هم به گفته خودش ناچار شــد 
او را در چند بازی دوســتانه بــازی دهد اما 
کیفیت نامطلوب این بازیکــن مانع از بازی 
کردن در لیگ برتر شــد تا اختلاف بر ســر 
خریدهای گران قیمــت ارزی آبی ها بین او 

و مدیران باشگاه شعله ور شود.

مُهر اخراج روی نکونام
اعضــای هیأت مدیره باشــگاه اســتقلال 
تهران در یک هفته گذشته بارها با یکدیگر 
تماس هــای تلفنی برقرار کردنــد که نکته 
جالب توجه بی اطلاعی فرشــید ســمیعی 
مدیرعامل باشگاه از اتفاقات مهم تغییراتی 
ســرمربی تیم بوده اســت. او کــه یکی از 
پیچیــده تریــن دوران مدیریتی باشــگاه 
استقلال را رقم زده اســت مذاکره با فرهاد 
مجیدی در دبی امــارات را تکذیب کرد اما 
او به عنوان نفر اول باشــگاه اطلاع نداشت 
که سایر مسئولان در حال مذاکره با گزینه 

های خارجی هستند.

یک امضا تا عقد قرارداد 
با جایگزین خارجی

»ایوایلو پتف« سرمربی ۴۸ ساله و سابق تیم 
ملی بلغارستان و باشگاه های دینامو زاگرب 
کرواسی، لودوگورتس، لفســکی صوفیه و 
لیماســول قبرس اصلی ترین گزینه هیأت 
مدیره اســت که با تایید شهریاری تنها یک 
امضا با قرارداد نهایی فاصلــه دارد. پتف در 
صورت پیوستن به اســتقلال قراردادی تا 
پایان فصل خواهد داشت تا جانشین نکونام 

در استقلال شود.

دست و پا زدن VAR فوتبال ایران در فقر دوربین
خریدار   چالش کمک داور ویدئویی برای فوتبال ایران 
بیش از گذشــته شــده تا جایی که برخی آن را به سوژه 

فضای مجازی تبدیل کردند.
در ســه هفته نخســت لیگ برتر فوتبال ایــران در چند 
ورزشــگاه ایران کمــک داور ویدئویی نصب تــا میزان 
خطای داوران ایرانی به کمترین میزان ممکن برسد. اما 
این روزها VAR فوتبال ایران به ســوژه ای تبدیل و در 
برخی از مواقع این شــیوه از قضاوت به دستمایه طنز در 

کشور تبدیل می شود. 
اما واقعیت چیســت و چرا VAR در ایــران برخلاف 
دیگر کشــورها نمی تواند گره گشای مشکلات داوری 

باشد؟
برای پاســخ به این پرسش لازم اســت ابتدا زیرساخت 
اســتفاده از کمک داور ویدئویی در فوتبــال ایران مورد 
واکاوی قرار گیرد جایی که حتی برخی از ورزشگاه های 
ایران زمینه نصب این تجهیزات مهم فوتبالی را ندارند و 
میزبان مجبور است به همان شیوه سنتی پذیرای داوران 
باشد شیوه ای که خطا انســانی در آن کم نیست و حتی 
در مواردی دیده شــده که نتایج بازی ها تحت تاثیر این 

اشتباهات قرار گرفت.
 VAR اما مشــکل فوتبــال ایران عــدم دسترســی به
نیســت بلکه مشکلاتی اســت که در مسیر اســتفاده از 
این تجهیــزات در فوتبال ایران وجــود دارد. یکی از این 
مشــکلات نبود دوربین هــای کافی برای تشــخیص و 
واکاوی صحنه های مشکوک اســت که VAR ایرانی را 
متمایز از نمونه دیگر آن در ورزشــگاه های خارجی کرده 

است. 
این تجهیــزات هر چند کــه مجوز فدراســیون جهانی 
فوتبال گرفتند اما واقعیت این اســت که اولا دوبین های 
لازم برای بررســی صحنه های مشــکوک وجود ندارد 
و دوم اینکه خط افســاید حلقه گمشــده آن است. نبود 
دوربین های تخصصی برای پخش صحنه های حســاس 
در اتاق داوران موجب شــده تــا داوران ایرانی از تصاویر 
دوربین های صدا و سیما اســتفاده کنند که این خود نیز 

مشکلات زیادی را به همراه خواهد داشت.
در حالی که VAR در دنیا با استفاده از دوربین های خود 
افسایدهای میلیمتری را تشخیص خواهد داد و کمترین 
ســایش توپ را به دســت نشــان می دهد اما در ایران 

کمک داوران اتاق VAR به ماننــد مجریان برنامه های 
تلویزیونی چندین بار تصاویر را بررســی کردند تا شاید 

بتوانند مهر تایید بر تصمیمات داور وسط بزنند.
 این شیوه از بررسی تصاویر موجب شده تا برخی از مواقع 
شــاهد قطع تصاویر صحنه های حساس باشیم که نمونه 

آن نیز دقیقه ۱۲ بازی پرسپولیس و فولاد بود.
کمک داور ویدوئی در فوتبال ایران چشــم عقاب ناظر 
بر عملکرد داوران نیســت بلکه به ماننــد گیرنده های 
تلویزیونی عمــل خواهد کرد که هــر مخاطبی ممکن 
اســت با ســلیقه خود تصاویر آن را مــورد ارزیابی قرار 
دهد. هر چند که داوران حرفه ای بررســی کننده نهایی 
این تصاویر هســتند اما زوایای کامل این تصاویر کاملا 
مشخص نیست و ممکن است که نظر ۲ داور در خصوص 
یک صحنه بازی بسیار متفاوت یا حتی در جهت عکس 

باشد.
به نظر می رســد تجهیزات جدیــد داوری فوتبال ایران 
خود نیاز به دوربین های ناظر دارنــد که در صحنه های 
حســاس بررســی لازم را در خصوص عملکــرد داورها 
 VAR انجام دهد زیرا ممکن است داوران حاضر در اتاق

اختلاف نظرهایی در خصوص یک صحنه داشــته باشند 
و کار به چک کردن آن صحنه توســط داور وسط باشد. 
اما چالــش VAR در فوتبال ایران زمانــی برملا خواهد 
شد که داور وسط کنار زمین رفته تا صحنه ها را بازبینی 
کند صحنه هایــی که برخی از مواقــع تصاویر آن قطع و 
داور براساس شنیده های کمک های خود در ویدئو چک 

تصمیم خواهد گرفت.

تمجید دغاغله از هواداران خیبر
از خوش شانسی لیگ برتر است که شاهد چنین 

پدیده ای هستیم
علیرضا دغاغله، وینگر تیم خیبر خرم آباد در تازه ترین گفت وگوی خود 

به طور ویژه از هواداران تیمش، تمجید و قدردانی کرد.
علیرضا دغاغله وینگر جوان خیبر خرم آباد اســت که در فصل گذشته 
یکی از بهترین بازیکنان لیگ آزادگان بود و توانســته بود خودش را در 
تفکرات تاکتیکی رضا مهاجری جای بدهد. محصول آکادمی استقلال 
خوزســتان و بازیکن ســابق نفت مسجدســلیمان و ملوان که به گواه 
آمارش، فصل گذشــته برترین پاسور لیگ یک شــد و با آمار ۳ گل و ۸ 
پاس گل، نشــان داد که به عنوان یک بازیکن توانمند می تواند در لیگ 
بیست وچهارم به لرتباران کمک کند.خیبر خرم آباد در فصل جدید به 
عنوان تیمی که نخستین دوره حضورش در لیگ برتر را تجربه می کند، 
در همان بازی آغازین فصل جدید مقابل هوادار پیروز شد و در دو بازی 
دیگر خود مقابل سپاهان شکســت خورد و برابر ذوب آهن به تک امتیاز 
رضایت داد. اکنون با علیرضا دغاغله بازیکن ۲۷ ساله خیبر که در هر سه 
بازی فصل جدید عضو ثابت ترکیب مهاجری بود، گفت وگو داشتیم که 

می توانید آن را در ادامه بخوانید.

*مقابل ذوب آهن از شکست فرار کردید و اولین امتیاز خانگی 
خود در لیگ برتر را کسب کردید؛ شرایط این دیدار چطور بود؟

برای تیم ما بازی خیلی خوبی بود. کادرفنی و در رأس اش رضا مهاجری 
در طول هفته ای که گذشــت نقاط ضعف و قوت حریف را به خوبی آنالیز 
کرده بودند و این موضوع به ما کمک کرد. ما بازی را هجومی آغاز کردیم و 
از همان ابتدای بازی دنبال کسب سه امتیاز این بازی خانگی بودیم اما هر 
طور که بود در اواخر نیمه  اول غافلگیر شدیم و گل خوردیم. در چهل وپنج 
دقیقه دوم هم فشــار تهاجمی تیم مان را بیشــتر کردیم و چند موقعیت 
خوب خلق کردیم که خدا را شکر به گل هم رســیدیم ولی متاسفانه اگر 

کمی خوش شانس تر بودیم، می توانستیم سه امتیاز این بازی را بگیریم.

*خیبر بازیکنان خارجی خوبی جذب کرده و حتی گل تان هم 
توسط بولی به ثمر رسید. با آن ها ارتباطت چطور است؟

بازیکنان خارجــی که به جمع ما اضافه شــدند و مدیریت جذب کرده، 
بازیکنان بســیار باکیفیت و توانمندی هســتند. خودتان هم می دانید 
که در تیم ملی خودشــان فیکس بازی می کنند و بازیکنانی هســتند 
که تجربه و مهارت خوبی دارند. آن ها هــم رفته رفته با تیم هماهنگ تر 

می شوند و وضعیت خیلی خوبی دارند.

*سه بازی این فصل شما هم سختی های خودش را داشت اما 4 
امتیاز گرفتید. این روند امتیازگیری ادامه دارد؟

بازی اول ما بازی ســختی بود. دیــداری که با هوادار داشــتیم، در آن 
توانستیم این تیم را در خانه شکست دهیم. در هفته دوم با تیم سپاهان 
که یکی از مدعیان است خیلی خوب بازی کردیم و به گواه کارشناسان 
داوری، نتیجه بازی می شــد تغییر کند و نتیجه چیز دیگری باشد. این 
آخرین بازی ما هم که مقابل ذوب آهن در خانه برگزار شــد، اگر خوش 

شانس تر بودیم می توانستیم بازی را با برد تمام کنیم.

*رضا مهاجری نشــان داده که می تواند در لیگ برتر تیم های 
خوب و خطرناکی داشته باشد و الان در تمرینات قطعا وضعیت 

فنی و تاکتیکی خاصی از شما می خواهد، درست است؟
کادرفنی که در رأس شــان آقای رضــا مهاجری حضــور دارد، اعتقاد 
زیادی به سبک فوتبال کلاسیک و شناور دارند و همان طور که دیده اید 
در ســال های قبل هم تیم هایی که با آقای مهاجری کردند، این چنین 
سبکی داشــتند؛ تمرینات را خیلی جدی زیرنظر می گیرند و وضعیت 

بسیار خوبی داریم.

*شما فصل گذشته در ورزشــگاه خانگی خودتان شکست 
ناپذیر بودیــد، در این فصل با حضور هــواداران باز هم تکرار 

می شود؟
آن ها فوق العاده هســتند. هواداران خیبر از فصل گذشته نشان دادند و 
ثابت کردند که چه علاقه ای به تیم خیبــر دارند. به معنای واقعی کلمه 
آن ها در ســرما و گرما هیچ وقت تیم شــان را تنها نگذاشته اند و امسال 
لیگ برتر خوش شانس است که شــاهد پدیده ای چون هواداران خیبر 

هستند.

موسی غلامی از صعود به مرحله نیمه نهایی 
پاراجودو بازماند

ملی پوش پاراجــودو ایران با قبول شکســت برابر حریفــی از بریتانیا 
نتوانســت به مرحله نیمه نهایی این رشــته در بازی هــای پارالمپیک 
صعود کند. در ادامه رقابت های پاراجــودو هفدهمین دوره بازی های 
پارالمپیک امروز شنبه موســی غلامی دارنده مدال طلای جهان و نقره 
پاراآسیایی در دور یک شانزدهم حذفی در وزن منهای ۹۰ کیلوگرم در 
کلاس J۱ به مصاف بایورژان آرستان بیک اف از قزاقستان رفت و حریف 
خود را با ضربه فنی شکســت داد و به مرحله یک چهــارم نهایی صعود 
کرد.غلامی در این مرحله و برای رسیدن به مرحله نیمه نهایی به مصاف 
دانیل پاول از بریتانیا رفت اما برابر این حریف ضربه فنی شد و از راهیابی 

به مرحله بعدی بازماند.
در صورت صعود حریف بریتانیایی به فینال، غلامی در شــانس مجدد 

برای کسب مدال برنز روی تاتامی خواهد رفت.

سینا ضیغمی نژاد: 
می جنگم و بازمی گردم

شناگر ایران پس از ناکامی در بازی های پارالمپیک پاریس گفت نهایت 
تلاش خود را انجام خواهد داد تا این ناکامی را جبران کند.

 

 SM۱۰ ضیغمی نژاد در ورزشــگاه لادیفنس در ماده ۲۰۰ متر مختلط
شرکت کرد و با ثبت زمان ۲:۳۰.۵۱ به کار خود پایان داد و از راهیابی به 
مرحله پایانی بازماند.ضیغمی نژاد در خصوص این رقابت گفت: من هر 
چه داشتم وسط گذاشتم اما واقعیت این است که شنای دنیا خیلی از ما 
جلوتر است و آنها علمی تر به مقوله شنا نگاه می کنند و طبیعتا بهتر هم 

نتیجه می گیرند.
شناگر ایران افزود: من در نخستین پارالمپیک خود حضور پیدا کرده ام 
و اینجا بهترین های دنیا جمع اند همین امر کار را سخت می کند با این 
حال ناامید نیستم و با حضور در رقابت های جهانی ، رکورد خودم را ارتقا 
می دهم.ضیغمی نژاد در پایان گفت: در شــش ماه گذشته در خوابگاه 
بوده ام و هر تلاشــی را انجام دادم تا عملکرد خوبی داشــته باشم. قول 

می دهم  با تلاش و کوشش بتوانم رکورد بهتری را به ثبت برسانم.

آگهی موضوع قانون تعيين تكليف وضيعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

))آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی(( 

برابر رأی به شمارهای ۱۴۰۳۶۰۳۲۴۰۰۳۰۰۸۸۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۲ هیأت اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک اهرم تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی خانم کبری نخلی فرزند علی به شماره شناسنامه ۴۹۰ به شماره ملی ۱۸۱۶۹۵۶۴۳۰ 
صادره از آبادان در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۲۱۷۵۳/۰۴ پلاک ۳ فرعی از ۵۵۸ اصلی 
قطعه یک واقع در اهرم خریداری از وارثان مرحوم عباس ملک نژاد اهرمی محرز گردیده است فلذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را کتباً به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات مربوطه 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۶/۰۳  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۶/۱۸

غلامرضا حيدری رئيس ثبت اسناد و املاک تنگستان

آگهی موضوع قانون تعيين تكليف وضيعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

))آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی((

برابر آراء به شمارهای ۱۴۰۳۶۰۳۲۴۰۰۳۰۰۰۵۵۵ و ۱۴۰۳۶۰۳۲۴۰۰۳۰۰۰۵۵۴ مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۱۲. هیأت اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک اهرم 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مهرزاد میرشکاری فرزند مسعود به شماره شناسنامه ۳۵۵۰۲۳۸۰۵۰۳ 
به شماره ملی ۳۵۵۰۲۳۸۰۵۰۳ صادره از تنگستان و آقای مهرداد میرشکاری فرزند مسعود به شماره شناسنامه 
۳۵۵۰۱۴۰۱۰۱ و به شماره ملی ۲۵۵۱۴۰۱۰۱ صادره از تنگستان هر کدام به نسبت سه دانگ مشاع یک باب خانه 
)بالسویه( به مساحت ۲۳۸/۵۰ پلاک ۶۵۸ فرعی از ۱۰۵۲ اصلی قطعه یک واقع در اهرم موروثی از مالک رسمی مرحوم 
مسعود میرشکاری محرز گردیده است فلذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را کتباً به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
ادادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات مربوطه سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۶/۰۳  تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۶/۱۸

غلامرضا حيدری رئيس ثبت اسناد و املاک تنگستان

آگهی موضوع قانون تعيين تكليف وضيعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

))آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی(( 

برابر رأی به شمارهای ۱۴۰۳۶۰۳۲۴۰۰۳۰۰۸۸۱ مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۲. هیأت اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضیعت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک اهرم تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی 
خانم کبری نخلی فرزند علی به شماره شناسنامه ۴۹۰ به شماره ملی ۱۸۱۶۹۵۶۴۳۰ صادره از آبادان در ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی به مساحت ۸۸۶۹/۳۷ پلاک ۲ فرعی از ۵۵۸ اصلی قطعه یک واقع در اهرم خریداری از وارثان 
مرحوم عباس ملک نژاد اهرمی محرز گردیده است فلذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را کتباً به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات مربوطه سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۶/۰۳ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۶/۱۸

غلامرضا حيدری رئيس ثبت اسناد و املاک تنگستان

   آگهی اختصاصی قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبت اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی

 شناسه آگهی: 1780067
آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۲۰۰۱۰۰۵۰۲۳ 
هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی تصرفات مالكانه بلامعارض کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۹۴۳ تقاضای آقای 
عباس پائين محلی به شماره شناسنامه ۱ و کدملی ۲۱۲۲۳۷۵۱۵۹ صادره از گرگان فرزند 
علی اکبر در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۸۱۱۹/۷۰ مترمربع از پلاک شماره ۱۱۷ فرعی 
از ۱۴۸- اصلی واقع در اراضی قلعه محمود بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از 
انتقال از مالک رسمی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده 
روز آگهی می شود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک  ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی 

دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۶/۱۸
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۷/۰۲

 مهدی شاه مهر
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان 
ازطرف غلامرضا قاسمی

فوتبال

۳ ســتاره باتجربه فوتبال ایران بعد از حدود ۳ 
ماه دوباره توانســتند در مستطیل سبز فرصت 

بازی به دست آورند.
 امیر قلعه نویی در شــرایطی به ســراغ انتخاب 
ترکیــب اولیــه تیــم ملی ایــران رفــت که 
حدس زدن ۱۱ بازیکن منتخب قلعه نویی برای 
جدال با قرقیزســتان، اتفاق چندان دشــواری 
نبود. به نظر می رسد که محمدامین حزباوی و 
البته آریا یوسفی، تنها سورپرایزهای سرمربی 
تیم ملی بودند و در ســایر پســت ها، بازیکنان 
منتخب قلعه نویی قابل تشــخیص بود؛ به ویژه 
در خط حمله که ســرمربی تیم ملی بار دیگر به 

زوج مهدی طارمی و سردار آزمون اعتماد کرد.
قلعه نویی در شرایطی فهرست ۲۶ نفره تیم ملی 
را برای فیفادی ماه ســپتامبر چینش کرده که 
فهرست بازیکنان مدنظر او، ابهامات پرشماری 
دارد. بدون شــک یکی از مهم تریــن ابهامات 
مرتبط با فهرســت جدید تیم ملــی، دعوت از 
علیرضا جهانبخش و ســامان قدوس اســت؛ 

۲ بازیکنی که بدون تیم هســتند و حضورشان 
در اردوی ملی جالب توجه اســت. ضمن آنکه 
حضور ســعید عزت اللهی در جمــع بازیکنان 
تیم ملی با وجود مصدومیت و دوری از ترکیب 
شــباب الاهلی هم از جمله دیگــر تصمیمات 

بحث برانگیز امیر قلعه نویی بود.

طلسم 86 روزه قدوس و جهانبخش 
شکست!

ســامان قــدوس و علیرضــا جهانبخــش که 
آخرین بازی خود در عرصه باشــگاهی را سی ام 
اردیبهشــت ماه انجام داده انــد، آخرین بار در 
مســابقات تیم ملــی در دور دوم انتخابی برابر 
تیم ملی ازبکســتان به میدان رفتــه بودند که 
از آن مســابقه، ۸۶ روز می گذشت. در جدال با 
قرقیزستان، این طلسم شکسته شد؛ آن هم در 
حالی که قدوس در ترکیــب اولیه قرار گرفت و 
جهانبخش هم از دقیقــه ۶۰ وارد ترکیب تیم 
ملی شد اما عملکرد دو ستاره باتجربه تیم ملی 

رضایت بخش نبود و دوری آن ها از مســتطیل 
سبز روی کیفیت فنی شــان تاثیر محسوسی 

گذاشته بود.
ســعید عزت اللهــی هم کــه در دوئــل فصل 
گذشته شــباب الاهلی و الوصل امارات، آخرین 
حضورش در مســتطیل ســبز را تجربه کرده 
بود، بعــد از غیبت در اردوی قبلــی تیم ملی به 
دلیل مصدومیت، با وجــود آنکه هنوز در فصل 
جدید رقابت های باشــگاهی امارات به میدان 
نرفته، مورد اعتمــاد امیر قلعه نویی قرار گرفت؛ 
به طوری کــه او از دقیقــه ۶۷ به جای ســامان 
قدوس وارد ترکیب تیم ملی شد تا طلسم ۱۰۲ 
روز دوری او از مستطیل سبز هم شکسته شود 
و باید دید در نبرد پیش رو برابر تیم ملی امارات، 
امیــر قلعه نویی چه برنامه ای برای اســتفاده از 
ســامان قدوس، علیرضا جهانبخش و ســعید 
عزت اللهی دارد و با توجه بــه دوری بلندمدت 
آن ها از میادین، آیا می توانند در ترکیب اصلی 

تیم ملی برابر امارات قرار گیرند یا خیر.

 بازگشت قدوس، عزت اللهی و جهانبخش به مستطیل سبز!

وی با رکوردشکنی پرتاب طلایی خسر
 ورزشــکار پرتاب وزنه کشورمان توانســت با ۴ بار رکورشــکنی، مدال طلای 

پارالمپیک پاریس را برای کشورمان به ارمغان بیاورد.
 رقابت  های پارادوومیدانی بازیهای پارالمپیک پاریــس ۲۰۲۴ در ماده پرتاب 

وزنه کلاس F۵۷ مردان در مرحله فینال در ورزشگاه استادوفرانس برگزار شد.
یاسین خسروی، نماینده ایران در این مســابقه بود که با ۱۱ حریف خود رقابت 

کرد.
خســروی در پرتاب نخســت حدنصاب ۱۵.۲۶ را ثبت کــرد و در همان پرتاب 
نخست رکورد پارالمپیک را شکســت، در پرتاب دوم وزنه را ۱۵.۸۷ پرتاب کرد 
و برای بار دوم رکــورد پارالمپیک را ارتقا داد، در پرتاب ســوم رکورد ۱۵.۹۴ را 
ثبت کرد و رکورد پارالمپیک را برای ســومین بار بالا بــرد، در پرتاب چهارم به 
حدنصاب ۱۵.۹۶ رســید و رکــورد پارالمپیک را برای بار چهارم شکســت، در 
پرتاب پنجم وزنه را ۱۵.۵۷ پرتاب کرد و در پرتاب ششم و آخر حدنصاب ۱۵.۹۴ 
را ثبت نمود تا با همان رکورد ۱۵.۹۶ در صدر جدول گروه خود بایســتد و مدال 

طلا را مقتدرانه و پیشاپیش از آن خود کند.
پائولینو دوس ســانتوس از برزیل با رکورد ۱۵.۰۶ دوم شد و نقره گرفت. هوتوژ 
ســما از هند نیز با پرتابی به طول ۱۴.۶۵ در جایگاه سوم ایســتاد و مدال برنز را 

کسب کرد.



کارگاه  چندین  مجدم   محمد   – اهواز 
شامل خیاطی، تولید دستمال کاغذی، تولید 
ظروف سرامیکی و کارگاه آموزشی  برای بانوان 
و معلولین با حمایت شرکت نفت و گاز اروندان 

در خرمشهر به بهره برداری رسیدند.
روابط  از  نقل  به  خریدار  خبرنگار  گزارش  به 
اروندان، همزمان  گاز  و  نفت  عمومی شرکت 
با هفته دولت آیین بهره برداری از چند طرح 
اهوازی  عذاری  عبدالله  حضور  با  اشتغالزایی 
مطورزاده  مصطفی  شرکت،  این  مدیرعامل 
مجمع  رییس  و  خرمشهر  مردم  نماینده 
نمایندگان استان در مجلس شورای اسلامی به 
همراه چند تن از مدیران و روسای شرکت نفت 
و گاز اروندان و دیگر مسولین شهری برگزار 
شد. عبدالله عذاری درخصوص بهره برداری از 
طرح های اشتغالزایی این شرکت در خرمشهر، 
ایفای  راستای  در  شرکت  این  کرد:  اظهار 
کارگاه های  این  از  اجتماعی  مسئولیت های 
اشتغالزایی برای بانوان سرپرست، بد سرپرست 
و معلول از راه اندازی تا خرید محصول حمایت 
خواهد کرد. وی افزود: امروز علاوه بر راه اندازی 
کارگاه تولید دستمال کاغذی، کارگاه خیاطی، 

تولید ظروف سرامیکی نیز به بهره برداری رسید. 
نابینایان  برای  نیز  آموزشی  کارگاه  همچنین 
راه اندازی شد تا بعد از آموزش به کار گیری شوند. 
مدیرعامل شر کت نفت و گاز اروندان درخصوص 
گفت:  کارها  و  کسب  این  از  حمایت  نحوه 
کارگاه هایی که در گذشته توانایی خود را به 
اثبات رسانده بودند ولی به دلیل مشکلات مالی 
قادر به راه اندازی کارگاه خود نبودند از طریق 
معرفی  مربوطه  ارگان های  و  بهزیستی  اداره 
اجتماعی شرکت  مسئولیت  های  کمیته  در   و 
بررسی و مورد حمایت قرار گرفتند. وی اضافه 
کرد: حمایت تنها به این مرحله ختم نخواهد 
شد بلکه محصولات تولیدی این کارگاه ها نیز 
خواهیم  خریداری  را  کاغذی  دستمال  مانند 
کرد تا بخشی از درآمد این کارگاه ها تضمین 
شود. عذاری اهوازی توجه و حمایت از شهرهای 
حوزه تاسیساتی در حوزه های مختلف را یکی از 
وظایف مهم این شرکت دانست و گفت: بسیاری 
از تجهیزات در دنیا در کارگاه های زودبازده تولید 
می شوند و حرکت به سمت چنین شرکت هایی 
مانند دانش بنیان ها می تواند به مسیر توسعه و 
ادامه مصطفی  در  کند.  اشتغال کشور کمک 

ضمن  خرمشهر  مردم  نماینده  مطورزاده 
برای  اروندان  گاز  و  نفت  شرکت  از  قدردانی 
حمایت از بانوان و معلولین توانمند، اظهار کرد: 
ایجاد اعتماد، توانمندسازی، آموزش  و استقلال 
بانوان و معلولین نقش بسیار موثری در  این 
جامعه خواهد داشت و می تواند الگویی برای 
دیگر مردم باشد. وی افزود: امید است شاهد 
افزایش چنین طرح هایی باشیم چرا که علاوه 
بر ایجاد اشتغال و کاهش آسیب های اجتماعی 
به انسان ها کرامت می بخشد. مطورزاده تصریح 
کرد: در سیاست های دولت و در برنامه پنج ساله 
کشور نیز استفاده از ظرفیت های محلی در همه 
زمینه ها یک تکلیف قانونی است که باید نسبت 
به آن  توجه ویژه داشت. عیسی نویری مسئول 
نفت  شرکت  اجتماعی  مسئولیت های  کمیته 
و گاز اروندان نیز گفت: از کارگاه هایی حمایت 
شد که سابقه چنین فعالیت هایی داشتند و در 
گذشته توانایی خود را به اثبات رسانده بودند. 
وی افزود: در ادامه این  حمایت ها محصولات این 
کارگاه ها نیز توسط شرکت نفت و گاز اروندان 
پیگیری  همچنین  شد.  خواهد  خریداری 
خواهیم کرد تا دیگر شرکت ها و سازمان ها نیز 

برخی از محصولات مورد نیاز خود را از چنین 
البنین  ام  کارگاه هایی خریداری کنند. سیده 
حسینی مشاور مدیرعامل شرکت نفت و گاز 
اروندان در امور زنان و خانواده گفت: با تعاملات 
زنان  مختلف  بانوان دستگاه های  و  زنان  امور 
توانمند و دارای ایده شناسایی و طرح هایی که 
قابلیت اجرا داشتند در کمیته مسئولیت های 

اجتماعی تایید و مورو حمایت قرار گرفتند.
وی افزود: هدف ما حمایت از زنان توانمندی 
است که می توانند کارآفرین باشند تا با حمایت 
از آن ها بانوان خود سرپرست، بد سرپرست و 
حسینی  شوند.  حمایت  نیز  آسیب پذیر  افراد 
ایجاد اراده و خودباوری در بانوان را از دیگر نکات 

مثبت حمایت از چنین طرح هایی برشمرد.

امام  امداد  کمیته  رییس  سروش   سمنان-رضا 
خمینی)ره( شاهرود گفت: ۷۳ میلیارد ریال کمک هزینه 
ودیعه مسکن)رهن( از ابتدای سال تاکنون به مددجویان زیر 

پوشش این نهاد پرداخت شد.
محمدمهدی اصغری افزود: ۱۷مرداد سالروز شهادت محمود 
صارمی خبرنگار خبرگزاری جمهوری اسلامی در مزار شریف 

افغانستان به عنوان روز خبرنگار در تقویم ملی ایران اسلامی 
نامگذاری شده است. وی گفت: آگاهی بخشی و بصیرت افزایی 

توسط خبرنگاران موجب بهبود امور می شود.
اصغری در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه 
بیشترین تعداد خانوار مستاجر مددجو استان سمنان در 
شاهرود ساکن هستند، ابراز کرد: از ابتدای سال تاکنون ۸۵۰ 

خانواده، کمک هزینه ودیعه مسکن دریافت کرده اند.
رییس کمیته امداد امام خمینی)ره( شاهرود ادامه داد: سه 
میلیارد و ۲۰۰میلیون ریال نیز به منظور کمک اجاره بهای 
مسکن از محل کمک های مردمی اختصاص یافت. وی از 
پوشش  زیر  مددجویان  به  حمایتی  بسته های  اختصاص 
خبرداد و گفت: کمیته امداد خارج شدن از چتر حمایتی 
مددجویان زیر پوشش این نهاد مردمی را با برنامه ریزی مدون 
و هدفمند در راستای توانمندسازی خانواده ها در دستور کار 
دارد. وی با بیان اینکه ۲ هزار و ۳۴۵ خانوار تحت پوشش کمیته 
امداد این شهرستان هستند، افزود: ماهانه ۳۰ میلیارد ریال 
به مددجویان زیر پوشش با توجه به تعداد افراد هر خانواده 

مستمری پرداخت می شود.
اصغری با اشاره به اینکه از ابتدای سال تاکنون ۲۷ سری 
جهیزیه شامل پنج قلم کالای اساسی به نوعروسان اهدا شد، 
اظهار کرد: چهار داماد نیز هدیه ای ۲۰۰ میلیون ریالی دریافت 
کردند. رییس کمیته امداد امام خمینی)ره( شاهرود ادامه 
داد: ۱۹۹ قلم کالای ضروری منزل از جمله فرش، اجاق گاز، 
کولر، پنکه، آبگرمکن، ماشین لباسشویی و جاروبرقی طی این 
بازه زمانی به خانواده های نیازمند از محل کمک های دولتی و 

خیران اهدا شد.
وی با اشاره به اینکه امسال برای ۲۵۰ بیمار زیر پوشش سه 
میلیارد و ۳۲۰ میلیون ریال هزینه شد، اظهار کرد: ۲۵۰ بیمار 
خاص صعب العلاج، سرطانی و ۵۵ سالمند زمین گیر تحت 

حمایت این نهاد هستند.
وی گفت: ساخت منزل مسکونی برای ۲۷۵ خانوار شهری در 
طرح نهضت ملی مسکن در دستور کار است که تا سال آینده 

آنها خانه دار می شوند.
وی از ساخت مسکن روستایی برای ۲۲ خانواده نیازمند 
تا پایان سال خبر داد و گفت: بنیادعلوی و بنیاد مسکن یک  
میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال کمک بلاعوض و ۵۰۰ میلیون 
ریال وام برای ساخت این واحدها اختصاص داده اند و سه 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال وام قرض الحسنه نیز توسط بنیاد 

مسکن به روستاییان زیر پوشش پرداخت می شود.
رییس کمیته امداد امام خمینی)ره( شاهرود ادامه داد: برای 
تعمیر ۵۲ باب منزل مددجویان، هفت میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
ریال هزینه شد و برای بازسازی این واحدها ۲۰۰میلیون ریال 
وام بلاعوض و ۳۰۰ میلیون ریال وام قرض الحسنه پرداخت 

شد.
وی به بسته های حمایتی فرهنگی اشاره کرد و گفت: پنج 
میلیون تا ۱۰ میلیون ریال در سال برای تحصیل هر فرزند 
مددجو زیر پوشش هزینه می شود و همچنین پرداخت ۱۰ 
میلیون تا ۱۰۰ میلیون ریال در سال برای دانش آموزان نخبه 

در دستور کار است.
اصغری با اشاره به اینکه برای دانشجویان در هر ترم ۹ میلیون 
تا ۲۵ میلیون ریال پرداخت می شود، افزود: برای هر دانشجوی 

ارشد و دکترا ۵۰ میلیون ریال هزینه می شود.

ایلام -حسن بیگی  مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان ایلام گفت: از اول ماه صفر تا ۲۶ صفر بیش از 
۴۵۶ هزار و ۳۶۴ نفر از طریق ناوگان حمل و نقل اتوبوسی از 

مرز مهران به نقاط مختلف کشور جابه جا شدند.
سیدزاهدین چشمه خاور مدیر این اداره کل، اظهار داشت: 
بیش از ۱۶ هزار سفر در این بازه زمانی) اول تا ۲۶ ماه صفر( در 
پایانه مرزی مهران انجام شده و ۴۵۶ هزار و ۳۶۴ نفر از طریق 
ناوگان حمل و نقل اتوبوسی به نقاط مختلف کشور جابه جا 
شده اند. وی یادآور شد: از ابتدای ماه صفر تا ۲۶ صفر بیش از 
سه میلیون و ۱۵۶ هزار و ۷۴۶ نفر از مرز مهران )ورود و خروج( 

تردد کردند.

چشمه خاور عنوان کرد: از این تعداد بیش از یک  میلیون و ۴۷۵ 
هزار زائر و تبعه ایرانی از طریق مرز مهران از کشور خارج و بیش 

از یک  میلیون و ۵۲۲ هزار نفر نیز وارد کشور شده  است.
وی افزود: در این بازه زمانی ۶۷ هزار و ۳۹۰ نفر تبعه خارجی 
نیز از طریق مرز مهران از کشور خارج و ۹۱ هزار و ۴۰۱ نفر نیز 
وارد کشور شده است. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
ایلام درپایان گفت: هم  اکنون تردد زائران در مرز بین المللی 

مهران به سهولت و به صورت روان در حال انجام است . 
وی همچنین درادامه از کاهش ۵۶ درصدی تلفات جاده ای در 

ایام اربعین امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد.
سیدزاهدین چشمه خاور گفت: با انجام اقدامات موثر در حوزه 

ایمنی راهها و همکاری پلیس راه تلفات جاده ای در اربعین 
امسال ۵۶ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش 

پیدا کرد.
وی افزود: این موفقیت نتیجه  تلاش های شبانه روزی عوامل 
راهداری و همکاری دستگاه های اجرایی به ویژه پلیس راه بوده 
و راهداری همچنان به تلاش خود برای ارتقای ایمنی راه ها و 

تسهیل تردد در استان ادامه خواهد داد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام عنوان کرد: 
امسال در حوزه راههای استان ایلام اقدامات خوبی جهت 
خط کشی،  آسفالت،  روکش  همچون  راهها  سازی  ایمن 
روشنایی،نصب نیوجرسی و علائم ایمنی و …. انجام شده است 

که نقش مهمی در کاهش حوادث جاده ای داشته است.
کنارگذر  پل  ساخت  همچنین،  کرد:  تاکید  خاور  چشمه 
کنجانچم با دهانه ۴۵ متری در کمتر از ۲ ماه، گره های 

ترافیکی را برطرف و شرایط تردد زائران را بهبود بخشید.
وی گفت: سرمایه گذاری در زیرساخت های جاده ای و ارتقای 
ایمنی راه ها، علاوه بر کاهش تلفات، به روان سازی ترافیک و 

افزایش رضایت زائران نیز کمک شایانی کرده است.
چشمه خاور با اشاره به تردد زوار در ایام اربعین امسال از 
مرز مهران یادآور شد: از ابتدای ماه صفر تاکنون بیش از سه 
میلیون و ۱۵۶ هزار و ۷۴۶ نفر از مرز مهران) ورود و خروج ( 

تردد کردند.

سمنان

ایلام

رییس کمیته امداد امام خمینی)ره( شاهرود:

ود پرداخت شد ۷۳ میلیارد ریال کمک هزینه ودیعه مسکن به مددجویان شاهر

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ایلام:

بیش از ۴۵۶ هزار زائر توسط ناوگان اتوبوسی از مرز مهران جابه جا شدند

فرهنگی،  میراث  مدیرکل  -چراغی   شیراز 
تخت  موزه  گفت:  فارس  صنایع دستی  و  گردشگری 
جمشید به زودی به یکی از موزه های درجه یک کشور 
تبدیل می شود؛ در حقیقت به دنبال این هستیم که 
زیرساخت ها و امکانات تخت جمشید در شأن این اثر 

برجسته تاریخی باشد. 
محمد ثابت اقلیدی، در همایش »نقش جامعه محلی در 
توسعه پایدار میراث تخت جمشید« در مرودشت افزود: 
فرهنگی،  میراث  اداره کل  همکاری  با  حاضر  حال  در 
صنایع دستی و گردشگری استان و پایگاه مجموعه میراث 
جهانی تخت جمشید گروهی تشکیل  شده که توانسته 
وضعیت تحول گرایانه و توسعه محور را در این میراث 
جهانی که شاخصه گردشگری فرهنگی کشور است رقم 

بزند. 
وی تصریح کرد: میراث فرهنگی و صنایع دستی به مثابه 
دو بال هواپیمای گردشگری است؛ اگر بخواهیم توسعه 
داشته های  از  بتوانیم  باید  باشیم  داشته  گردشگری 
خودمان ازجمله اماکن تاریخی و جاذبه های زیارتی که 
موجبات سفر گردشگران داخلی و خارجی را به محل و 

زادگاه ما فراهم می کنند به نحو احسن بهره ببریم. 
گردشگری  و  فرهنگی، صنایع دستی  میراث  مدیرکل 
اقتصادی  و  اجتماعی  فارس گفت: گردشگری طبقات 
جامعه محلی را رونق می دهد و به ایجاد درآمد پایدار 
گردانان  تور  کرد:  اضافه  اقلیدی  ثابت  می کند.  کمک 
گردشگر  که  می کنند  برنامه ریزی  به گونه ای  معمولاً 
در شهرستان ها  تاریخی  اماکن  از  را  بازدید مختصری 
انجام دهد و به اقامتگاه خود در مرکز استان بازگردد، رمز 
موفقیت اقتصادی در حوزه گردشگری ایجاد ماندگاری 
گردشگران است؛ در حقیقت باید به گونه ای برنامه ریزی 
شود که گردشگر باحال خوب و بدون معطلی در منطقه ای 
که بازدید انجام می دهد بماند و از سفر خود لذت ببرد؛ 

نوع نگهداری گردشگر و خریدن وقت از او موجب پویایی 
اقتصاد گردشگری می شود. 

وی با بیان اینکه برگزاری کنسرت علیرضا قربانی در تخت 
جمشید اتفاقات خوبی را در حوزه گردشگری شهرستان 
مرودشت رقم زد، گفت: این رویه را باید توسعه دهیم؛ 
باید در مجموعه دشت مرودشت که در حریم درجه یک 
و دو تخت جمشید واقع  شده است به صنعت گردشگری 
بپردازیم؛ صنایع دیگر مانند کشاورزی و صنایع تبدیلی 

نباید در این دشت اجرا شود. ث
ابت اقلیدی ادامه داد: البته باید این موضوع مهم را نیز در 
نظر بگیریم که در حال حاضر معیشت بسیاری از مردم 
مرودشت از بخش کشاورزی یا صنعت تأمین می شود؛ 
لذا باید به گونه ای برنامه ریزی شود که با نان مردم بازی 

نشود. 
وی در خصوص برنامه ریزی برای توسعه گردشگری در 
شهرستان مرودشت گفت: هدف، ماندگاری گردشگران در 
این شهرستان است؛ یکی از برنامه ها برای تحقق این مهم 
این است که مسیر جدید گردشگری و ورودی گردشگران 
را در تخت جمشید از برزن جنوبی اجرا کنیم تا حداقل تا 
دو ساعت به زمان ماندگاری گردشگر به مجموعه جهانی 
تخت جمشید افزوده شود، همچنین ایجاد روشنایی و 
آسفالت مسیر ورودی تخت جمشید انجام شده و بهسازی 

دسترسی ها نیز در دستور کار است.

هلدینگ  مدیرعامل  مومنی   اصفهان-مریم 
پالایشگاه  در  ما  اینکه  بیان  با  اصفهان،  پتروپالایش 
داریم،  پروژه  امارات  و  عمان  کشور  به اندازه  اصفهان 
عده ای  که  است  حالی  در  این  کرد:  خاطرنشان 

خودتحقیری می کنند و امارات را بر سر ما می زنند. 
بین الملل  و  عمومی  روابط  رسانه  واحد  گزارش  به 
با  قدیری،  محسن  اصفهان،  پالایش  پترو  هلدینگ 
بیان اینکه اگر اکنون به فکر ناترازی سوخت در کشور 
نباشیم در آینده سرنوشت مشخصی نخواهیم داشت، 
عنوان کرد: از دو سال و نیم گذشته این امر را آغاز 
کردیم و خوشبختانه با احداث سایت دوم پالایشگاه در 
هرمزگان تا آذر سال آینده از این مقدار ۸۰میلیون  لیتر 
که ناترازی وجود دارد، ۵/۱۲میلیون لیتر آن را جبران 

خواهیم کرد. 
وی با بیان اینکه در دو هفته قبل آب شرب اصفهان با 
مشکل مواجه شد، تصریح کرد: یک هفته آب پالایشگاه 
برای اولین بار قطع و ورودی ما صفر شد؛ سه مخزن 
استراتژیک ما سریعاً وارد مدار شد و به راحتی با پروژه ای 
مدیریت  را  مشکل  این  ما  شد،  ساخته  یک ساله  که 

کردیم. 
قدیری با بیان اینکه ما ۲۳ پروژه در زمینه آب داریم 
که اگر به اتمام برسد به طور کامل مشکل آب برطرف 
هم  دیگران  به  پروژه ها  این  طریق  از  افزود:  می شود، 

کمک می کنیم؛ در پروژه آب صفه در عرض دو سال ۷۲۰ 
کیلومتر از یک هزار و ۴۰ کیلومتر پروژه انتقال آب را لوله 

کشیدیم. 
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با بیان اینکه ۳۰ 
درصد از سهام انتقال آب اصفهان به پالایشگاه  اختصاص 
دارد، گفت: تمام آب دورریز ما به سیستم برمی گردد. 
قدیری با بیان اینکه این اتفاقات با فکر پیش رفته و 
حاصل افرادی است که انقلاب پرورش داده اند، گفت: ما 
هشت سال در دفاع مقدس بوده ایم، من در جنگ های 
و  بودم  زن  آرپی جی  کمک  چمران  شهید  نامنظم 

پرورش یافته این انقلاب هستیم. 
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، با بیان اینکه ما 
در پالایشگاه اصفهان به اندازه کشور عمان و امارات پروژه 
داریم، خاطرنشان کرد: این در حالی است که عده ای 

خودتحقیری می کنند و امارات را بر سر ما می زنند. 
وی با بیان اینکه در بازدید از امارات دریافتیم که بسیاری 
و  آمریکا   api استانداردهای  در  آن ها  مخزن های  از 
استانداردهای ما نیست، گفت: اما بیس استانداردهای 
کشورهای  استانداردهای  اساس  بر  ما  نفت  صنعت 
پیشرفته است. مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
با بیان اینکه ۵۳۰ هکتار زمین در بندرعباس خریداری 

کردیم گفت: طرح های ما مولد است. 
قدیری، با بیان اینکه تمام ورودی های مالی پالایشگاه 
به این سمت حرکت می کند و آینده بسیار روشن است، 
گفت: در انتخابات به حرف ها و ادعاها نگاه نکنید، به 

کارنامه و برنامه ها نگاه کنیم. 
اشاره  با  اصفهان  پتروپالایش  هلدینگ  مدیرعامل 
مصنوعی،  هوش  حوزه  در  پروژه   ۶۰ برنامه ریزی  به 
خاطرنشان کرد: ما ۴۶۰ پروژه در حال انجام داریم بدون 
اینکه نگاهی به جایی داشته باشیم؛ این در حالی است که 

این پول ها هم قبلًا بوده است.

فارس اصفهان
مدیرکل میراث فرهنگی فارس مطرح کرد:

نقش جامعه محلی در توسعه پایدار میراث تخت جمشید
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان:

وژه دارد پالایشگاه اصفهان، به اندازه کشور عمان و امارات پر

با حمایت شرکت نفت و گاز اروندان؛

ح اشتغالزایی برای بانوان و معلولین در خرمشهر به بهره برداری رسید چندین طر

در سال جاری نسبت به مدت مشابه پارسال صورت گرفت؛

رشد 27 درصدی صادرات کالای غیر نفتی در منطقه 
ویژه کاوه

ساوه –دانیال کریمی  مدیر گمرک منطقه ویژه اقتصادی کاوه گفت: 
صادرات کالای غیر نفتی از این گمرک در سال جاری نسبت به مدت مشابه 

پارسال ۲۷ درصد رشد کرد.
قاسم مطلبی: امسال ۲۳۸ هزار تن کالا به ارزش ۱۲۶ میلیون دلار از گمرک 
منطقه ویژه اقتصادی کاوه صادر شده که به لحاظ وزنی ۱۳ درصد و به لحاظ 

ارزش دلاری ۲۷ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته است .
وی در خصوص رویه واردات نیز بیان کرد : بیش از ۱۳۲ هزار تن کالا به ارزش ۳۲۸ 
میلیون دلار کالا از این گمرک وارد کشور شده که به لحاظ وزنی ۵۹ درصد و از 

نظر ارزشی ۱۶ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته است.
مطلبی یادآور شد: برگزاری نشست های اختصاصی با اعضاء اتاق بازرگانی 
و  بخشنامه ها  قالب  در  لازم  تسهیلات  وارائه  تولیدی  واحدهای  مدیران   ،
دستورالعمل ها، استفاده از ظرفیت ستاد اقتصاد مقاومتی و ستاد تسهیل از نمونه 
اقداماتی بوده که باعث افزایش این میزان صادرات و واردات در سال جاری شده 

است.
وی با بیان اینکه عمده واردات از این گمرک مربوط به مواد اولیه مورد نیاز 
تولیدگران و دستگاه های خط تولید کارخانه ها است افزود: مشتقات نفتی، 
انواع شیشه و بلور، کاشی، محصولات بهداشتی و خوراکی هم از جمله کالاهای 

صادراتی است که در این گمرک فراوانی دارد.
گمرک کاوه در شهر صنعتی کاوه شهرستان ساوه از نیمه دوم سال ۱۳۸۲ در 
راستای ارائه خدمات گمرکی و انجام تشریفات مرتبط با کالای صادراتی و وارداتی 

صاحبان صنایع و فعالان تجاری فعالیت خود را شروع کرده است.
هم اکنون در شهرستان ساوه یک شهر صنعتی )کاوه(، چهار شهرک صنعتی و 
یک ناحیه صنعتی با بیش از ۴۱ هزار فرصت شغلی فعالیت دارد که با این میزان 
اشتغال حدود ۴۰ درصدد از اشتغال استان مرکزی را به خود اختصاص داده است.

وابط عمومی  بازدید مشاور مدیرعامل و رئیس ر
 شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 

از منطقه لرستان

خرم آباد-فرزانه هداوند  محسن مومنی از زحمات کارکنان منطقه لرستان 
در امر سوخت رسانی اربعین حسینی )ع( به عنوان منطقه معین تقدیر کرد.

به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه لرستان، 
سیدشمس الدین حسینی سرپرست منطقه ضمن دیدار با مومنی گفت: لرستان 

گذرگاه عاشقان امام حسین )ع( و معبر راهپیمایی اربعین حسینی است.
وی گزارش کاملی از اقدامات و عملکرد شرکت در خصوص سوخت رسانی و 
رسیدگی ویژه به جایگاه های مسیر تردد زائران اربعین حسینی، در این ایام ارائه 
داد و افزود: شرکت در جلسات متعدد استانداری و راهداری، افزایش موجودی 
فرآورده های نفتگاز و بنزین، برگزاری جلسات توجیهی با شرکت ها و پیمانکاران 
حمل و نقل فرآورده های نفتی، افزایش تعداد کارت های سوخت آزاد جایگاه 
های مسیر تردد زائرین، اعزام یک باب جایگاه سیار به منطقه کرمانشاه جهت 
استقرار درشهر مرزی قصرشیرین، برپایی موکب مردمی شرکت با همکاری و 
همیاری کارکنان منطقه، رسیدگی به وضعیت نمازخانه ها و سرویس های 
بهداشتی بین راهی و جایگاه های مشخص شده در مسیر تردد زوار از جمله 

اقدامات منطقه لرستان در این ایام بوده است و کماکان ادامه دارد.
مشاور مدیرعامل و رئیس روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران با حضور در انبار نفت شهید کیارش خرم آباد ضمن بازدید میدانی از روند 
سوخترسانی در دیداری صمیمی و چهره به چهره از تلاش شبانه روزی ناوگان 

حمل و نقل منطقه و همچنین  کارکنان خدوم این شرکت ، تقدیر و تشکر کرد.

در جلسه ای با حضور استاندار چهارمحال و بختیاری مطرح شد:

ابلاغ قرارداد سوم جهاد آبرسانی فقط در دو استان

شهرکرد-مصطفوی  در جلسه ای با حضور استاندار چهارمحال و بختیاری، 
دکتر جعفرزاده رئیس مرکز جهاد آبرسانی وزارت نیرو و مهندس محمد کریمی 
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان، وضعیت پروژه های 

جهاد آبرسانی استان مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
استاندار چهارمحال و بختیاری در این جلسه از اقدامات موثر وزارت نیرو در حوزه 
آب، مخصوصا مرکز جهاد آبرسانی وزارت نیرو که از طریق قرارگاه محرومیت 

زدایی کارهای خوبی برای رفع تنش آبی روستاها در دست اجرا دارند تشکر کرد.
 حیدری همچنین از اهتمام ویژه وزارت نیرو در رفع تنش آبی استان قدردانی 
نمود و خواستار توجه به فصل کاری محدود جهت تکمیل پروژه های آبرسانی 

استان چهارمحال و بختیاری شد.
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان، در این جلسه 
گزارشی از اقدامات انجام شده و همکاری های مسئولی وهمچنین همراهی های 

مردم در خصوص پیشرفت جهاد آبرسانی در شهرستان های استان ارائه کرد.
مهندس کریمی افزود: پروژه های آبرسانی در سراسر استان با تمام توان در حال 
پیشرفت و  انجام هستند که نتیجه آن بهره برداری از ۵۱ پروژه توسط شرکت آب و 

فاضلاب استان در هفته دولت شد.
 رئیس مرکز جهاد آبرسانی وزارت نیرو نیز در این جلسه  با بیان اینکه تامین آب 
پایدار از اولویت برنامه های وزارت نیرو می باشد افزود: برای رفع تنش آب شرب 

استان چهارمحال و بختیاری کارهای خوبی انجام شده است.
دکتر جعفرزاده گفت: جهاد آبرسانی در استان چهارمحال و بختیاری تا رفع 
تنش آبی ادامه می یابد به همین منظور قرارداد سوم جهاد آبرسانی فقط برای دو 
استان در نظر گرفته شده یکی از دو استان چهارمحال و بختیاری است که قرارداد 
سوم جهاد آبرسانی منعقد، امضا و به شرکت آب و فاضلاب استان چهارمحال و 

بختیاری برای اجرا ابلاغ شده است.
وی اظهار امیدواری نمود با پیگیری متقابل مسئولان استانی و کشوری و 
همچنین همکاری مردم بزودی شاهد افتتاح تمامی طرح های آبرسانی در استان 

چهارمحال و بختیاری باشیم.
قابل ذکر است دکتر میثم جعفرزاده رئیس مرکز جهاد آبرسانی وزارت نیرو از 
تعدادی از پروژه های جهاد آبرسانی در چند شهرستان از جمله کوهرنگ بازدید 
نمود و از نزدیک در جریان پیشرفت پروژه های جهاد آبرسانی و برنامه های پیش 

رو قرار گرفت.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کارت سوخت جایگاه ها نقطه امن قاچاق بنزین
یک کارشناس انرژی گفت: تا زمانی که کارت سوخت در جایگاه وجود 
دارد این نقطه فراری برای قاچاق ســوخت اســت؛ چــرا حذف کارت 

سوخت جایگاه ها را کلید نمی زنند؟
محمدجواد نوفرستی کارشناس انرژی با اشاره به اینکه ابتدا باید مسئله 
قاچاق سوخت را حل کرد و ســپس به دنبال راهکارهای قیمتی و غیر 
قیمتی برای رفع ناترازی رفت، اظهار کرد: ناتــرازی بنزین به طور عام 
وجــود دارد و در برهه ای از زمان مصرف بنزیــن افزایش یا کاهش پیدا 
می کند اما برای ناتــرازی باید چه کار کرد؟ بیــش از یک دهه راجع به 
قاچاق بنزین و راهکارهای آن صحبت می شــود و بــاز هم به نقطه اول 
بازمی گردیم و اقدامی از پیش برده نمی شــود. بــه همین دلیل اولین 
موضوعی که وجود دارد و قبل از هر راهــکار قیمتی و یا غیر قیمتی باید 

به آن پرداخت مساله قاچاق بنزین است.
وی ادامه داد: چیزی که تحت عنوان آمار فروش مصرف بنزین در کشور 
مطرح می شــود، غلط است. زیرا شــامل مصرف واقعی به علاوه قاچاق 
بنزین است. زمانی این مساله کتمان می شــد اما اکنون آشکارا قاچاق 

بنزین انجام می شود.
نوفرستی اضافه کرد: هم اکنون می توان گفت روزی بیش از ۱۰ میلیون 
لیتر قاچاق بنزین انجام می شود و اولین اقدام باید ایجاد سامانه نظارتی 
از نقطه مبــدا یعنی داخل پالایشــگاه ها که بر قاچاق ها و نشــتی های 
سامان یافته و غیر سامان یافته را بتوانیم بگیریم روزی ۱۰ میلیون لیتر 
از ناترازی بنزین کم می شود.به گفته این کارشناس انرژی، قاچاقی که 

روزانه انجام می شود، قاچاق مردم در لب مرز با سهمیه محدود نیست.
وی ادامه داد: ما همچنان در ســامانه نظارت ایراداتی را داریم از ســال 
۹۷ قرار بر این اســت که پس از الزامی شدن ســامانه کارت سوخت به 
ســمتی رویم که به مردم آگاهی دهیم و به صورت شــفاف و صادقانه 
با آنها صحبــت کنیم که مــا می خواهیم جلوی قاچــاق را بگیریم و به 
تدریج با فرصت دادن ســوخت گیری با کارت ســوخت الزامی شود و 
کارت سوخت جایگاه ها حذف شود اکنون کارت سوخت جایگاه ها یک 
سد طلایی برای سو اســتفاده و قاچاق است .نوفرستی اضافه کرد: ابتدا 
باید این موضوع حل و به مردم به صورت شفاف بازگو شود اگر این اتفاق 
بیفتد مشــخص می شــود چند میلیون لیتر از مبادی به چه مقاصدی 
ارسال می شود. فروش بنزین به تفکیک کارت سوخت هموطنان وجود 
دارد و در موارد خیلی خاص مردم بداننــد که مثل کارهای بانکی بدون 
کارت ملی امکان پذیر نیســت ســوخت گیری هم بدون داشتن کارت 

سوخت ممکن نیست و مردم هم در این شرایط همراهی می کنند.
این کارشــناس انرژی تاکید کرد: تا زمانی که کارت سوخت در جایگاه 
وجود دارد این نقطه فراری برای قاچاق سوخت است چرا حذف کارت 
سوخت را اجرایی نمی کنند آیا منافع کسانی در دست است؟ چه مانعی 

وجود دارد؟

وی در پاسخ به این ســوال که در صورتی که شهروندی بیش از سهمیه 
مورد نظر نیاز داشــته باشــد چه رویه ای را باید در پیش گرفت، گفت: 
مردم ۱۶۰ لیتر بنزین سهمیه یارانه ای و دولتی دارند و کسانی که بیش 
از این نیاز به بنزین برای ســفر دارند باید ســقف را افزایش داد اشتباه 
می کنند که ســقف آزاد را کم کرده اند و قرار بود از دی ماه ۹۷ اجرا شود 
و وزیر نفت وقت هــم اعلام کردند که می خواهیــم از این طریق جلوی 

قاچاق بنزین را بگیریم.
نوفرســتی اضافه کرد: در صورتی که این طرح اجرا شــود محدودیتی 
هم لازم نیست چرا که شــفافیت وجود دارد. وقتی کســی برای سفر 
به ســوخت مازاد نیاز دارد و فردی که در حال قاچاق اســت مشخص 
می شود. به عنوان مثال کسی که در یک هفته هزار لیتر از کارت سوخت 
خود برداشت می کند مشخص است که مشــکلی دارد و راهکار همین 
مساله اســت و ابتدا باید جلوی قاچاق گرفت که نیاز به سامانه نظارتی 

دارد و سپس به موارد دیگر بررسی کرد.

مدیرعامل توانیر عنوان کرد
ناترازی برق شهریورماه، معادل مصرف ۳ کشور 

همسایه شمالی
 ســخنگوی صنعت برق با اشــاره به اینکه ناترازی برق در شهریورماه 
جاری به ۱۹ هزار و ۷۰۰ مگاوات رســید، گفت: ناترازی موجود بسیار 

زیاد و به اندازه مصرف برق ۲ تا سه کشور همسایه شمالی ایران است.
»مصطفی رجبی مشهدی« با اشــاره به نشست اخیر وزیر نیرو با رئیس 
صندوق توسعه ملی افزود: برای پاسخگویی به رشد بی رویه مصرف برق 
باید ســرمایه گذاری در بخش نیروگاهی و ارتقــای تولید نیروگاه های 

موجود سرعت گیرد.

وی با بیان اینکــه وزیر نیرو بــه دنبال ایجاد جذابیت هــای لازم برای 
ســرمایه گذاری در حوزه تولید برق اســت، تاکید کــرد: باید خود را 
برای پاســخگویی به مصــرف برق تجهیــز کنیــم و در این  خصوص 
سرمایه گذاری در بخش نیروگاهی و ارتقای تولید نیروگاه های موجود 

نیز باید سرعت پذیرد.
رجبی مشــهدی با تاکید بر اینکه برخی از نیروگاه های کشور بالاتر از 
میانگین عمر خود در حال فعالیت هستند و بازده مناسبی ندارند، اظهار 
داشت: با همکاری صندوق توســعه ملی و برنامه وزیر نیرو برای ایجاد 
جذابیت های لازم جهت سرمایه گذاری در حوزه تولید برق، امیدواریم 

همکاری خوبی در این  زمینه شکل  گرفته و ناترازی کاهش یابد.
یازدهم شهریورماه »عباس علی آبادی« وزیر نیرو و »مهدی غضنفری« 
رئیس صندوق توســعه ملی در نشستی مشــترک، به بررسی موضوع 
ناترازی برق و چالش های پیش روی ســرمایه گذاری بخش خصوصی 

در حوزه تامین نیروگاه ها پرداختند.
در این نشست، علاوه بر بررسی موانع موجود، پیشنهاداتی برای تسهیل 
فرایند سرمایه گذاری در حوزه انرژی مطرح شد. یکی از نتایج مهم این 
جلسه، تصمیم به تشکیل کارگروه ویژه ای برای تأمین مالی نیروگاه ها 
بود که با حضور نمایندگان صندوق توســعه ملی، وزارت نیرو و وزارت 
اقتصاد به منظــور هماهنگی و همــکاری در تأمین مالــی پروژه های 

نیروگاهی تشکیل خواهد شد. 

جلسه بررسی تعاملات و زمینه های توسعه 
همکاری های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 

و پست بانک ایران برگزار شد
جلسه  بررسی و تعاملات فی مابین وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و پست بانک ایران به منظور بررسی تبصره های قانونی و تفاهم نامه های 

همکاری مشترک به میزبانی بانک برگزار شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایران، در این جلســه 
آخرین وضعیت تسهیلات تبصره های قانونی و تفاهم نامه های همکاری 
مشــترک با حضور امیر محمــدزاده لاجوردی معــاون وزیر و رئیس 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی و بهزاد شیری مدیرعامل 
بانک، حسین محمدی سرپرســت معاونت اعتباری و بین الملل و داود 

قزلباش مدیر امور شعب استانها و بازاریابی بررسی شد.
بنابراین گزارش، پست بانک ایران به عنوان بانک توسعه ای و تخصصی 
حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، نقــش موثری در حمایت از فعالان 
این بخش و کمک به توســعه و رونق کســب و کارهای دانش بنیان و 

استارت آپ ها ایفا می کند.

وه مالی و اقتصادی دی معرفی شد پرست گر سر
در مراســمی با حضور نایب رییــس هیأت مدیره بانــک دی، با معرفی 
»علی دانا« به عنوان سرپرســت گروه مالی و اقتصادی دی، از خدمات 

۳۱ ماهه مهدی معدن چی، مدیرعامل پیشین، قدردانی شد
به گزارش روابط عمومی بانــک دی، در این مراســم محمدرضا ادبی، 
نایب رئیس هیأت مدیره بانک، با بیــان این که تغییرات مدیریتی، ذات 
هر سازمان است، اظهار کرد: بر اســاس سیاست های ابلاغی، سرعت و 
کیفیت فعالیت های گروه مالی دی باید افزایش یافته و شــرکت های 
زیرمجموعه آن باید تمــام توان خود را به منظــور تحقق اهداف پیش 

بینی شده به کار بگیرند.
مهدی معدن چی، مدیرعامل پیشین گروه مالی دی نیز در این نشست 
با ارائه گزارشــی از عملکرد خــود، گفت: افزایش ســرمایه قابل توجه 
شرکت های زیرمجموعه گروه، توان فعالیت آنها را بهبود بخشیده است 
و امیدوارم با ادامه این روند، شاهد رسیدن شرکت ها به جایگاه مطلوب 

خود باشیم.
علی دانا، سرپرســت جدید گروه مالی و اقتصادی دی نیز با قدردانی از 
تلاش های انجام شــده، اظهار امیدواری کرد با تلاش مضاعف، شرایط 
گروه مالی بهبــود یافته و از همه ظرفیت های آن برای خدمت رســانی 
بهتر به جامعه هدف و تکمیل زنجیره ارزش بانک دی بهره برداری شود.

رکوردشکنی جدید بیمه ملت در مرداد ۱۴۰۳
براساس گزارش منتشر شــده در سامانه کدال، شــرکت بیمه ملت با 
عملکرد درخشان در ۵ ماه اول سال ۱۴۰۳، رکورد جدیدی در صنعت 

بیمه کشور به ثبت رساند.
به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، بر اســاس گزارش منتشر شده در 
سامانه کدال، این شــرکت در عملکرد ماهانه خود در مرداد ماه ۱۴۰۳، 

رشد خیره کننده ای را تجربه کرده است.
بر اســاس این گزارش، بیمه ملت با افزایش ۹۰۶ درصدی فروش حق 
بیمه در مردادماه ۱۴۰۳، نســبت به مدت مشابه ســال قبل، توانسته 
اســت به درآمدی معادل ۳۴,۵۲۳,۴۲۸ میلیون ریال دست یابد. این 
رشد چشمگیر نشــان از استراتژی موفق شــرکت در جذب مشتریان 

جدید و افزایش سهم بازار دارد.
علاوه بر رشــد فروش، شــرکت بیمه ملت در این ماه تراز مثبت ۷۲۸ 
درصدی را نیز ثبت کرده است. این دستاورد قابل توجه، بیانگر مدیریت 

مناسب هزینه ها و بهره وری بالای عملیات شرکت است.
در نگاهی جامع تر به عملکرد ۵ ماهه سال مالی منتهی به اسفند ۱۴۰۳، 
شــرکت بیمه ملت همچنان روند رو به رشــد خود را حفظ کرده است. 
با افزایش ۸۶۴ درصدی فروش حق بیمه نســبت به مدت مشابه سال 
قبل، درآمد شــرکت به مبلغ ۱۵۴,۲۱۰,۰۳۱ میلیون ریال رســیده 
است. همچنین، تراز مثبت ۱۲۰۴ درصدی در عملکرد تجمیعی، نشان 

از سودآوری پایدار شرکت دارد.
کارشناسان صنعت بیمه، موفقیت های اخیر شرکت بیمه ملت را ناشی 
از اســتراتژی های نوین بازاریابی و فروش، تنوع محصولات و خدمات، 

مدیریت ریسک موثر و … عنوان می کنند.
شرکت بیمه ملت با عملکرد درخشــان خود در ماه های اخیر، توانسته 
است به عنوان یکی از بازیگران اصلی بازار بیمه کشور مطرح شود و روند 
صعودی مستمر و یکنواختی را تجربه کند. رشــد قابل توجه درآمدها 

و سودآوری، نشان از استراتژی موفق شرکت و آینده روشن آن دارد.

سود مشارکت در منافع نمایندگان بیمه سینا 
پرداخت شد

معاون مالی و اقتصادی بیمه ســینا از واریز قطعی ســود مشارکت در 
منافع نمایندگان در روز جاری خبر داد.

به گزارش روابــط عمومی بیمه ســینا؛ امیــر نجف زاده با اشــاره به 
پرداخت سود مشــارکت در منافع نمایندگان برای نخستین بار افزود: 
خوشبختانه با پیگیری های صورت گرفته، این ســود در روز جاری به 

حساب نمایندگان واریز شد.
وی افزود: تلاش می کنیم در این دوره با حمایت گســترده از شــبکه 

فروش و رفع موانع، برنامه خرده فروشی را توسعه دهیم.

ابهامات فعالیت یک شرکت اعتبارسنجی
با توجه به ابهامات در خصوص اطلاعات مشــتریان بانکی و بیمه ای که 
در اختیار شرکت اعتبارسنجی قراردارد لازم است تا وزیر جدید اقتصاد 

نیز به این موضوع ورود کند.
 طی سال های اخیر شاهد بودیم که شرکت اعتبارسنجی ایران اقداماتی 
را در راستای اعتبارســنجی با مدل جدید که برای بیمه ها و بانک های 
کشور کاربردی اســت آغاز کرده است. عمده ســهامداران این شرکت 
شامل بیمه ها و بانک های کشور هستند به همین سبب به نظر می رسد 

که اعتماد ویژه ای به این شرکت وجود دارد.
گفتنی اســت، معاون سیاســت گذاری وزارت اقتصــاد در خصوص 
مسئولیت این وزارتخانه در موضوع اعتبارسنجی گفته است که اجرای 
مدل جدید اعتبارسنجی براساس قانون تامین مالی تولید و زیرساخت 
رخ داده اســت و تنظیم گری این کار برعهده وزارت اقتصاد قرار گرفته 
است)ریاست شــورای عالی تامین مالی تولید نیز برعهده وزیر اقتصاد 

قرار دارد(.
همچنین وی بر ضرورت انحصارزدایی از حوزه اعتبارســنجی با وجود 
چالش های امنیتی که این مسئله می تواند داشته باشد تاکید کرده بود.

همچنین اخیراً اعلام شده است که این شرکت قرار است مدل جدیدی 
از اعتبارسنجی را با ۷۰ قلم اطلاعاتی به نظام بانکی و بیمه ای ارائه دهد. 
با این حال باید توجه داشــت که عمده این اقــلام اطلاعاتی مربوط به 
رفتار مالی عموم مردم اســت و برهمین اساس سطح محرمانگی بالایی 

دارد.
به دلیل همین حساسیت ها نیز چند ابهام در خصوص این شرکت وجود 
دارد. اول آنکه چگونه قرار اســت از این اطلاعات در برابر نشت و یا سوء 
استفاده محافظت شــود؟ ابهام دوم این است که با توجه به نقش وزارت 
اقتصاد در زمینه اعتبارسنجی، برنامه این وزارتخانه برای مدیریت این 

فضای جدید و توسعه ای که در این زمینه نیاز است، چیست؟
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دولت ها حتی در آمریکا هم برای حل بحران 
مسکن خانه می سازند

محمدحســین مقدم  در حالی نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا وعده ساخت ۳ میلیون 
مســکن را داده اســت که در رویکــرد اقتصادی 
لیبرال آمریکا قیمت یک کالا یا خدمات در بازار از 

طریق عرضه و تقاضا تعیین می شود.
 ســاخت ۳ میلیون مســکن در مدت چهار ساله 
ریاســت جمهوری، وعده انتخاباتی آشنایی برای 
ما ایرانی ها اســت. اما اینبار این وعده نه از سوی 
نامزد انتخابات ریاســت جهوری ایــران بلکه، از 
ســوی کاملًا هریس نامزد دموکــرات انتخابات 
ریاســت جمهوری آمریکا گفته شده است. وعده 
ساخت مســکن از ســوی دولت در نشست های 
تبلیغاتی کشــوری گفته شده اســت که اقتصاد 
لیبرال و بازار آزاد دارد. به عقیده کارشناسان این 
اقدام به معنای آن اســت که برای سیاستمداران 
امریکایی هم بازار مسکن ســوای دیگر بازارهای 
اقتصــادی اســت و کنتــرل آن در این کشــور، 
علی رغم آن که طلایه دار اجرای بــازار آزادند، بر 
عهده دولت  است. به بیان دیگر، مسکن حوزه ای 
نیســت که بتوان آن را رها کرد تا بازار به آن شکل 
دهد. به عقیده کارشــناس های این حوزه، چون 
مسکن یکی از حقوق اولیه هر فردی است و افراد 
بی خانمان توان تهیــه آن را ندارنــد، در نتیجه 
دولت ها برای ایجاد تعادل در بازار عرضه و تقاضا 

دخالت می کنند.

ساخت 3 میلیون مسکن توسط دولت 
آمریکا برای خانه اولی ها

اواخر هفته گذشــته درســت در ۱۷ آگوســت 
خبرگزاری رویترز در گزارشــی کــه ناندیتا بوز و 
جف میسون با عنوان »هریس متعهد می شود که 
با هزینه ها مقابله کند، خانه بســازد، مالیات ها را 
کاهش دهد« ادعا کردند، کامــلًا هریس در ارائه 
برنامه هــای انتخاباتــی خود می خواهــد، وعده 
ساخت ۳ میلیون مســکن را بدهد. چند روز بعد، 
کاملًا هریس رقیــب دونالد ترامپ در نشســت 
انتخاباتی شهر کارولینای شــمالی، بعد از اینکه 

به سیاســت های اقتصادی نامزد جمهوری خواه 
حمله کرد. وعده ساخت ســه میلیون مسکن را 
اعلام کرد. حتــی برنامه هــای اقتصادی هریس 
در حوزه مسکن با ســاخت ۳ میلیون خانه برای 
خانه اولی ها، خلاصه نشــد. ارائه تســهیلات ۲۵ 
هزار دلاری برای ســاخت مســکن تحت عنوان 
»پیش پرداخت برای خانه اولی ها« و مشوق های 
مالیاتی از دیگر وعده های نامــزد این دوره حزب 
دموکرات بود. همچنین، او قصد داردکمک های 
اجاره خانه را گسترش دهد، تثبیت قیمت اجاره 
را ممنوع کند و شــرکت های وال اســتریت را از 

خرید خانه به صورت عمده منع کند.
همه این وعده ها به علت بحران مسکن بهار امسال 
در ایالت متحده آمریکا است. این بحران به نوعی 
تعادل عرضه و تقاضا را در بازار مسکن از بین برده 
و امروز دولت برای برگرداندن تعادل به این بازار، 
این وعده هــا را می دهد. البتــه جمهوری خواه ها 
ساکت ننشســته اند و این وعده ها را پوپولیستی 
می دانند. این ها درحالی اســت که اقتصاد کشور 
ایالات متحده آمریکا، لیبرالی است و بازار آزاد در 

این کشور نقش مهمی دارد. 
به بیان دیگــر، زمانی که بازار آزاد در یک کشــور 
اجرایی می شــود. قیمت یک کالا یــا خدمات از 
طریق عرضه و تقاضا تعیین می شــود و دولت در 
آن نقشی ندارد. محمدصالح شکوهی بیدهندی 
کارشناس مســکن در این باره گفت: »کشورهای 
لیبرال غربی برای حوزه مسکن و زمین اعتقادی 
به بــازار آزاد ندارنــد و تنها بــرای جلوگیری از 
ســرمایه ای شــدن این کالا، از ابزارهای مالیاتی 
اســتفاده می کنند. حتــی در این کشــورها نیز 
سیاست های اقتصادی بازار مسکن به نوعی است 

که دولت در آن دخالت دارد.«

همه دولت ها برای ساخت مسکن افراد کم 
توان اقتصادی متعهد هستند

عضو هیئت علمی دانشــگاه علم و صنعت درباره 
چرایی دخالت دولــت در حوزه مســکن اظهار 

کرد: »به علت آنکه یکی از حقــوق اولیه هر فرد 
تهیه مسکن اســت و افراد بی خانمان توان تهیه 
مســکن را ندارند. دولت ها خــود را برای ورود به 
این حوزه و تأمین مسکن، متعهد می دانند. پس 
ســازوکار بازار به تنهایی توان رفع نیاز مســکن 
در این کشــورها را ندارد. بنابراین، دولت باید از 
افراد بی سرپرست، بی خانمان و حتی بد مسکن، 
حمایت لازم را داشــته باشد. کشــورهای غربی 
برای حوزه مســکن و زمین برخلاف آنچه توسط 
منشــورهای بین المللی که برای کشــورهایی 
مانند ایران صادر می کنند، بــه دخالت دولت در 
این حــوزه اعتقاد دارند.« وعده هــای انتخاباتی 
کاملًا هریس نشــان می دهد، حتی در کشوری 
که اقتصاد خود را براســاس بــازار آزاد بنا کرده 
نیز برای کنترل بحران قیمت مســکن، عرضه و 
تقاضای درســت و در نتیجه رســیدن به تعادل، 

دخالت دولت نیاز است.
این درحالی اســت که برخی از کارشــناس های 
مســکن در ایران با تبعیت از اقتصاد لیبرال و بازار 
آزاد، معتقد به دخالت دولت در حوزه مســکن و 
تولید آن نیســتند. شــکوهی بیدهندی در این 
خصوص بیان کرد: »این تصور در ایران وجود دارد 
که دولت در نظام هــای اقتصادی لیبرال دخالتی 
در هیچ حوزه ای نباید داشته باشد. این یک نگاه و 
تصور اشتباه است. در نظام های اقتصادی لیبرال و 
سرمایه داری دولت ها در جاهایی که شکست بازار 
وجود دارد، دخالتی ندارند. پــس این تصور افراد 
در ایران تنهــا برای این بخــش از اقتصاد معقول 
اســت. اما در حوزه مســکن حتی در نظام های 
اقتصــادی لیبرال و ســرمایه داری نیــز مداخله 
دولت ضروری اســت. همچنین، در کنار مداخله 
دولت برای تأمین مســکن در کشورهای لیبرال، 
مداخله های مالیاتی نیز ســال های زیادی است 
که وجود دارد. به بیان دیگر، در ســرمایه دارترین 
کشورهای جهان انواع مالیات برای تبدیل نشدن 
زمین و مســکن به کالای ســرمایه ای نیز وجود 

دارد.«

 خریــدار   نایب رئیــس انجمن 
انبوه ســازان با بیــان اینکه هزینه 
ســاخت واحدهــای ۲۵ متری با 
۱۰۰ متــری فرقی نــدارد، گفت: 
ساخت این خانه ها به بهانه ارزان تر 
شدن در زمین طرح های حمایتی 

مسکن یک وعده بی پایه است.
ایرج رهبــر نایب رئیــس انجمن 
انبوه سازان تهران در مورد اقدامات 
لازم و درســت دولــت چهاردهم 
بــرای ساخت وســاز مســکن در 
کشــور اظهار کرد: ادامه ســاخت 
مسکن حمایتی که امروز در کشور 
تا حــدی وجــود دارد و به تصویب 
قانون رسیده، بهترین کاری است 
که دولت می تواند در حوزه مسکن 
داشته باشــد. اما باید آن را به نحو 
صحیح و درســتی اجــرا کند. به 
بیان دیگر، لازم است طرح مسکن 

حمایتی »نهضت ملی مسکن« و یا 
قانون جهش تولید مسکن مصوب 
مجلس دوازدهم، بهترین پاســخ 
برای نیاز بازار اســت که باید به نحو 

درست اجرا شود.

واحد ۲5 متری فضایی برای 
زندگی ندارد

وی درباره ســاخت خانه های ۲۵ 
متری و تأثیری که بر بازار مســکن 
خواهند داشــت، بیان کرد: من با 
ســاخت این خانه ها مخالف هستم 
و این اقدام درستی نیست. جامعه 
ما نیازی به خانه هــای ۲۵ متری و 
ســوئیت تک نفره نــدارد. جامعه 
امروز متشــکل از زوج های جوانی 
اســت که نیــاز به مســکن دارند. 
اگر ملزومــات یک خانــه از قبیل 
آشپزخانه و سرویس بهداشتی را از 

۲۵ متر کم کنیــم، تنها یک اتاق ۳ 
در ۳ می ماند. ابعاد اتاقی که به واقع 
کسی در آن نمی تواند زندگی کند. 
به محض آنکه یک زوج در این خانه 
ساکن شود، پشیمان می شوند و به 
یک خانه بزرگ تــر و احتیاج دارند. 
این اقدام و طرح هــای الکی مانند 
ســاخت خانه های ۲۵ متری تنها 
اتلاف هزینه، انرژی و زمان اســت 
که برخی از افراد غیر کارشناس آن 

را ارائه می دهند.
نایب رئیــس انجمن انبوه ســازان 
تهران در خصوص ادعــای هزینه 
کمتر خانه های ۲۵ متری و قیمت 
پایین تر آن ها گفت: بــه هیچ وجه 
هزینه و قیمت ایــن خانه ها کم تر 
نیســت. به عنوان مثال هزینه راه 
پله برای واحــد ۱۰۰ متری یا ۲۵ 
متــری تفاوتی نــدارد. همچنین، 
دستشویی و حمام را هم نمی توان 
نیم متری ســاخت. باید استاندارد 
ســاخت رعایت شــود. دَر ورودی 
واحد ۱۰۰ متر یــا ۲۵ متر تفاوتی 
ندارد. هــر دو باید به یــک اندازه و 
یک جنس باشــد. پارکینگ را هم 
نمی توان برای ایــن واحدها حذف 
کرد و باید طبق اندازه اســتاندارد، 
برای همــه واحدها ســاخت. همه 
این هزینه ها عامــل افزایش هزینه 
مشاعات می  شود و در نتیجه هزینه 
را بالا می برد.وی ادامه داد: به بیان 
کلی، هزینــه ســاخت واحدهای 
۲۵ متــری تفاوتی بــا هزینه های 

واحدهــای ۱۰۰ متــری نــدارد. 
اختلاف قیمت به آن به متراژ زمینی 
که هر واحــد به خــود اختصاص 
می دهد بــر می گــردد. واحدهای 
بزرگ تر به دلیل آنکه زمین بیشتر 
به خود اختصــاص داده اند، گران تر 
هستند. بنابراین ساخت واحد ۲۵ 
متــری در مناطقی کــه زمین آن 
قیمتی نیست و یا آن زمین را دولت 

می دهد، عجیب است.

شکست پروژه های ۲5 متری 
حتمی است

رهبر درباره موفقیت یا شکســت 
»میکــرو  پروژه هــای  ســاخت 
آپارتمــان« توضیــح داد: به طور 
حتم این نــوع پروژه ها شکســت 
خواهند خورد. تا امــروز هم بارها 
و بارهــا درباره ســاخت واحدهای 
کوچک مقیاس نظراتی بیان شده 
اســت که هیچکدام توجیه ساخت 
ندارند. برخی از افــراد نیز در قالب 
تعاونی های مختلف برای ســاخت 
میکرو آپارتمان ها اقدام می کنند و 
الکی ســر و صدا به پا می کنند. بعد 
از آنکه آن ها با مخالفت های ساخت 
این واحدهــا روبه رو می شــوند، 
ساکت می شــوند. خیلی از این نوع 
اقداماتی که در حوزه مسکن انجام 
می شــود، محتوی نــدارد. حتی 
خبر ســاخت ۳ هزار و ۳۰۰ واحد 
در ماهدشــت کرج واقعی نیست و 

دروغ است.
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